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1 Sentyabr Milli Məclisə seçkilər günüdür!
Dünən COP29-a 

Ev Sahibliyi  
Sazişi imzalanıb

Xankəndinin su şəbəkəsi 
tam bərpa edilib

Türk dünyasından keçən Şərq–Qərb yolu
=ənJəzur dəKlizi reJion [alqlarına rifaK Jətirəcək

=ənJəzur dəhlizi Azərbaycan, 
Türkiyə, bütövlükdə, türk 
dünyası üçün Jeosiyasi əhəmiyyət 
daşıyır. 2nun istifadəyə verilməsi, 
eyni zamanda, Azərbaycan 
kimi, Türkiyəni də reJionun 
nəqliyyat qovşaqlarının ³hab´ına 
çevirəcək. Türkiyənin nəqliyyat və 
infrastruktur naziri Əbdülqədir 
8raloğlu bildirib� ³Türkiyənin 
Avrasiya strateJiyası Asiya ilə 
Avropa arasında enerMi və nəqliyyat 
qovşağına çevrilməyə əsaslanır. 
=ənJəzur dəhlizinin Türkiyə 
üçün əhəmiyyəti də eyni səbəbdən 
qaynaqlanır. Məqsəd reJionda 
nəqliyyat və enerMi xətlərinin inkişaf 
etdirilməsi və 2rta Asiya–&ənubi 
Qafqaz–Türkiyə xəttini ùərq–Qərb 
istiqamətində dominant xəttə 
çevirməkdir´. 

Nazir qeyd edib ki, bu strategiyada söh-
bət 1 trilyon dollardan çox nominal ümu-
mi daxili məhsulu olan türk dövlətlərini 

strateji və iqtisadi baxımdan birləşdirəcək 
dəhlizdən gedir. Bu isə ondan xəbər verir 
ki, Zəngəzur dəhlizi kifayət qədər böyük 

iqtisadi potensiala və təbii resurslara malik 
olan böyük bir regionu birləşdirəcək.

(ardı 4-cü səhifədə)

Sülhə inam, yoxsa Ermənistan 
üçün spekulyasiya şansı?

Məlum olduğu kimi, avqustun 30-da Azərbaycan və 
Ermənistan arasında dövlət sərhədinin delimitasiyası 
üzrə komissiyaların birJə fəaliyyətləri haqqında 
Əsasnamə imzalanıb. Məlumatı Azərbaycan ilə 
Ermənistan arasında dövlət sərhədinin delimitasiyası 
üzrə Dövlət Komissiyası yayıb. 

Qeyd edək ki, mövcud istiqamətdəki iş Azərbaycan ilə Ermə-
nistan arasında dövlət sərhədinin delimitasiyası üzrə Dövlət Ko-
missiyası və Ermənistan ilə Azərbaycan arasında dövlət sərhədinin 
delimitasiyası və sərhəd təhlükəsizliyi məsələləri üzrə Komissiya-
nın 2024-cü il aprelin 19-da keçirilmiş 8-ci görüşünün protokoluna 
uyğun olaraq həyata keçirilib. Yəni komissiyaların birgə fəaliyyəti 
haqqında Əsasnamənin razılaşdırılması ilə bağlı fəaliyyət sözü-
gedən sənəd üzrə aparılıb. Onu da bildirək ki, Ermənistan Xarici 
İşlər Nazirliyinin eyni məzmunlu məlumatında hazırda İrəvan və 
Bakının dövlətdaxili prosedurları həyata keçirməyə başladıqları 
vurğulanıb.

(ardı 3-cü səhifədə)

*|zümüz ørəYandan su içmir

Doğmalar ailəsi və 
mötəbər tribuna – İƏT

BQXK ermənipərəstliyindən qalmır

Serbiya Fransadan  
“Rafale” alır

Qərbi Azərbaycanda 
soydaşlarımız çoxluq 

təşkil edirdilər 
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Qırğız Respublikasının Prezidenti 
Zati-aliləri cənab Sadır -aparova

+örmətli Sadır 1urqoMoyeviç,
31 Avqust – Müstəqillik Günü mü-

nasibətilə Sizə və Sizin simanızda bütün 
xalqınıza öz adımdan və Azərbaycan xalqı 
adından ən səmimi təbriklərimi və xoş ar-
zularımı çatdırıram.

Qardaş Qırğızıstanda Sizin rəhbərliyi-
niz altında icra olunan irimiqyaslı proqram-
lar və layihələr ölkənizin hərtərəfli inkişafı-
na, xalqınızın sosial-iqtisadi tərəqqisinə və 
rifahına xidmət edir.

Gündən-günə genişlənən və strateji 
tərəfdaşlıq səviyyəsinə yüksəlmiş Azərbay-
can-Qırğızıstan əlaqələri tarixən dostluq 
şəraitində yaşamış və bir-birinə qırılmaz 
tellərlə bağlı olan xalqlarımızın iradəsin-

dən, bir-birinə bəslədiyi qarşılıqlı hörmət-
dən güc alır. Dövlətlərarası münasibətləri-
mizin ötən dövr ərzində birgə səylərimizlə 
inkişaf edərək yeni mərhələyə qədəm qoy-
ması məmnunluq doğurur. Şübhəsiz, qarşı-
lıqlı səfərlərimiz və mütəmadi görüşlərimiz 
bunun üçün yaxşı şərait yaratmışdır.

Bu gün ölkələrimiz arasında bir sıra 
sahələrdə, xüsusilə də ticarət, iqtisadiyyat, 
investisiya və nəqliyyat sahələrində əmək-
daşlıq uğurla inkişaf edir. Əminəm ki, qar-
daş xalqlarımızın rifahı naminə birgə səy-
lərimizlə mövcud tərəfdaşlıq potensialının 
reallaşdırılmasına, ənənəvi dostluq əlaqələ-
rimizin və səmərəli işbirliyimizin daha da 
genişlənməsinə nail olacağıq.

İyulun əvvəlində Türk Dövlətləri Təş-
kilatının Dövlət başçılarının qeyri-rəsmi 
Zirvə görüşündə iştirak etmək üçün Şuşaya 
səfərinizi və apardığımız müzakirələri yük-
sək qiymətləndirirəm.

Bu bayram günündə Sizə möhkəm can-
sağlığı, xoşbəxtlik, işlərinizdə müvəffəqiy-
yətlər, qardaş Qırğız Respublikasına daim 
əmin-amanlıq və firavanlıq arzulayıram.  

+örmətlə,

İlham ƏLİ<(9� 
A]ərEa\can RHsSXEliNasÕnÕn 3rH]idHnWi

%akı şəhəri, 28  avqust 202�-cü il

Birinci vitse-prezident Mehriban Əliyeva 
Paralimpiya Oyunlarında qızıl medal qazanan 

İmaməddin Xəlilovu təbrik edib
Azərbaycanın %irinci vitse-

prezidenti Mehriban Əliyeva 
Azərbaycan parataekvondoçusu 
İmaməddin Xəlilovun ³3aris-202�´ 
<ay 3aralimpiya 2yunlarında 
qızıl medal qazanması ilə bağlı 
paylaşım edib.

A=ƏRTA& paylaşımı təqdim edir�
“Azərbaycan parataekvondoçusu 

İmaməddin Xəlilov – qızıl medal� Türkiyə 
parataekvondoçusu Fatih Çelik – gümüş 
medal� Hər iki idmançını təbrik edir, on-
lara yeni qələbələr arzulayıram� 8ca Allah 
Azərbaycanı və Türkiyəni qorusun�”.

Birinci vitse-prezident 
Mehriban Əliyeva 

Paralimpiya Oyunlarında 
gümüş medal qazanan 

Raman Saleyi təbrik edib
Birinci vitse-prezident Mehriban Əliyeva Azərbaycan paraüz-

güçüsü Raman Saleyin “Paris-2024” Yay Paralimpiya Oyunlarında 
gümüş medal qazanması ilə bağlı paylaşım edib.

AZƏRTAC paylaşımı təqdim edir:
“Gümüş medal� Paraüzgüçü Raman Saley Azərbaycanı  

“Paris-2024” Yay Paralimpiya Oyunlarında layiqincə təmsil etdi�  
İdmançımızı təbrik edir, ona güc, enerji və yeni qələbələr arzula-
yıram�”.

XİN: Paşinyanın  
sülhdən yayınmaq cəhdləri

³Ermənistan %aş nazirinin 31 avqust tarixli mətbuat konfransında 
növbəti dəfə Azərbaycan–Ermənistan normallaşma prosesi və bölJədə 
sülh və təhlükəsizliyin təmin olunması səyləri ilə ziddiyyət təşkil edən bir 
sıra açıqlamalar verməsi təəssüf doğurur´.

Bunu Xarici İşlər Nazirliyinin mətbu-
at katibi Ayxan Hacızadənin Ermənistan 
Baş nazirinin 31 avqust tarixli mətbuat  
konfransında Azərbaycana qarşı səsləndir-
diyi fikirlərə dair şərhində deyib:

 “Guya, Azərbaycanın Konstitusiya ak-
tında Ermənistana qarşı ərazi iddialarının 
olması barədə fikir tamamilə yanlışdır. Bu 
məsələdə Azərbaycan Konstitusiyası ilə Er-
mənistan Konstitusiyası arasında paralellik 
və bərabərlik yaratmaq cəhdi qəbuledil-
məzdir. Ermənistanın bu arqumentini heç 
bir beynəlxalq tərəfdaş qəbul etmir və bu-
nun qeyri-ciddi olduğunu hər kəs bilir. Er-
mənistan Konstitusiyasından fərqli olaraq, 
Azərbaycan Konstitusiyasında istinad olu-
nan 1991-ci il Dövlət Müstəqilliyi haqqın-
da Konstitusiya Aktı və 1918-ci il İstiqlal 
Bəyannaməsində Ermənistana qarşı heç bir 
ərazi iddiası mövcud deyil. İlk Azərbaycan 
Respublikası dövründə hansı ərazilərin 
Azərbaycanın tərkibində olduğu, onların 
nə zaman Ermənistan tərkibinə qatıldığı isə 
tarixi faktlardır və bunu danmaq mümkün 
deyil. Bu məsələ Azərbaycan qanunverici-
liyində Ermənistana qarşı ərazi iddialarının 
olması anlamına gəlmir”.

XİN sözçüsünün açıqlamasına görə, 
Ermənistan tərəfinin sülh müqaviləsi la-
yihəsində mövcud olan “heç bir tərəf sülh 
sazişi çərçivəsində öz öhdəliklərini yerinə 
yetirməməsi ilə əlaqədar öz daxili qanun-
vericiliyinə istinad edə bilməz” müddəasını 
qeyd edərək, bu ölkənin konstitusiyasında 
mövcud olan ərazi iddiasının zərərsiz oldu-
ğunu bildirməsi də tamamilə əsassızdır:

“Bir daha qeyd edirik ki, heç bir bey-
nəlxalq sazişin Konstitusiyadan üstün ol-
madığı hər kəsə yaxşı məlum olan faktdır. 
Məhz buna görə də, Ermənistan tərəfinin 
“sülh sazişi” layihəsini hansı formada 
imzalamaq niyyətindən asılı olmayaraq, 
Azərbaycanla Ermənistan arasında real və 
davamlı sülh müqaviləsinin imzalanması 
üçün əsas şərt başda “Ermənistan və Dağ-
lıq Qarabağın birləşməsi”nə çağıran Ermə-
nistanın Müstəqillik Aktına açıq şəkildə 
istinad edən Ermənistan Konstitusiyası ol-
maqla, bu ölkənin çoxsaylı hüquqi və siya-
si sənədlərində təsbit edilmiş, Azərbaycana 
qarşı davam edən ərazi iddialarına son qo-
yulmasıdır”.

Ermənistan tərəfinin, guya, Azərbayca-
nın hərbi büdcəsinin ölkənin ümumi daxili 

məhsulunun 14-15 faizini təşkil etdiyini və 
bunun Ermənistandan qat-qat çox olduğu-
nu bildirməsi aidiyyəti beynəlxalq təşkilat-
ların hərbi büdcə ilə bağlı yaydıqları mə-
lumatlara tamamilə ziddir və bu dəfələrlə 
şişirdilmiş rəqəmdir: “Ermənistanın hərbi 
xərclərini ötən illə müqayisədə 46 faiz ar-
tırması Ermənistanın militarizasiyasını sü-
but edən növbəti göstəricidir.  Bununla ya-
naşı, Azərbaycanın, guya, İtaliyadan silah 
aldığı barədə Baş nazir tərəfindən səslənən 
iddia həqiqəti əks etdirmir. Minsk Qrupu 
ilə bağlı Baş nazirin mövqeyinə nəzər sal-
dıqda da açıq-aydın görmək mümkündür 
ki, Ermənistan tərəfinin keçmiş münaqişə-
nin qalığı olan Minsk qrupunun bərpasına 
yönələn cəhdləri bu ölkənin Azərbaycana 
qarşı gizli gündəminin mövcud olduğunu 
nümayiş etdirir”.

Ermənistan Baş nazirinin bu problem-
ləri göz ardı edilə biləcəyi ilə bağlı məntiqi 
bu ölkənin dayanıqlı sülhdə maraqlı ol-
madığını və yalnız bu vəziyyəti gələcəkdə 
yenidən Azərbaycana qarşı təcavüzə başla-
maq üçün ehtiyat variant kimi saxlamağa 
çalışdığını göstərir: “Ermənistan sülh pro-
sesinə ciddi yanaşdığını sübut etmək üçün 
ziddiyyətli bəyanatlar və təxribatçı addım-
lardan çəkinməli, beynəlxalq hüququn nor-
ma və prinsiplərinə öz əməlləri ilə və real 
addımlara hörmət etdiyini göstərməlidir”.

XQ

“İlham Əliyev. İnkişaf – 
məqsədimizdir”,  

138-ci cild
³İlham Əliyev. İnkişaf – 

məqsədimizdir´ çoxcildliyinin 138-ci 
kitabı çapdan çıxıb. 

Çoxcildliyin yeni kitabında toplanmış 
materiallar 2024-cü ilin may-iyul aylarını 
əhatə edir. 

Həmin dövrdə ölkəmizin iqtisadi həya-
tında mühüm hadisələrdən biri iyun ayında 
keçirilmiş Bakı Enerji Həftəsi olub. Prezi-
dent İlham Əliyev Bakı Ekspo Mərkəzində 
Bakı Enerji Həftəsi çərçivəsində keçirilən 
29-cu Beynəlxalq Xəzər Neft və Qaz- “Cas-
pian  Oil	Gas” və 12-ci Xəzər Beynəlxalq 
Energetika və Yaşıl Enerji – “Caspian PoZer” 
sərgilərinin açılış mərasimlərində çıxış edib. 
Dövlətimizin başçısı dərinməzmunlu çıxışın-
da Xəzər dənizinin geri çəkilməsi səbəbinə də 
aydınlıq gətirib.

Sitat: Azərbaycanda iqlim dəyişikliyi 
Xəzər dənizinin sahilinə nəzər salarkən gö-
rünür. İldən-ilə biz dənizin geri çəkildiyinin 
şahidi oluruq və bunun səbəbi iqlim dəyişik-
liyi və insanların qeyri-rasional fəaliyyətidir. 
Çünki Xəzər dənizini qidalandıran mənbə 
- çaylar sərhədlərimizin hüdudları kənarında-
dır. Bizim bununla bağlı məsuliyyətimiz sıfra 
bərabərdir və heç bir ciddi tədbirlər görül-
məzsə, böyük bir fəlakətlə üzləşəcəyik. Biz 
dənizi əlavə su həcmləri ilə təmin etmək üçün 
yeni bəndlər və su toplanması üçün anbarlar 
inşa edirik. Lakin Xəzər dənizini qidalandıran 
əsas mənbələr Azərbaycanda deyil.

Bakı Enerji Həftəsi çərçivəsində keçirilən 
sərgilər zamanı Azərbaycan Prezidentinin 
“EuroneZs” telekanalına müsahibəsinin mət-
ni də bu kitaba daxil edilib. 

Oxucular Prezident İlham Əliyevin iyun 
ayında Misir Ərəb Respublikasına rəsmi, 
Türkiyə Respublikasına işgüzar səfərlərinin 
materialları ilə bu kitabda tanış ola bilərlər. 
Dövlətimizin başçısı iyul ayında Şanxay 
Əməkdaşlıq Təşkilatının Astanada keçirilən 
Zirvə toplantısında iştirak etmək üçün Qa-
zaxıstanda səfərdə olub. Həmin səfər zamanı 
“Azərbaycan Respublikası ilə Çin Xalq Res-
publikası arasında strateji tərəfdaşlığın qurul-
ması haqqında Birgə Bəyannamə” də qəbul 
edilib. Azərbaycan Prezidenti iyul ayında, 
həmçinin Pakistanda rəsmi səfərdə olub. Bü-
tün bunlar haqqında ətraflı məlumatlar çox-
cildliyin 138-ci kitabına daxil edilib. 

Prezident iyul ayında Qarabağ bölgəsində 
səfərdə olub, Şuşada Türk Dövlətləri Təşkila-
tının qeyri-rəsmi Zirvə görüşündə çıxış edib. 
Dövlətimizin başçısı çıxışında türk dövlətləri 
ilə əlaqələrin genişləndirilməsinin Azərbay-
canın xarici siyasətində prioritet istiqamət ol-
duğunu, eləcə də Türk Dövlətləri Təşkilatının 
dünya miqyasında güc mərkəzlərindən birinə 
çevrilməsinin vacibliyini vurğulayıb.

Sitat: Türk ölkələri ilə əlaqələrin geniş-
ləndirilməsi, Türk dünyasının və Türk Döv-
lətləri Təşkilatının gücləndirilməsi Azərbay-
canın xarici siyasətinin prioritet istiqamətidir. 

Azərbaycan həmişə Türk dünyasının sıx bir-
ləşməsi, onun siyasi, iqtisadi və hərbi qüdrə-
tinin artması, qlobal arenada güc mərkəzinə 
çevrilməsi naminə səylər göstərmişdir.

Türk Dövlətləri Təşkilatı dünya miqya-
sında güc mərkəzlərinin birinə çevrilməli-
dir. Biz böyük coğrafi məkanı əhatə edirik, 
üzv ölkələrdə müsbət demoqrafik dinamika 
müşahidə olunur, hərbi potensialımız döyüş 
meydanlarında özünü dəfələrlə göstərmişdir. 
Zəngin təbii resurslarımız, onların nəqli üçün 
müasir infrastruktur, Mərkəzi Asiyanı, Qafqa-
zı Aralıq və Qara dəniz limanları ilə birləş-
dirən nəqliyyat dəhlizləri, zəngin və qədim 
tariximiz, mədəniyyətimiz bizim böyük sər-
vətimizdir. Xalqlarımızın ənənəvi dəyərlərə 
sadiqliyi və eyni etnik köklərə malik olmaları 
ölkələrimizi sıx birləşdirir. XXI əsr Türk dün-
yasının inkişafı əsri olmalıdır.

Dövlətimizin başçısının çıxışının tam 
mətni, eləcə də “Türk Dövlətləri Təşkilatının 
qeyri-rəsmi Zirvə görüşünün Qarabağ Bəyan-
naməsi” yeni kitabda yer alıb. 

Azərbaycan Prezidentinin “Minaların 
ətraf mühitə təsirinin azaldılması – Təhlükə-
siz və yaşıl gələcək üçün resursların səfərbər 
olunması” mövzusunda beynəlxalq konf-
ransın, “Türk Dövlətləri Təşkilatı: geosiya-
si reallıqlar və qlobal kataklizmlər fonunda 
yeni strateji hədəflərə doğru” mövzusun-
da beynəlxalq konfransın, Nizami Gəncə-
vi Beynəlxalq Mərkəzinin təşkilatçılığı ilə 
“COP29-a Aparan Yol: Dayanıqlı və Davamlı 
Gələcək” mövzusunda Yüksək Səviyyəli 29-
cu Toplantının iştirakçılarına müraciətləri 
də yeni kitabda toplanıb. Kitabda dövlətimi-
zin başçısının Qurban bayramı münasibətilə 
Azərbaycan xalqına təbrikinin mətni də veri-
lib.  

“Azərnəşr” tərəfindən buraxılan 138-ci 
kitabın hazırlanmasında Azərbaycan Dövlət 
İnformasiya Agentliyinin (AZƏRTAC) mate-
riallarından istifadə olunub.

Mərkəzi Seçki Komissiyasında
6eçicilərin  ümumi sayı � milyon ��� min ��� nəfərdir 

Avqustun 31-də Mərkəzi Seçki Komissiyasının sədri Məzahir 3ənahov 
növbədənkənar parlament seçkiləri ilə əlaqədar mətbuat konfransı 
keçirib. 

Yerli və xarici media subyektlərinin 
nümayəndələri tərəfindən operativ şəkildə 
işıqlandırılan mətbuat konfransında Milli 
Məclisə seçkilərə son hazırlıq işləri barədə 
yekun statistik göstəricilər təqdim olunub və 
məlumatlar verilib. 

Məzahir Pənahov bildirib ki, seçkilərin 
hazırlanıb keçirilməsinə məsul orqan kimi 
MSK ilk gündən növbədənkənar parlament 
seçkilərini Seçki Məcəlləsinin və digər qa-
nunvericilik aktlarının tələblərinə uyğun 
təşkil etməyə çalışıb. “Atdığımız bütün ad-
dımlar şəffaf şəkildə həyata keçirilib, me-
dia nümayəndələri də prosesləri müşahidə 
ediblər. Beynəlxalq qurumların müşahidə 
missiyaları, o cümlədən ATƏT-in Demok-
ratik Təsisatlar və İnsan Hüquqları Büro-
su (DTİHB) artıq avqustun əvvəllərindən 
Azərbaycandadır. ATƏT DTİHB bölgələr-
də geniş şəkildə fəaliyyət göstərib”, – deyə 
MSK sədri əlavə edib.    

O, Milli Məclisdə 125 deputat yerinin 
və buna görə də ölkədə eyni sayda seçki 
dairəsinin olduğunu diqqətə çatdıraraq qeyd 
edib: “Ölkə üzrə ümumi seçicilərimizin sayı 
6 milyon 421 min 960 nəfərdir. Daimi seçici 
siyahısı üzrə olan seçicilərin sayı 6 milyon 
308 min 851, müvəqqəti seçicilərin sayı 
isə 113 min 109 nəfərdir. Daimi seçicilərin 
47,57 faizi kişi, 52,43 faizi isə qadındır. Ən 
çox seçici 30-39 yaş aralığındadır. Onlar 
seçicilərin 23,64 faizini təşkil edirlər. Seç-
ki günü 18 yaşı tamam olan seçicilərin sayı 
374, Milli Məclisə seçkilərdə ilk dəfə iştirak 
edən seçicilərin sayı isə 51 min 141 nəfər-
dir”. 

Bildirib ki, seçicilərimizin öz konstitusi-
on hüquqlarını reallaşdırmaları üçün bütün 
şərait yaradılıb. Milli Məclisə seçkilər 6478 
seçki məntəqəsində keçiriləcək. Onlardan 
6343-ü daimi, 135-i isə müvəqqətidir. Mü-
vəqqəti məntəqələr səsverməyə 5 gün qal-
mış yaradılıb. 

Seçkilərlə əlaqədar yaradılan 125 dairə-
nin 10-nun məcburi köçkün dairələri oldu-
ğunu vurğulayan MSK sədri deyib ki, Milli 
Məclisə seçkilərdə 397 min 862 məcburi 
köçkün 574 məntəqədə səs verə biləcək.    

MSK sədri parlament seçkilərində de-
putat mandatı uğrunda 990 namizədin mü-
barizə aparacağını deyib. Diqqətə çatdırıb 
ki, deputatlığa namizədlərdən 305 nəfərinin 
namizədliyi 25 siyasi partiya tərəfindən irə-
li sürülüb. Cəmiyyətin müxtəlif təbəqələri 
seçkilərdə iştirak baxımından fəallıq nü-
mayiş etdirirlər. Hər dairəyə 7-dən çox na-
mizəd düşür. Bu da geniş seçim imkanının 
olduğunu deməyə imkan verir. 

M.Pənahov qeyd edib ki, parlament seç-
kilərində müşahidəçi qismində iştirak etmək 
üçün ümumilikdə 112 min 749 nəfər yerli 
müşahidəçi akkreditasiyadan keçib. Onlar-
dan 65 minə yaxını 24 siyasi partiyanın mü-
şahidəçiləridir. Eyni zamanda, seçkiləri mü-
şahidə etmək üçün 51 beynəlxalq qurumdan 
və 69 ölkədən 598 nəfər akkreditə olunub.   

Onun sözlərinə görə, parlament seçkilə-
ri ilə əlaqədar “exit-poll” keçirmək üçün 
Mərkəzi Seçki Komissiyasında üç təşkilat 
- Vətəndaşların Əmək Hüquqlarını Müdafiə 
Liqası, �Tərəqqi� sosial tədqiqatlar ictimai 
birliyi və “Sosioloji Tədqiqatlar Mərkəzi” 
qeydə alınıb. Onlardan ikisi öz fəaliyyətini 
xarici partnyorları ilə birgə qurublar. Bu təş-
kilatlar geniş imkanlara malikdir. Təşkilatlar 
2500-dən artıq məntəqədə öz fəaliyyətlərini 
həyata keçirəcəklər.

* * *
Avqustun 31-də Mərkəzi Seçki Ko-

missiyasının sədri Məzahir Pənahov növ-
bədənkənar parlament seçkilərini izləmək 
üçün ölkəmizdə səfərdə olan Türkiyə 
Yüksək Seçim Kurulunun sədri Ahmet Ye-
nerin, Rusiya Federal Məclisinin Federa-
siya Şurasının müşahidə missiyasının rəh-
bəri Aleksandr Terentyevin, Belarus–Rusiya  
İttifaqının Parlament Məclisinin müşahidə 
missiyasının rəhbəri Sergey Raçkovun və 
Müstəqil Dövlətlər Birliyinin Parlament 
Assambleyasının (MDB PA) beynəlxalq 
müşahidəçilər qrupunun koordinatoru And-
rey Yatskinin rəhbərlik etdikləri müşahidə 
missiyalarının üzvləri ilə görüşüb. 

XQ

Malayziyanın Kralı Əlahəzrət Sultan İbrahimə
Əlahəzrət, 
Malayziyanın milli bayramı – Müstəqil-

lik Günü münasibətilə Sizi və Sizin si-
manızda bütün xalqınızı öz adımdan və 
Azərbaycan xalqı adından təbrik etməkdən 
məmnunluq duyuram.

Biz Azərbaycan ilə Malayziya arasında 
dostluq və əməkdaşlıq münasibətlərinin in-
kişaf etdirilməsinə və möhkəmləndirilmə-

sinə xüsusi əhəmiyyət veririk. İnanıram ki, 
xalqlarımızın mənafelərinə uyğun olaraq 
dövlətlərarası əlaqələrimizin və əməkdaş-
lığımızın bundan sonra da uğurla davam 
etdirilməsi üçün birgə səylər göstərəcə-
yik. Noyabr ayında Bakıda təşkil ediləcək 
COP29 çərçivəsində iqlim dəyişmələri 
ilə mübarizə sahəsində Malayziya ilə sıx 
əməkdaşlıq edəcəyimizə ümidvaram.

Belə bir xoş gündə Sizə möhkəm can-
sağlığı, xoşbəxtlik, işlərinizdə uğurlar, dost 
Malayziya xalqına daim rifah arzulayıram.  

+örmətlə,

İlham ƏLİ<(9� 
A]ərEa\can RHsSXEliNasÕnÕn 3rH]idHnWi

%akı şəhəri, 28 avqust 202�-cü il
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İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı 
(İƏT) Azərbaycanın nüfuz və 
söz sahibi olduğu beynəlxalq 
təsisatlardan biridir. Ölkəmiz 
33 ildir ki, keçmiş sovet 
respublikalarından ilk olaraq 
İƏT-ə tamhüquqlu üzv qəbul 
olunub. SSRİ dağıldıqdan 
sonra Mərkəzi Asiya ölkələri 
– Qazaxıstan, Qırğızıstan, 
Tacikistan, Türkmənistan və 
Özbəkistan, həmçinin Əfqanıstan 
bu təşkilata daxil olub. Məlumat 
üçün onu da bildirək ki, 2011-
ci ilin iyun ayında Qazaxıstanın 
paytaxtı Astana şəhərində 
keçirilən Xarici işlər nazirləri 
Surasının 38-ci sessiyasında İslam 
Konfransı Təşkilatının (İKT) adı 
İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı adı ilə 
əvəz olunub. 

1992-ci ilin sentyabr ayında BMT Baş 
Assambleyasının növbəti sessiyası zamanı 
İKT-yə üzv dövlətlərin Xarici işlər nazir-
lərinin ənənəvi koordinasiya görüşünün 
yekun sənədinə “Ermənistan–Azərbaycan 
münaqişəsinə dair” müvafiq maddə sa-
lınıb. İKT-nin 1993-cü ilin aprel ayında 
Kəraçidə keçirilən XXI konfransında isə 
“Ermənistan və Azərbaycan arasında mü-
naqişə” adlı qətnamə qəbul edilib. 

30 il bundan əvvəl –1994-cü ilin de-
kabrında Kasablanka şəhərində İƏT-ə üzv 
ölkələrin dövlət və hökumət başçıları-
nın VII Zirvə görüşündə Dağlıq Qarabağ 
problemi ilə bağlı olduqca vacib qətnamə 
qəbul edildi. Həmin sənəddə Ermənistanın 
təcavüzü nəticəsində bir milyona yaxın 
vətəndaşımızın doğma yurdundan didərgin 
düşməsi, həmçinin BMT-nin qəbul etdiyi 4 
qətnamənin yerinə yetirilməsi, Ermənistan 
silahlı qüvvələrinin Azərbaycan torpaqla-
rından “dərhal və qeyd-şərtsiz” çıxarılması 
tələbi öz əksini tapıb.

İƏT öz sıralarında cəmiyyətlərində 
İslam dininin dominantlıq etdiyi ölkələri 
birləşdirsə də, təşkilat dünyada baş verən 
hadisələrə öz münasibətini bildirən, plane-
tin müxtəlif nöqtələrində baş qaldıran dini, 
irqi ayrı-seçkilik hallarına, separatizm me-
yillərinə qarşı haqq səsini daim ucaldıb. 
Qurumun, istisnasız olaraq, bütün üzvləri 
ötən dövr ərzində Ermənistanın Azərbay-
cana qarşı işğalçılıq siyasətini qınayan, 
təcavüzkarı pisləyən onlarca bəyanat və 
qətnamə qəbul edib. 

* * *          
Bu dəfə İƏT Xarici İşlər Nazirləri Şu-

rasının 50-ci sessiyası Kamerunun paytax-
tı Yaunde şəhərində keçirilib. Avqustun 

29-30-da baş tutan sessiyada Azərbayca-
nı  Xarici işlər nazirinin müavini Elnur 
Məmmədovun rəhbərlik etdiyi nümayəndə 
heyəti təmsil edib.

Azərbaycan XİN-in bununla bağlı mə-
lumatında bildirilir ki, sessiya çərçivəsin-
də çıxış edən nazir müavini Mavritaniya 
İslam Respublikasına İƏT XİN Şurasına 
uğurlu sədrliyinə görə təşəkkür edib və 
yeni sədr ölkə Kamerun Respublikasına 
müvəffəqiyyət arzulayıb. E.Məmmədov 
çıxışında, həmçinin  sessiya iştirakçılarına 
Ermənistan–Azərbaycan münaqişəsinin 
bitməsindən sonrakı dövrdə normallaşma 
prosesi və rəsmi İrəvanın buna mane olma-
ğa yönəlik təxribatçı addımları, xüsusilə 
də mina təhdidləri barədə ətraflı məlumat 
verib. 

Azərbaycanın regionda davamlı sabit-
liyi təmin edəcək, tamhüquqlu regional 
normallaşma və əməkdaşlığa yol aça-
caq sülh və dövlətlərarası münasibətlərin 
bərqərar olması üçün fəal şəkildə çalışdığı-
nı nəzərə çatdıran nazir müavini bildirib ki,  
2020-ci ildə Ermənistanla məlum silahlı 
münaqişənin başa çatması hər iki ölkə üçün 
onilliklər boyu davam edən düşmənçiliyin 
nəticələrini aradan qaldırmaq və mehriban 
qonşuluq münasibətləri qurmaq üçün uni-
kal imkan yaradıb. Bu baxımdan Azərbay-
canın daim təşəbbüs göstərdiyi və Ermə-
nistana təklif etdiyi normallaşma prosesinə 
tam sadiqliyini vurğulayan E.Məmmədov 
çıxışında bu il Azərbaycanın BMT-nin 
İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə Konvensi-
yasının Tərəflər Konfransının 29-cu ses-

siyasına (COP29) evsahibliyi edəcəyini 
bildirib və sözügedən tədbirin  üç il  ardıcıl 
şəkildə İƏT-ə üzv dövlətlərdə (COP28-ə 
Birləşmiş Ərəb Əmirlikləri, COP27-yə isə 
Misir evsahibliyi edib – red.) keçirilməsi-
nin diqqətəlayiq fakt olduğunu ifadə edib. 

* * * 
Bu ilin noyabrında Bakıda keçiriləcək 

COP29-un qlobal iqlim dəyişiklikləri, al-
ternativ enerji mənbələrinə – yaşıl dünya-
ya keçid nöqteyi-nəzərindən əlahiddə əhə-
miyyətə malik olduğu məlumdur. BMT-nin 
ən böyük, genişmiqyaslı tədbirinə evsahib-
liyi etmək Azərbaycan üçün həm də mü-

hüm siyasi mərhələ sayılır. Çıxışında bu 
amilləri vurğulayan nazir müavini Azər-
baycanın müxtəlif inkişaf səviyyəsinə və 
siyasi mənsubiyyətə malik ölkələrin bir-
ləşdirilməsində Qoşulmama Hərəkatına bu 
yaxınlarda yekun vurulmuş sədrlik təcrü-
bəsindən istifadə edərək qlobal iqlim gün-
dəliyinin irəliləməsində beynəlxalq ictima-
iyyəti səfərbər etmək üçün əlindən gələni 
edəcəyini diqqətə çatdırıb. 

Nazir müavini çıxışında Azərbaycanın 
İƏT-in potensialını yüksəltmək üçün yeni 
ideyalar və təşəbbüslər irəli sürdüyünü 
və həmin təşəbbüslərdən birinin də İƏT 
Əmək Mərkəzinin yaradılması olduğu-

nu söyləyib. Qurumun Nazirlər Şurasının 
50-ci sessiyasının yekununda ölkəmizin 
təşəbbüsü ilə irəli sürülmüş 4 qətnamə qə-
bul edilib. “Ermənistan Respublikasının 
Azərbaycan Respublikasına qarşı təcavü-
zünün nəticələrinin aradan qaldırılması”, 
“Azərbaycan Respublikasının işğaldan 
azad olunmuş ərazilərində iqtisadi və 
sosial inkişaf fəaliyyətlərinə dəstək” və 
“Ermənistan Respublikasının Azərbaycan 
Respublikasına qarşı təcavüzü nəticəsində 
Azərbaycan Respublikasının ərazilərində 
İslam dininə aid tarixi və mədəni abidələ-
rin və izlərin dağıdılması və təhqir olun-
ması” adlı qətnamələrdə ermənilər tərəfin-
dən Azərbaycana qarşı 30 ilə yaxın dövr 
ərzində törədilmiş işğal və təcavüz siyasəti 
qəti şəkildə pislənilir və işğalın ağır fəsad-
larının aradan qaldırılması istiqamətində, 
habelə bərpa və yenidənqurma işlərində 
Azərbaycan hökuməti və xalqına dəstək 
ifadə olunur.

* * * 
Kamerunun paytaxtında qəbul edil-

miş “1992-ci il Xocalı qətliamı qurbanları 
ilə həmrəylik” adlı qətnamədə 26 fevral  
1992-ci il tarixində Xocalıda Azərbaycan 
mülki əhalisinə qarşı törədilmiş kütləvi 
qırğın pislənilir, dünya birliyi bu qırğını 
soyqırımı, insanlıq əleyhinə cinayət və 
müharibə cinayəti olaraq qəbul edilməyə 
çağırılır və “Xocalıya ədalət” ictimai kam-
paniyasına dəstək ifadə olunur.

Azərbaycanın özünə doğma və halal 
tribuna hesab etdiyi İƏT-in sıraları geniş-
ləndikcə onun pozitiv imici də dünyada 
daha da möhkəmlənəcək. Onu da demək 
lazımdır ki, bu gün Azərbaycanı İƏT-ə üzv 
ölkələrlə təkcə milli-mənəvi dəyərlər de-
yil, həm də beynəlxalq siyasi arenada birgə 
fəaliyyət bağlayır. Bu platformalarda Azər-
baycanın dünya çapında qazandığı tolerant 
imici və tutduğu multikultural mövqeyi 
xüsusi rol oynayır. 

Sonda bir məsələni də vurğulayaq ki, 
Cənubi Qafqaz bölgəsində söz və güc sa-
hibinə çevrilmiş Azərbaycanın uğurları 
dostlarını sevindirir, bədxahlarını isə kə-
dərləndirir. Çünki Azərbaycan daim irəli 
baxır və öz gücünü bütün beynəlxalq təş-
kilatlarda, bütün iqtisadi-siyasi əməkdaş-
lıq platformalarında xalqın mənafeyinə, 
eləcə də bölgənin təhlükəsizlik mühitində  
uzunömürlü, səmərəli əməkdaşlığına yönəl-
dir. Bu xoşməramlı və nəcib təşəbbüslərə 
mane olmağa çalışanlar sonda heç nəyə nail 
ola bilməyəcəklər. “Qafqaz evi”nin sakin-
lərinə ikili standartla yanaşan “səlibçilər”in 
məkrli planları isə kağız üzərində qalacaq. 

İmran BƏDİRXANLI 
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Doğmalar ailəsi və mötəbər tribuna – İƏT
Azərbaycan bu platformada da əməkdaşlığa açıq olduğunu sübut edib    

Sülhə inam, yoxsa Ermənistan üçün spekulyasiya şansı?
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Əsasnamənin imzalanmasının Rusi-
ya Prezidenti Vladimir Putinin avqustun  
18–19-da Bakıya səfərindən sonra avqus-
tun 23-də Ermənistan baş naziri Nikol 
Paşinyanla, avqustun 28-də isə Prezident 
İlham Əliyevlə telefon danışıqlarından 
sonraya təsadüf etməsi diqqət çəkməkdə-
dir. İstər-istəməz, sual yaranır: Müəyyən 
fasilədən sonra qeyd edilən istiqamətdə 
işin intensivləşməsi Rusiyanın vasitəçilik 
missiyasının nəticəsidir? 

Əslində, Rusiyanın Azərbaycandakı 
səfiri Mixail Yevdakimovun “RİA No-
vosti”yə müsahibəsində bildirdikləri də 
suala Moskvanın rolunu vurğulamaqla 
cavab verilməsini zəruriləşdirir. M.Yev-
dakimov bildirib ki, Bakı və Yerevan ara-
sında sülhə dair danışıqlar Rusiya, Azər-
baycan və Ermənistan liderləri arasında  
2020–2022-ci illər üçün üçtərəfli sazişlər 
toplusuna uyğunluğu vacibdir: “İki tərəf 
(Bakı və İrəvan) arasında danışıqların Ru-
siya, Azərbaycan və Ermənistan liderləri 
arasında 2020–2022-ci illər üçün üçtərəfli 
sazişlər toplusuna uyğun olması vacibdir. 
Biz gələcək sazişlə bağlı razılığa gəlmək-
dən əlavə, nəqliyyat kommunikasiyaları-
nın açılması, sərhədin delimitasiyası və 
demarkasiyası, vətəndaş cəmiyyətləri va-
sitəsilə əlaqələrin qurulması haqqında da-
nışırıq”.

Ancaq bir məqama da diqqət yetirmək 
zərurəti yaranır. Rusiyanın Xarici İşlər 
Nazirliyinin rəsmi nümayəndəsi Mariya 
Zaxarova bir müddət əvvəl bildirmişdi ki, 
Azərbaycan, Ermənistan və Rusiya baş na-
zirlərinin müavinlərinin həmsədrlik etdiyi 
nəqliyyat əlaqələrinin blokdan çıxarılması 
üzrə üçtərəfli işçi qrupunun 12 raundluq 
müzakirəsindən sonra, tərəflər üçtərəfli sa-
zişin 9-cu bəndinin praktiki icrasına yaxın 
görünüblər. Bundan başqa, Azərbaycan Er-
mənistanın dəmir yolu əlaqəsinin bərpasını 
avtomobil yolu ilə əlaqələndirməmək istə-
yi ilə razılaşıb. Özü də İrəvanın avtomobil 
yolu əlaqəsinin yaradılması baxımından 
konkret tarix göstərməməsinə rəğmən.

M.Zaxarovanın bildirdiklərindən o 

nəticə də hasil olurdu ki, tərəflər iki ölkə-
nin suverenliyini pozmamaq üçün tam 
yurisdik əsaslarla həyata keçirilməli olan 
gömrük prosedurlarına qədər hər şeyi ra-
zılaşdırıblarmış. Ancaq rəsmi İrəvan son 
anda mövqeyindən uzaqlaşaraq, Rusiya sər-
hədçilərinin təkcə Ermənistan deyil, həm 
də Azərbaycan tərəfində nəzarəti həyata 
keçirməsi şərtini irəli sürüb. Biz də bilirik, 
Zaxarova da təsdiqləyir ki, Azərbaycan 
məsələ ilə razılaşa bilməzdi və razılaş-
mayıb. Görünür, İrəvan yerinə yetirilməsi 
mümkünsüz olan şərti məhz bu səbəbdən 
qoyub. Axı onun yanaşması üçtərəfli bə-
yanata tamamilə ziddir. Deməli, Lavrovun 
sabotaj məntiqindəki daşlar tam şəkildə 
yerinə oturur. Yəni danışıqların nə üçün 
dalana dirəndiyi aydınlaşır. Əlavə edək ki, 
Ermənistan sonradan Rusiya sərhədçiləri-
nin nəqliyyat axınına nəzarətindən imtina 
edib və üçtərəfli işçi qrupunda iştirakını, 
faktiki olaraq, dondurub.

Diqqətə çatdırdıqlarımıza rəğmən deyə 

bilərik ki, Azərbaycan və Ermənistan ara-
sında dövlət sərhədinin delimitasiyası üzrə 
komissiyaların birgə fəaliyyəti haqqında 
Əsasnamə tamam başqa müstəvili proses-
dir və bu müstəvidə Rusiyanın hansısa rolu 
yoxdur. Əslində, əsasnamədəki məlumat-
lar da bunu təsdiqləyir. Məsələn, bildirilir 
ki, 2024-cü il aprelin 19-da Azərbaycan və 
Ermənistan arasında sərhəddə Azərbaycan 
və Ermənistan arasında dövlət sərhədinin 
delimitasiyası üzrə dövlət komissiyalarının 
səkkizinci görüşündə tərəflər delimitasiya 
prosesində 1991-ci il Alma-Ata Bəyan-
naməsinə əsaslanmağı qərara alıblar. Bu 
bəyannamə isə Moskvanın nizamlama tra-
yektoriyasına adi tezis deyil. 

Ayrıca bir məqamı vurğulayaq: Avqus-
tun 30-da tərəflər əsasnaməni təsdiq etdik-
dən sonra növbəliliyi razılaşdırmaq və sər-
hədin bütün digər hissələrinin, o cümlədən 
anklav və eksklav məsələləri üzrə delimi-
tasiya prosesini davam etdirmək barədə ra-
zılığa gəliblər. Bu barədə söz açarkən onu 

da demək lazımdır ki, Ermənistan həmişə 
Alma-Ata Bəyannaməsi məntiqini irəli sü-
rür. Halbuki, bu məntiq heç də birmənalı 
qəbul edilə bilməz. Nəzərə alaq ki, delimi-
tasiya və demarkasiya məsələlərində digər 
incə mətləblər də nəzərə alınmalıdır. Söh-
bət hansı incə mətləblərdən gedir?

Suala cavab verərkən, çox düşünməyə 
ehtiyac yoxdur. Çünki Azərbaycan–Er-
mənistan danışıqları baxımından vacib bir 
məqam var. Söhbət regional kommunika-
siyaların açılmasından gedir. Rusiya XİN 
rəhbəri Sergey Lavrovun təbirincə desək, 
İrəvan bu məsələnin sabotajı ilə məşğuldur 
və bir qədər əvvəl M.Zaxarovanın diqqətə 
çatdırdığımız fikirlərində sabotajın nədən 
ibarət olduğu açıqlanır. Deməli, əminlik 
yoxdur ki, avqustun 30-da imzalanmış əsas-
namə problemi aradan qaldırmaq üçün han-
sısa ciddi üstünlüklər qazandıracaq. Çünki 
Prezident İlham Əliyevin avqustun 30-da 
Azərbaycan–Türkiyə parlamentlərarası 
dostluq qrupunun rəhbəri Şamil Ayrımın 

başçılıq etdiyi Türkiyə Böyük Millət Məc-
lisi üzvlərindən ibarət nümayəndə heyətini 
qəbul edərkən bildirdiyi kimi, Ermənistan 
qəsdən vaxt uzadır, Fransadan, digər Qərb 
ölkələrindən və başqa tərəflərdən yeni silah-
lar alır, öz ərazisində üçüncü tərəflərlə hərbi 
təlimlər keçirir.

Əlbəttə, yeni sənədin müəyyən proq-
ressiv nəticələr doğuracağını da istisna et-
mək olmaz. Hərçənd, erməni rəsmilərinin 
bildirdiklərinə görə, onun qüvvəyə min-
məsi üçün müəyyən prosedurlar icra olun-
malıdır. Məsələn, hələ əsasnamənin ölkə 
konstitusiyasına uyğunluğu yoxlanılmalı-
dır. Məsələyə mövcud rakursdan yanaşsaq, 
əsasnamənin əsas qanuna uyğun olmadı-
ğı da “müəyyənləşə bilər”, yaxud başqa 
məqamların dövriyyəyə girməsi mümkün-
dür. Çünki rəsmi İrəvanın anti-Azərbaycan 
fəaliyyətinə ara vermədiyi, səmimiyyətdən 
uzaq olduğu, ümumən, sülhdən boyun qa-
çırdığı ortadadır. 

Sonda isə bildirək ki, bu ilin mayında 
aparılmış delimitasiya işləri nəticəsində 
Azərbaycanla Ermənistan arasında 13 ki-
lometrə qədər sərhəd xətti müəyyənləşib. 
Bununla Azərbaycanın Qazax rayonunun 
dörd kəndinin: Bağanıs Ayrımın, Aşağı 
Əskiparanın, Xeyrimlınin və Qızılhacı-
lının ərazilərinin (6,5 kvadrat kilometr) 
Azərbaycana qaytarılması təmin edilib. 
Həmin kəndlər mayın 24-də Azərbaycanın 
Dövlət Sərhəd Xidməti tərəfindən nəzarətə 
götürülüb.

Ermənistan milli təhlükəsizlik xidmə-
ti isə bildirib ki, mayın 24-dən etibarən 
Hayastan sərhəd qoşunları dövlət sərhə-
dinin Tavuş vilayətində Berkaber qəsəbə-
si yaxınlığında 1,9 kilometr, Voskepar və 
Bağanis yaşayış məntəqələri yaxınlığında 
4,9 kilometr uzunluğunda hissələrinin mü-
hafizəsini rəsmən öz üzərlərinə götürüblər. 
2024-cü il iyulun 24-dək, həmçinin Ki-
rants kəndi ərazisində dövlət sərhədinin 
5,8 kilometrlik hissəsinin mühafizəsinə 
keçid həyata keçirilib.

Ə.CAHANGİROĞLU 
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Türk dünyasından keçən 
Şərq–Qərb yolu

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Digər tərəfdən, Zəngəzur dəhlizinin 
açılması Türkiyənin İrandakı nəqliyyat–
logistik xərclərini də azaldacaq. Bu gün 
Türkiyədən yüklər İran vasitəsilə həm 
Azərbaycana, həm də Mərkəzi Asiya 
və digər dövlətlərə göndərilir. Ankara 
İrandan keçən hər yük avtomobili üçün 
böyük məbləğdə tranzit xərci ödəyir. 
Ona görə də Türkiyə Qars şəhərini Nax-
çıvanla sərhəd olan İğdır vilayəti ilə bir-
ləşdirəcək dəmir yolunun tikintisini 5 il 
ərzində başa çatdırmaq istəyir. Yol Zən-
gəzur dəhlizinin mühüm komponentini 
işə salmağa imkan verəcək. 

A.8raloğlu sonda bildirib: “Qarsdan 
Azərbaycanla sərhəddə yerləşən Dilucu 
sərhəd-keçid məntəqəsinə qədər məsafə-
də tikinti işləri 5 il çəkəcək. Nəqliyyat 
dəhlizinin tam şəkildə fəaliyyət göstər-
məsi 2028–2029-cu illərdə mümkün 
olacaq. Bu marşrut Türkiyə və bütün re-
gion üçün həm iqtisadi, həm də strateji 
baxımdan əhəmiyyətlidir”.

Həmin vaxtadək Naxçıvan Muxtar 
Respublikası ilə Zəngilan rayonu ara-
sında dəmir və avtomobil yollarının 
tikintisi də həyata keçirilməlidir. Eyni 
zamanda, Azərbaycanın işğaldan azad 
edilmiş rayonlarında dəmir və avtomo-
bil yollarının inşası başa çatdırılmalı, 
Naxçıvanda relslərin modernləşdirilməsi 
həyata keçirilməlidir. Hazırda Horadiz–
Ağbənd dəmir və avtomobil yollarının 
inşası sürətlə davam edir. 

İqtisadçı Əli Mustafayevin sözlərinə 
görə, bu layihənin reallaşması ilə Azər-
baycanı Türkiyə ilə birləşdirən ikinci də-
mir yolu şəbəkəsi yaradılacaq. Xatırla-
daq ki, Azərbaycanın təşəbbüsü ilə inşa 
edilən və 2017-ci ildə istifadəyə verilən 
Bakı–Tbilisi–Qars (BTQ) dəmir yolu is-
tismara verilib. BTQ-nin inşası ilə tarix-
də ilk dəfə Azərbaycan və Türkiyə dəmir 
yolu xətləri birləşib. Zəngəzur dəhlizi isə 
bu əlaqələri xeyli dərəcədə inkişaf etdir-
məklə, bütövlükdə, türk dövlətlərinin iq-
tisadi və siyasi birliyini daha da güclən-
dirəcək. Sözsüz ki, bu dəhliz təkcə siyasi 
deyil, həm də iqtisadi baxımdan xüsusi 
əhəmiyyətə malik olacaq. Onun açılma-
sı nəticəsində Asiya ilə Avropa arasında 
iqtisadi əlaqələrin qurulması üçün yeni 
mühüm alternativ imkanlar meydana 
çıxacaq. 

%əs Ermənistan nə qazanacaq?
Marşrutun açılması Azərbaycan və 

Türkiyə ilə yanaşı, Ermənistan üçün də 
faydalıdır. Rusiyalı ekspert İrina Fedo-
rovskaya qeyd edib ki, İrəvanın regi-
onda həyata keçirilən iri infrastruktur 
layihələrindən kənarda qalmasına və 
bölgədəki təcridinə son qoyulacaq: “Re-
giona inteqrasiya olan Ermənistan siyasi 
və strateji üstünlüklərlə yanaşı, iqtisadi 
səmərə əldə edəcək, Cənubi Qafqazın 
nəqliyyat qovşağı olması İrəvanın təh-
lükəsizliyini də gücləndirəcək, Türkiyə 
ilə münasibətlərini yaxşılaşdıracaq”. 

Bu qədər üstünlüklərə baxmayaraq, 
layihənin reallaşmasına mane olanlar 
var. Bunlardan birincisi elə Ermənis-
tan, ikincisi İrandır. İrəvanın şərti odur 
ki, yol Ermənistanın yurisdiksiyasın-
da olmalı, gömrük və digər rüsumlar 
yığılmalıdır. Maraqlıdır ki, 10 noyabr 
2020-ci il tarixli hçtərəfli bəyanatda 
Azərbaycanın şərq hissəsi ilə Naxçıvan 
arasında avtomobil əlaqəsinin bərpası, 
ona nəzarətin Ermənistan deyil, Rusiya 
sərhədçiləri tərəfindən təmin edilməsi 
açıq-aydın qeyd edilsə də, Ermənistan 
bu razılaşmaya artıq 4 ildir ki, əməl et-
mir. Bunu “suveren hüquqlarının pozul-
ması” kimi təqdim etməyə çalışır. Bun-
dan başqa, erməni tərəfi öz hərəkətləri 
ilə göstərir ki, Zəngəzur dəhlizi, hətta 
işə salınsa belə, bu dəhlizlə insanların 
və yüklərin təhlükəsiz hərəkətini tə-
min etmək iqtidarında deyil. Ona görə 
də ölkəmiz yola nəzarətin təhlükəsizlik 
baxımından üçüncü tərəfə həvalə edil-
məsini təklif edir. 

Türkiyə də dəhlizin tezliklə açıl-
masında maraqlıdır. Erməni şərqşü-
nası 9aruMan Qeqamyan özünün ³Te-
leqram´ kanalında yazıb� ³Türkiyə 
&ənubi Qafqazda mövqelərini Jüc-
ləndirmək niyyətindədir. Ermənistana 
təzyiqlərini artıracaq´. 

Ekspert bir müddət Suriya və Livan-
da işləyib və onda belə bir təəssürat ya-
ranıb ki, Yaxın Şərq regionu Ankaranın 
xarici siyasət prioritetləri siyahısında 
öz yerini itirib: “Türkiyə üçün Cənu-
bi Qafqaz və Qara dəniz regionu xarici 
siyasətin əsas hədəfinə çevrilib, Suriya–
İraq vektoru ikinci plana keçib. Bu, o 
deməkdir ki, Türkiyə qarşısına qoyulan 
vəzifələrin həlli üçün bütün resurslarını 
(diplomatik, hərbi, kadr və iqtisadi) bi-

zim ölkəyə yönəldəcək”.
Qeqamyanın fikrincə, Ankaranın 

əsas vəzifəsi Türkiyənin təsir zonasını 
genişləndirmək və Orta Asiyadan Bal-
kanlara qədər türk zolağını gücləndir-
məkdir. Zəngəzur dəhlizi bu istiqamətdə 
əsas halqalardan biridir. Buna görə də 
ekspert Türkiyənin Ermənistana təz-
yiqlərini artıracağını proqnozlaşdırır. O 
hesab edir ki, ölkəsində bu sadə həqiqəti 
görməzliyə salırlar: “İctimai müstəvidə 
real və aktual məsələlər deyil, hər cür 
qeyri-ciddi və ikinci dərəcəli mövzular 
müzakirə olunur”. Ekspert əmindir ki, 
Ermənistan sonda Türkiyənin təzyiqləri 
qarşısında güzəştlərə getməli olacaq. 

Bəs, İranı narazı salan nədir? Teh-
ran dəhlizin açılmasını siyasi, iqtisadi 
və təhlükəsizlik baxımından milli ma-
raqlarına böyük təhdid hesab edir. Bu 
səbəbdən də onu özünün “qırmızı xətti” 
elan edib. Əslində, Tehran Azərbaycanın 
əsas tranzit tərəfdaşı rolunu itirməkdən 
və bununla da təsir rıçaqlarını zəiflət-
məkdən qorxur. Hesab edir ki, regionda 
Türkiyənin rolu daha da artacaq. Bu da 
iki ölkə arasında bölgədə nüfuz uğrunda 
rəqabəti gücləndirəcək.

Digər tərəfdən, İran ekstraterritorial 
yolun mühüm iqtisadi və siyasi tərəfdaşı 
olan Ermənistanla əlaqəsini kəsə biləcə-
yindən ehtiyat edir. Tehran dəhliz açı-
larsa, Rusiyanın Yaxın Şərqə çıxış əldə 
edəcəyindən də narahatdır. Çünki Mos-
kva bu məqsədlə İran ərazisindən istifa-
də edir. İran həm də türk dövlətlərinin 
yaxınlaşmasını, onların genişlənmiş iq-
tisadi əməkdaşlığını qəbul etmək istəmir.

Nəticədə, İran Azərbaycana öz ərazi-
sindən keçən dəmir və avtomobil yolları 
(Zəngəzurdan bir az uzun) çəkməyi tək-
lif edib. İ. Fedorovskaya bununla bağlı 
qeyd edib ki, “İran yolu” adlanan bu la-
yihə Türkiyə tərəfindən də dəstəklənib, 
amma Zəngəzur marşrutu gündəmdə 
qalır: “Çətin ki, Azərbaycan Zəngəzur 
dəhlizindən imtina etsin. Bu məsələ həll 
olunmasa, Ermənistan qlobal nəqliyyat 
axınından kənarda qalacaq. 

Rusiya da regionda nəqliyyat la-
yihələrini diqqətlə izləyir. O, Azərbay-
can ərazisindən Türkiyəyə quru yolun 
tezliklə açılmasında maraqlıdır və Er-
mənistanın Zəngəzur bölgəsi vasitəsilə 
Naxçıvan Muxtar Respublikasını Azər-
baycanın qalan hissəsi ilə birləşdirən 
marşrutun tikintisi bu maraqlara tam uy-
ğundur. Bu layihənin işə düşməsi üçün 
Cənubi Qafqazın iki qonşu dövlətindən 
bir-birinə doğru addımlar atılmalıdır. 
Hələlik təəssüf ki, vəziyyət dalana dirən-
miş görünür”.

Təbii ki, Türkiyə, Rusiya, Çin və 
bəzi Avropa ölkələrinin Zəngəzur dəh-
lizinin açılması ilə bağlı təşəbbüsləri və 
Azərbaycanın prinsipial mövqeyi İranın 
və Ermənistanın haqsız yanaşmalarını 
ciddi şəkildə zəiflədəcək. Marşrutun re-
allaşması üçün bütün maneələr aradan 
qalxacaq, o, region ölkələrinin maraqla-
rına xidmət edəcək.

3�nhan Ə)ƏNDİ<(9 
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Qırğızıstanın Müstəqillik Günü ölkəmizdə qeyd edilib

Avqustun 31-də Qırğız Respublikasının müstəqilliyinin 33-cü, Qara-
Qırğız Muxtar 9ilayətinin yaradılmasının 100-cü ildönümü münasibətilə 
%akıda rəsmi qəbul təşkil edilib.

Mərasimdə Heydər Əliyev Fondunun 
vitse-prezidenti, IDEA İctimai Birliyinin 
təsisçisi və rəhbəri Leyla Əliyeva, dövlət 
və hökumət nümayəndələri, altıncı çağırış 
Milli Məclisin deputatları, ölkəmizdəki 
diplomatik korpusun təmsilçiləri və icti-
maiyyət nümayəndələri iştirak ediblər.

Rəsmi qəbulda iştirakına görə  
Heydər Əliyev Fondunun vitse-prezi-
denti Leyla Əliyevaya səmimi təşək-
kürünü və minnətdarlığını bildirən Qır-
ğız Respublikasının ölkəmizdəki səfiri 
Maksat Mamıtkanov ölkələrimizin dost 
və qardaş olduqlarını diqqətə çatdırıb. 

Vurğulayıb ki, bizi bir-birimizə sıx tellər 
bağlayır, ölkələrimiz arasında qarşılıqlı 
əlaqələr, birgə fəaliyyətimiz əla səviy-
yədədir.

Qırğızıstan Prezidentinin cari ilin 
aprelində ölkəmizə dövlət səfərinin önə-
mini diqqətə çatdıran səfir Azərbaycan–
Qırğız İnkişaf Fondunun yaradılmasının 
əhəmiyyətinə toxunub, onun ölkələrimiz 
arasında əməkdaşlığın genişləndirilmə-

sində rolunu qeyd edib.
Xalqlarımıza sülh, əmin-amanlıq 

arzulayan diplomat tarixi köklərə əsas-
lanan Qırğızıstan–Azərbaycan dostlu-
ğunun ümumi maraqlar əsasında bundan 
sonra da yüksələn tempdə inkişaf edəcə-
yinə əminliyini bildirib.

Qırğız Respublikasının müstəqillik 
günü münasibətilə təbriklərini çatdıran 
Leyla Əliyeva qırğız xalqına əmin-a-

manlıq, firavanlıq arzulayıb və İssık-Kul 
gölünə həsr etdiyi şeirini səsləndirib.

Tədbirdə Leyla Əliyevaya xatirə hə-
diyyəsi təqdim edilib.

Azərbaycan Hökuməti adından 
Qırğız dövlətini və xalqını təbrik edən 
energetika naziri Pərviz Şahbazov isə 
bildirib ki, xalqlarımız arasında ənənə-
vi dostluq və qardaşlıq əlaqələri tarixən 
mövcud olub. Azərbaycan–Qırğızıstan 
əlaqələri strateji tərəfdaşlıq səviyyəsin-
dədir: “Azərbaycan və qırğız xalqlarının 
tarixi dostluğa və qardaşlığa əsaslanan 
əlaqələri hər iki ölkənin liderlərinin siya-
si iradəsi ilə uğurla inkişaf edir. Bu gün 
ölkələrimiz arasında bir sıra sahələrdə, 
xüsusilə də ticarət, iqtisadiyyat, investi-
siya və nəqliyyat sahələrində əməkdaşlıq 
uğurla inkişaf edir və mühüm layihələr 
həyata keçirilir”.

Ölkələrimiz arasındakı iqtisadi 
əlaqələrdən, bərpaolunan enerji is-
tiqamətində səmərəli əməkdaşlıqdan, 
külək və enerji sahəsi üzrə qoyulan birgə 
investisiyalardan danışan Pərviz Şahba-
zov Qırğız Respublikasının Azərbaycanı 
işğaldan azad edilmiş ərazilərdə aparılan 
quruculuq işlərində də dəstəklədiyini 
qeyd edib.

XQ

Bəhreynli rəssamların 
Bakı sərgisi

Avqustun 30-da %akıda %əhreyndə fəaliyyət Jöstərən RAK İncəsənət 
)ondu rəssamlarının əsərlərindən ibarət sərJi açılıb.

Mərasimdə Heydər Əliyev Fondu-
nun vitse-prezidenti Leyla Əliyeva, Azər-
baycan Prezidentinin köməkçisi, Heydər  
Əliyev Fondunun icraçı direktoru Anar 
Ələkbərov iştirak ediblər.

RAK İncəsənət Fondunun təsisçisi, 
görkəmli bəhreynli rəssam və kolleksiya-
çı Raşid Al Xalifa bəhreynli rəssamların 
tükənməz istedadlarını Azərbaycandakı 
sənətsevərlərlə bölüşmələrindən məmnun-
luğunu ifadə edib. O qeyd edib ki, RAK 
İncəsənət Fondu beynəlxalq tərəfdaşlığı və 
qarşılıqlı anlaşmanı təşviq edir. Raşid Al 
Xalifa bildirib ki, əməkdaşlıqda məqsəd 
bəhreynli sənətkarların zəngin qobelenlə-
rini Bakının canlı və rəngarəng incəsənət 

səhnəsinə təqdim etməkdir.
“Azərxalça” ASC-nin sədri Emin 

Məmmədov deyib ki, rəssam Raşid Al 
Xalifa və RAK İncəsənət Fondu ilə əmək-
daşlıq incəsənətin, beynəlxalq dostluğun 
və mədəni anlaşmanın daha geniş təşəkkül 
tapdığını əks etdirir: “Bəhreynin müasir in-
cəsənət nümunələrinin ümumi mənzərəsi-
nin Bakıda canlandırılmasından məmnun-
luq duyuram. İnanıram ki, bu, ölkələrimiz 
arasında tərəfdaşlıq imkanlarının daha da 
genişlənməsinə gətirib çıxaracaq”. 

Qeyd edək ki, bundan əvvəl Heydər 
Əliyev Mərkəzində Raşid Al Xalifanın bir 
neçə sərgisi təşkil olunub.

XQ

MDB PA-nın müşahidəçiləri 
Konstitusiya Məhkəməsində

Dünən Konstitusiya Məhkəməsində Milli Məclisə keçiriləcək 
növbədənkənar seçkilərlə bağlı Müstəqil Dövlətlər %irliyi 
3arlamentlərarası Assambleyasının beynəlxalq müşahidəçiləri ilə Jörüş 
keçirilib. 

Qonaqlara seçki prosesində Konstitusi-
ya Məhkəməsinin fəaliyyəti barədə ətraflı 
məlumat verən sədr Fərhad Abdullayev 
bildirib ki, cəmiyyət və hüquqi dövlət inki-
şaf etdikcə seçki prosesi də inkişaf edərək 
təkmilləşir. 

Sədr, həmçinin görüş iştirakçılarına 
Konstitusiya Məhkəməsinin növbədənkə-
nar parlament seçkiləri ilə bağlı Azərbay-
can Respublikası Konstitusiyasında və 
qanunlarında təsbit edilmiş səlahiyyət və 
funksiyaları barədə ətraflı məlumat verib. 

Qonaqlar bildiriblər ki, növbədənkənar 

parlament seçkiləri ərəfəsində ümumi pro-
sesi daha dərindən öyrənmək üçün Kons-
titusiya Məhkəməsindəki bu görüş onlar 
üçün xüsusi əhəmiyyət kəsb edir.

Rusiya Federasiyası Federal Məclisi 
Federasiya Şurası sədrinin birinci müavi-
ni, MDB PA-nın beynəlxalq müşahidəçilər 
qrupunun koordinatoru Andrey Yatskin və 
digər rəsmi nümayəndələr onları maraqlan-
dıran bir sıra suallar ətrafında fikir müba-
diləsi aparıblar. 

XQ



1 sentyabr 2024-cü il, bazarXalq qəzeti 5B D U  – 105
%u Jün xalqımızın elm və təhsil tarixində, milli mədəniyyətimizin 

və ictimai fikir tariximizin inkişafında yeni mərhələnin başlanğıcı 
sayılan əlamətdar Jündən – Azərbaycanda ilk sivil ali məktəbin təsis 
edilməsindən 10� il ötür. 1�1�-cu ilin 1 sentyabrında çətin və  mürəkkəb 
bir şəraitdə Azərbaycan Xalq &ümhuriyyətinin 3arlamentində daha 
bir taleyüklü addım atılaraq %akı Dövlət 8niversitetinin yaradılması 
haqqında qanun qəbul edilmişdir.

 BD8 milli hökumət dövründə çox qısa 
zaman ərzindəki fəaliyyəti ilə, sovet haki-
miyyəti illərində bütün təqib və təzyiqlərə 
rəğmən xalqımızın milli şüurunun forma-
laşmasında, ölkəmizdə elm və təhsilin in-
kişafında bir məbəd kimi müstəsna rol oy-
namışdır. Azərbaycan dövlət müstəqilliyini 
bərpa etdikdən sonra bu missiya daha böyük 
uğurlarla və daha böyük miqyasda davam 
etdirilir. 

BD8-nun zəngin inkişaf tarixinə nəzər 
yetirdikdə doğma universitetimizin əsas 
uğurlarının və tərəqqi mərhələlərinin ümum-
milli liderimiz Heydər Əliyevin adı ilə bağlı 
olduğunun şahidi oluruq. 8lu öndər ötən əsrin 
70-ci illərindən başlayaraq, həm də müstəqil-
lik illərində ölkəyə rəhbərlik etdiyi dövrlərdə 
BD8-ya xüsusi qayğı ilə yanaşmış, ölkənin 
ilk ali məktəbini elm və təhsilimizin bayraq-
darı, eyni zamanda, milli təhsil mərkəzi kimi 
qiymətləndirmişdir. Bu gün 105 illik yubi-
leyini qeyd edən BD8 kollektivi 8lu öndə-
rin bu xidmətlərini minnətdarlıqla yad edir, 
universitetimizin dünya şöhrətli məzunu ilə 
qürur duyur. 105 illik tarix zirvəsindən ötən 
onilliklərə nəzər saldıqda görürük ki, BD8-
nun yubileylərinin ümumxalq önəmi daşıyan 
hadisə kimi təntənəli şəkildə qeyd olunması 
ənənəsinin əsasını  bu ali məktəbin yetirməsi 
Heydər Əliyev qoymuşdur.

İlk ali təhsil ocağımızın yaradılmasının 
50-ci ildönümündən başlayaraq onun yubi-
leyləri məhz 8lu öndərin təşəbbüsü və rəh-
bərliyi ilə keçirilmişdir. BD8-nun 50 illik 
yubiley mərasimində, sovet təbliğatının milli 
dəyərləri üstələdiyi bir dövrdə Azərbayca-
nın ali  rəhbərliyinə yenicə gəlmiş Heydər 
Əliyevin böyük cəsarət nümayiş etdirərək 
beynəlmiləl auditoriya qarşısında məhz ana 
dilimizdə çıxış etməsini bu gün də xalqımız 
böyük ehtiram və minnətdarlıqla xatırlayır.   

8lu öndər sonralar həmin tarixi hadisəni 
yada salaraq deymişdi: �Xatirimdədir, uni-
versitetin 50 illik yubileyində çıxış edərkən, 
şübhəsiz ki, öz ana dilimdə, Azərbaycan 
dilində danışdım. Bu, böyük bir sensasiya 
kimi qəbul olundu – nə cür olur ki, respub-
likanın rəhbəri Azərbaycan dilində çıxış edir. 
Bəziləri məni bu hadisə münasibətilə təbrik 
edirdilər, minnətdarlıqlarını bildirirdilər. Di-
lini sevən, milli ruhla yaşayan insanlar, doğ-
rudan da, bunu böyük bir hadisə kimi qəbul 
etdilər�.

Azərbaycan dövlət müstəqilliyini bər-
pa etdikdən sonra BD8 Prezident Heydər  
Əliyevin diqqət və qayğısı sayəsində inkişa-
fının yeni və daha parlaq mərhələsinə qədəm 
qoydu. BD8 kollektivi ötən il universite-
timizin dünya şöhrətli məzunu, “Mən çox 
xoşbəxtəm ki, Bakı Dövlət 8niversitetinin 
məzunuyam” kəlamı ilə oxuduğu ali mək-
təbin adını, şöhrətini zirvələrə ucaldan, onu 
“Azərbaycan xalqının, Azərbaycan Respub-
likasının milli sərvəti, milli iftixarı” adlandı-
ran ulu öndər Heydər Əliyevin 100 illik yu-
bileyini böyük hörmət və ehtiramla, müdrik 
rəhbərimizə sonsuz minnətdarlıqla qeyd etdi. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
cənab İlham Əliyevin 2022-ci il 29 sentyabr 
tarixli sərəncamı ilə “Heydər Əliyev İli” elan 
olunmuş 2023-cü il boyu 8lu öndərin irsinin 
təbliğini, bu xəzinənin gənc nəslə çatdırıl-
masını özünün ali məqsədlərindən biri hesab 
edən BD8 kollektivi bu istiqamətdə səyləri-
ni daha da artırmış, silsilə tədbirlər keçirmiş-
dir. 2023-cü il ərzində müstəqil Azərbaycan 
dövlətinin memarı, ümummilli lider Heydər  
Əliyevin həyatı və çoxşaxəli fəaliyyəti ilə 
bağlı elmi-tədqiqat işləri aparılmış, bey-
nəlxalq konfranslar, seminarlar keçirilmiş, 
kitablar hazırlanmış, xüsusi mühazirələr, us-
tad dərsləri və s. təşkil edilmişdir. BD8 ailə-
sinin hər bir üzvü, professor-müəllim heyə-
ti, o cümlədən tələbələrimiz bu tarixi ilin, 
öyünclü günlərin, sevincli anların bir hissəsi 
olmaq üçün səy göstərmişdir. 

Bundan əvvəl isə Prezident İlham  
Əliyevin müvafiq sərəncamı ilə 2019-cu 
ildə BD8-nun 100 illik yubileyi təntənəli 
şəkildə qeyd olunmuşdu. Yubileyin keçi-
rilməsi ilə bağlı imzalanmış tarixi sənəddə 
möhtərəm Prezidentimiz BD8-nun tarixinə 
xüsusi diqqətlə yanaşmış, universitetin 
ölkədə ali təhsil sisteminin qurulmasında,  
elmi-tədqiqatların aparılmasında, milli özü-
nüdərk prosesinin sürətləndirilməsində tarixi 
xidmətlərini qeyd etmişdir. BD8-nun 100 
illik yubileyi Parisdə 8NESCO-nun Baş 
qərargahında, Vyanada Azərbaycan Mədə-
niyyət Mərkəzində, Rumıniyada Qara Dəniz 
8niversitetləri Assosiasiyasının təşkilatçılığı 
ilə Buxarest 8niversitetində və digər univer-
sitetlərdə və müxtəlif qurumlarda yüksək sə-
viyyədə qeyd edilmişdir.

 Yubiley ilində “Bakı Dövlət 8niversi-
tetinin 100 illiyi (1919-2019)” Azərbaycan 
Respublikasının yubiley medalı təsis edilmiş, 
yubiley pul nişanı tədavülə buraxılmışdır. 
8niversitetin 113 əməkdaşı ölkə başçısının 
sərəncamı ilə  müstəqil dövlətimizin orden, 
medal və fəxri adlarına layiq görülmüşdür. 
Bütün bunlar BD8-nun professor-müəllim 
heyətini daha əzmlə, fədakarlıqla Azərbay-
canda elmin və təhsilin inkişafına öz töhfələ-
rini verməyə həvəsləndirmişdir. 

100 illik yubiley mərasimində ölkə baş-
çısının iştirakı və proqram xarakterli çıxı-
şı universitet kollektivinin qarşısında yeni 
hədəflər qoymuşdur. Möhtərəm Prezidenti-
miz yubiley mərasimindəki tarixi çıxışında 
BD8-nun ölkəmizin həyatındakı müstəsna 
rolunu xüsusi vurğulayaraq demişdir: “Azər-

baycan Xalq Cümhuriyyəti süqut edəndən 
sonra BD8 yeni ictimai-siyasi dövrdə fəaliy-
yətini davam etdirirdi. Yüz il ərzində univer-
sitetin 200 minə yaxın məzunu Azərbaycanın 
müxtəlif sahələrində öz bilik və bacarıqları-
nı nümayiş etdirmişdir. Məzunlar arasından 
görkəmli şəxslər, alimlər, ictimai xadimlər, 
siyasətçilər, mütəxəssislər çıxmışdır. Onların 
bir çoxu Azərbaycanın hərtərəfli inkişafına 
öz dəyərli töhfəsini vermişdir. Azərbaycan 
xalqının ümummilli lideri, müasir Azər-
baycanın qurucusu Heydər Əliyev də Bakı 
Dövlət 8niversitetinin məzunu idi. Heydər 

Əliyev həm sovet dövründə, həm müstəqilli-
yin ərəfəsində, həm də müstəqillik dövründə 
xalq qarşısında, dövlət qarşısında misilsiz 
xidmətlər göstərmişdir”. 

Bu gün 105 yaşlı ali təhsil ocağının 
əməkdaşları qarşıda duran hədəflərə çatmaq, 
ölkə başçısının etimadını ən yüksək səviy-
yədə doğrultmaq üçün səylər göstərir, bey-
nəlxalq və milli əmək bazarı üçün rəqabətə-
davamlı, eyni zamanda, vətənpərvər ruhlu 
mütəxəssislər hazırlayırlar. 

100 illik şərəfli yubileydən keçən 5 il 
ərzində BD8, hər zaman olduğu kimi, ölkə 
Prezidenti İlham Əliyevin və Birinci vit-
se-prezident Mehriban xanım Əliyevanın 
yüksək qayğısı və hərtərəfli dəstəyi ilə öz 
uğurlarını davam etdirir. 8niversitetdə müa-
sir tələblərə cavab verən idarəetmə islahat-
ları aparılır, şərəfli keçmişi, tarixi ənənələri 
olan ali təhsil və elm ocağının modern dünya 
universitetləri siyahısında ön yerləri tutması 
üçün məqsədyönlü fəaliyyət həyata keçirilir. 

Bu gün uğurla həyata keçirilməkdə olan 
“8niversitet-5.0” strategiyası BD8-nun 
inkişafının təməl prinsiplərini təşkil edir. 
Strategiyada təhsil, elm, innovasiya, beynəl-
miləlləşmə və sosiallaşma istiqamətləri üzrə 
hədəflər müəyyənləşdirilmişdir. Hazırda uni-
versitetdə tarixi ənənələrin və modern dünya 
təcrübəsinin vəhdəti şəklində tədris müasir, 
innovativ təlim texnologiyaları əsasında qu-
rulur. Elmi-tədqiqat işlərinin məzmunu gü-
nün tələblərinə uyğun şəkildə yenilənir.   

Beynəlxalq akademik əlaqələr və ölkə-
daxili əməkdaşlıq inkişaf etdirilir, paralel 
olaraq bu istiqamətdə struktur islahatları 
həyata keçirilir. Dövlətimizin gəncləşmə si-
yasətinə uyğun olaraq kadr islahatları apa-
rılır, bacarıqlı və perspektivli gənclər önə 
çəkilir. 8niversitet əməkdaşlarının sosial və-
ziyyətinin yaxşılaşdırılması üçün mütəmadi 
olaraq əməli addımlar atılır. 

105 il əvvəl 2 fakültə, 44 nəfər pro-
fessor-müəllim heyəti və 1094 tələbə ilə 
fəaliyyətə başlayan universitet hazırda 16 
fakültə, 121 kafedra, 2 elmi-tədqiqat insti-
tutu, Tədqiqat, İnkişaf və İnnovasiyalar üzrə 
Mükəmməllik Mərkəzi, müasir avadanlıqlar-
la təchiz edilmiş 5 elmi-tədqiqat mərkəzi və 
22 elmi-tədqiqat laboratoriyası, 2 milyondan 
çox kitab fondu olan Elmi Kitabxana, 5 mu-
zey, 5 beynəlxalq institut və mərkəz, 1 təd-
ris-təcrübə və istirahət mərkəzi, 1 tədris-təc-
rübə bazası, 1 filial, 1 kollec və 1 liseylə 
müqəddəs missiyasını davam etdirir. 

BD8-nun 2021-2030-cu illər üçün Stra-
teji İnkişaf Planında qarşıya qoyulmuş və-
zifələr, priroritet istiqamətlər əsasında təhsi-
lin inkişafı, elmi-tədqiqatların keyfiyyətinin 
artırılması, idarəetmə sisteminin dinamikli-
yinin təmin edilməsi məqsədilə müntəzəm 
olaraq islahatlar aparılır. Təhsilalanlar və 
akademik heyət arasında qarşılıqlı əlaqələr 
dərinləşdirilir. Yeni nəsil elm və təhsil proq-
ramlarının sayı artırılır, əmək bazarının 
tələblərinə uyğun olaraq yeni ixtisas və ix-
tisaslaşmalara tələbə qəbulu aparılır. Tədris 
resursları mütəmadi olaraq təkmilləşdirilir, 
təlim prosesini müasir üsullarla və müasir 
məzmunla həyata keçirmək məqsədilə audi-
toriyalar müasir İKT avadanlıqları ilə təchiz 
olunur, elmi-tədqiqat və tədris laboratoriya-
larının maddi-texniki bazası gücləndirilir.

2024-cü ildə BD8-nun 2 saylı təd-
ris binası ən yüksək səviyyədə əsaslı təmir 
edilmişdir. Binanın həyətində yerləşən Şə-
hidlər kompleksi də yenidən qurulmuş, bu-
rada Zəfər kompleksi yaradılmış, içəridə isə 
“Zəfər tarixi” lektoriyası istifadəyə verilmiş-
dir. Lektoriya Vətən müharibəsində böyük 
Qələbənin rəmzləri və Ali Baş Komandanın 

rəhbərliyi altında rəşadətli Azərbaycan Or-
dusunun qəhrəmanlıqlarını, eləcə də hazır-
da Qarabağda və Şərqi Zəngəzurda aparılan 
genişmiqyaslı quruculuq işlərini əks etdirən 
fotoşəkillər və Vətən müharibəsindən bəhs 
edən ədəbiyyatla zənginləşmişdir. 

Aparılan islahatlar tədris prosesinin, el-
mi-tədqiqatların keyfiyyətini artırır, tələbələ-
rin ictimai fəallığının artırılmasına, onların 
Azərbaycançılıq ideyasına, milli-mənəvi 
dəyərlərə bağlı, əsl vətəndaş kimi formalaş-
masına xidmət edir. BD8 tələbələrinin ko-
mandaları son illər “TEKNOFEST” festival-
larında da uğurla çıxış edir, mühüm nəticələr 
əldə edirlər. 2023-cü ildə BD8 komandaları 
İstanbulda keçirilən “TEKNOFEST-2023” 
Aerokosmik və Texnologiya Festivalında 
uğurlu nəticə göstərmişdir. 

8niversitetin 4 komandası 6 layihə ilə 
�TEKNOFEST-2023�ün finalına vəsiqə qa-
zanmışdır. 

Bu il BD8 tələbələri nüfuzlu robot fes-

tivalı olan “Robotex Avrasiya”da ciddi uğur 
əldə etmişdir. 2024-cü ilin aprel ayında ke-
çirilən bu festivalda BD8-nun yarışmada 
iştirak edən 7 komandasının hər biri qalib 
olmuş, 8niversitetimizin iki komandası (“85 
Games Studio və “Humantek”) yarışmada 
birinci, 2 komandası (“Bilig” və “Braden-
burg”) ikinci, 3 komandası isə (“AiTech 
Group”, “QuantumTech” və “TechTitans”) 
üçüncü yerə layiq görülmüşdür.

BD8 tələbələri, eləcə də universitetin 
nəzdindəki “Gənc istedadlar” liseyinin şa-
girdləri beynəlxalq arenada bilik və baca-
rıqlarını uğurla nümayiş etdirirlər. 2024-cü 
il avqustun 5-dən 11-dək Bolqarıstanda ali 
məktəb tələbələri arasında keçirilən Bey-
nəlxalq Riyaziyyat Olimpiadasında BD8 
tələbələri qızıl və bürünc medala layiq gö-
rülmüşdür. Həmçinin 2024-cü ildə İbtidai, 
orta və yuxarı sinif şagirdləri arasında keçi-
rilən beynəlxalq riyaziyyat müsabiqələrində 
“Gənc istedadlar” liseyinin şagirdləri 25 qı-
zıl, 21 gümüş, 24 bürünc medal qazanmışdır. 

8niversitetdə tələbələrin təhsili,  
elmi-tədqiqatlara təşviq olunmaları və on-
ların layihələrinin dəstəklənmələri üçün ən 
müxtəlif innovativ üsul və metodlar tətbiq 
olunur. Son dövrlər Tələbə Elmi-Texniki 
Yaradıcılıq Mərkəzinin fəaliyyətə başlaması, 
“Code for Future” layihəsinin həyata keçi-
rilməsi, Xarici Dil Mərkəzinin yaradılması 
tələbələrimizin bilik və bacarıqlarını daha da 
artırır, onların fərdi istedadlarının üzə çıxa-
rılmasına əlavə əlverişli şərait yaradır. 

Hazırda universitetdə ali təhsilin bütün 
səviyyələrində 25 minə yaxın tələbə təhsil 
alır. 3 mindən çox əməkdaş, o cümlədən 
1500 nəfərə qədər professor-müəllim heyəti 
və elmi işçi çalışır. Onlardan 250-dən çoxu 
elmlər doktoru, professor, 800 nəfərə yaxın 
əməkdaş isə fəlsəfə doktoru, dosentdir. Bu 
gün BD8-da 76 ixtisas, 271 ixtisaslaşma 
üzrə kadr hazırlığı həyata keçirilir. Əmək ba-
zarının tələblərinə uyğun yeni ixtisas və ixti-
saslaşmaların yaradılması BD8-nun strateji 
hədəflərindəndir. Son illər BD8-da təhsilin 
bakalavr və magistratura səviyyələrində bir 
sıra yeni ixtisas və ixtisaslaşmalar açılmışdır. 

BD8 peşəkar kadrlar yetişdirməklə ya-
naşı, milli ruhlu vətəndaş yetişdirməyi də 
özünün ali məqsədi hesab edir. Bu məqsədlə 
davamlı olaraq tələbələr arasında müvafiq iş 
aparılır, maraqlı sosial layihələr həyata keçi-
rilir. 8niversitetdə fəaliyyət göstərən tələbə 
təşkilatları bu prosesin avanqardı kimi çıxış 
edir. BD8 tələbələri ölkəmizdə uğurla hə-
yata keçirilən gənclər siyasəti və könüllülük 
hərəkatına öz mühüm töhfələrini verirlər. 

Tələbələrin yataqxana şəraitinin yax-
şılaşdırılması məqsədilə ötən dövr ərzində 
müasir standartlara cavab verən 216 yerlik 
“Tələbə evi” istifadəyə verilmişdir. Tələ-
bələrin keyfiyyətli, müasir dərslik və dərs 
vəsaitləri ilə təmin edilməsi üçün Nəşr Evi 
“bp-Azərbaycan” şirkətinin dəstəyi ilə ən 
müasir avadanlıqlarla təchiz edilərək yeni-
dən qurulmuşdur. BD8 ilə “bp-Azərbay-
can” şirkəti arasında imzalanmış əməkdaş-
lıq müqaviləsi əsasında Elmi Kitabxananın 
elektronlaşdırılmasına başlanılmışdır. 

Son illər BD8 məzunları dövlət qullu-
ğuna və digər qurumlara işə qəbulla bağlı 
keçirilən mərkəzləşdirilmiş imtahanlarda 
ənənəvi olaraq yüksək nəticələr göstərir, eyni 
zamanda, tələbələrimiz beynəlxalq, regional 
və yerli olimpiadalarda, bilik yarışmalarında 
ön yerlərə layiq görülürlər. Cari ildə “Yüksə-
liş” müsabiqəsinin qalibləri arasında BD8-
nun 4 məzunu yer almışdır. 2024-cü il üzrə 
Gənclər üçün Prezident mükafatçılarından 
3-ü, “Gənclərin xarici ölkələrin nüfuzlu ali 
təhsil müəssisələrində təhsil almalarına dair 
2022-2026-cı illər üçün Dövlət Proqramı” 
çərçivəsində 2024-cü ildə xaricdə təhsil al-
maq imkanı qazanmış tələbələrdən isə 49-u 
BD8-nun məzunudur. Prezident İlham Əli-
yevin 2023-cü il 24 iyun tarixli sərəncamına 
əsasən, BD8-nun 8 tələbəsi “Heydər Əliyev 
adına təqaüd”ə layiq görülmüşdür.  

8niversitetdə elmi fəaliyyətin səmərəli 
təşkili prioritet hesab olunur. Elmi-tədqiqat 
işlərinin məzmununun yenilənməsi, alınan 
nəticələrin bilavasitə tətbiq sahələrinə yönəl-
dilməsi sahəsində yeni müsbət tendensiya 
formalaşır. Son illərdə BD8-da sənaye kim-
yası, rəqəmsal araşdırmalar, hüceyrə kul-
turası və genom redaktəsi, mikrobiologiya 
və virusologiya, biomühəndislik, kompleks 
geoloji və geofiziki tədqiqatlar kimi yeni sə-
naye yönümlü elmi-tədqiqat laboratoriyaları, 
Baş Prokurorluq, Ekologiya və Təbii Sərvət-

lər Nazirliyi ilə birgə ECOLEAD Klinikası, 
ICESCO-nun biotibbi materiallar kafedrası, 
Beynəlxalq Türk Akademiyası ilə birgə süni 
intellekt etikası kafedrası, Erməni Araşdır-
maları və Təlim Mərkəzi, Qərbi Azərbaycan 
Araşdırmaları Mərkəzi və s. yaradılmışdır.

Dünyanın nüfuzlu beynəlxalq elm və 
təhsil reytinqlərində mövqeyini möhkəm-
ləndirmək BD8-nun prioritet istiqamətlə-
rindəndir. Bu istiqamətdə həyata keçirilən 
məqsədyönlü fəaliyyətin nəticəsidir ki, ha-
zırda Azərbaycanın dünya universitetlərinin 
QS reytinq siyahısında ilk ən yaxşı 1000 uni-
versitet siyahısında yer alan yeganə ali təhsil 
müəssisəsi BD8-dur. 8niversitet alimlərinin 
nüfuzlu elmi nəşrlərdə çap edilən məqalələ-
rinin dinamikası ildən-ilə yüksəir. 

“Clarivate Analytics” beynəlxalq agent-
liyinin rəsmi məlumatına əsasən, BD8-nun 
H-indeksi artaraq 67-yə yüksəlmişdir. Müqa-
yisə üçün qeyd edək ki, bu göstərici 2018-ci 
ildə 35-ə, ötən il isə 52-yə bərabər olmuşdur. 

Hər bir əsərə edilən istinadların orta sayı 
8.53-ə qədər yüksəlmişdir. Agentliyin rəsmi 
məlumatına əsasən, BD8-nun əməkdaşları, 
doktorant və tələbələri “:eb of Science” ba-
zasına daxil olan dərgilərdə artıq 4436 elmi 
əsər nəşr etdirmişlər. Bu əsərlərə, ümumilik-
də, 37 mindən çox istinad edilib – bu göstəri-
ci ötən il 29 min idi. 

Ali məktəb son illər bir sıra reytinqlər 
üzrə göstəricilərini də artırmışdır. BD8 
Azərbaycanda “Times Higher Education 
Subject” reytinq siyahısında yer alan yeganə 
ali təhsil müəssisəsidir. BD8-nun bu sahə-
də daha bir uğuru ilk dəfə olaraq �QS Sus-
tainability 2024� reytinqində yer almasıdır.  
2024-cü ildə THE qlobal reytinqinə də Azər-

baycan ali təhsil müəssisələrindən yalnız 
BD8 daxil olmuşdur. 

Bütün bunlar kollektivimizin birgə, yük-
sək səylə çalışması nəticəsində əldə edilmiş 
uğurlardır. Əminik ki, bu nəticələr ildən-ilə 
daha da yüksələcəkdir. 8niversitetimiz müa-
sir tələblərə uyğun elmi-tədqiqat mühitini in-
kişaf etdirir, beynəlxalq əməkdaşlıq imkan-
larını daha da artırır, rəqabətədavamlı elmi 
araşdırmaların aparılmasına şərait yaradır. 

Beynəlxalq əməkdaşlığa, tələbə və müəl-
lim mübadiləsinə xüsusi önəm verən BD8 
bu istiqamətdə də səylərini davam etdirir. 
8niversitet əmək bazarının tələblərinə uy-
ğun mütəxəssislərin hazırlanması məqsədilə 
ABŞ, Çin, Almaniya, İsrail, İsveçrə, Qa-
zaxıstan və s. kimi ölkələrin qabaqcıl univer-
sitet və institutları ilə (Yerusəlim İbrani 8ni-
versiteti, Holon Texnologiya İnstitutu, Anhui 
8niversiteti, Biznes və Beynəlxalq Tədqiqat-
lar 8niversiteti, Linkoln 8niversiteti, Sat-
bayev adına Qazax Milli Tədqiqat Texniki 
8niversiteti, Əl-Fərabi adına Qazax Milli 
8niversiteti və s.) bakalavriat, magistratura, 
doktorantura pilləsi üzrə 12 beynəlxalq ikili 
diplom proqramlarını tətbiq edir. 

Ötən tədris ilində də BD8-nun bey-
nəlxalq əməkdaşlıq strategiyası uğurla da-
vam etdirilmişdir. Bu dövrdə BD8 ilə Tür-
kiyənin Tokat Qaziosmanpaşa, Orta Doğu 
Texniki, İstanbul Texniki, Muğla Sıtkı Koç-
man universitetləri, Litvanın Mikolas Ro-
meris 8niversiteti arasında “Erasmus” mü-
badilə protokolu, Sarsen Amanjolov adına 
Şərqi Qazaxıstan 8niversiteti, Qırğız-Türk 
“Manas” 8niversiteti arasında “Orhun” mü-
badilə protokolu, Türkiyənin Hacettepe, Ba-
lıkesir, Ankara Sosial Elmlər universitetləri, 
İspaniyanın Qranada 8niversiteti, Özbəkis-
tan Elmlər Akademiyasının Mirzə 8luqbəy 
adına Astronomiya İnstitutu, Qazaxıstanın 
Atırau Dövlət 8niversiteti, Yaponiyanın Ka-
naqava və Kumamoto 8niversitetləri, Çinin 
Pekin Xarici Dillər, Tongji, Hefei Texno-
logiya 8niversiteləri arasında əməkdaşlıq 
memorandumu və bu istiqamətdə bir sıra 
digər sənədlər imzalanmışdır. BD8 hazırda 
50-dən çox ölkənin 160-dan artıq universiteti 
ilə əməkdaşlıq edir.

BD8 xarici universitetlərlə birgə bey-
nəlxalq elmi tədbirlərin təşkilinə də üstünlük 
verir. Son illər bu istiqamətdə bir sıra nəti-
cələr əldə edilmiş, o cümlədən ümummilli 
lider Heydər Əliyevin 100 illik yubileyinə 
həsr olunmuş beynəlxalq elmi konfranslar, 
BMT-nin Kosmos Məsələləri üzrə Ofisi 
(8NOOSA) ilə “Beynəlxalq Kosmik Hava 
Təşəbbüsü: Günəş, Kosmik Hava və Geos-
fer” üzrə BMT�Azərbaycan yüksək işçi semi-
narı (8nited Nations�Azerbaijan :orkshop 
on the International Space :eather Initiati-
ve: The Sun, Space :eather and Geosphere), 

VolksZagen Fondu ilə “Kvant elminin və 
texnologiyasının müasir meylləri: kvant ma-
teriallarından kvant informasiyasına qədər” 
mövzusunda Beynəlxalq Yay Məktəbi və s. 
elmi tədbirlər keçirilmişdir.

Nüfuzlu beynəlxalq elmi təşkilatlarla 
əməkdaşlığı da BD8 özünün prioritetlərin-
dən hesab edir. 2022-ci ildə Avropa 8ni-
versitetlər Assosiasiyasının (E8A) və İslam 
Dünyasının 8niversitetləri Federasiyasının 
(F8I:), 2023-cü ildə Beynəlxalq Astronav-
tika Federasiyasının (IAF), 2024-cü ildə isə 
Sənaye və Texnoloji Tədqiqat Təşkilatlarının 
Dünya Assosiasiyasının (:orld Association 
of Industrial and Technological Research 
Organizations - :AITRO), Avropa Paytaxt-
ları 8niversitetləri Şəbəkəsinin (NetZork of 
8niversities from the Capitals of Europe - 
8NICA) üzvü seçilmişdir.

Beynəlxalq əlaqələrlə yanaşı, ölkədaxili 
əməkdaşlığa da xüsusi önəm verilir. 8ni-
versitetin sosial missiyasına müvafiq olaraq 

onun cəmiyyətdə nüfuzunun artırılması is-
tiqamətində çoxşaxəli tədbirlər görülmüşdür. 
Ali məkətəbin elmi potensialının cəmiyyətin 
sosial problemlərinin həllinə, sosial-iqtisa-
di proqramların həyata keçirilməsinə cəlb 
edilməsi məqsədilə ölkənin dövlət təşkilat-
ları, nüfuzlu müəssisə və ictimai birlikləri 
ilə əlaqələr genişləndirilmiş, birgə sosial la-
yihələrin sayı artırılmışdır.

 Dövlət və qeyri-hökumət təşkilatlarının, 
iri beynəlxalq və özəl şirkətlərin öz sosial la-
yihələrini təqdim etdiyi platformaya çevril-
məsi məqsədilə tərəfdaş qurumlarla birlikdə 
fəaliyyət planları tərtib edilmişdir. 8niver-
sitetdə ölkənin elmi, mədəni, sosial-iqtisadi 
problemlərinə həsr olunmuş yüksək səviyyə-

li konfranslar, seminarlar və digər tədbirlər 
keçirilmişdir. 

Əmək bazarının mövcud tələbatını, yeni 
dövrdə mütəxəssislərdən tələb olunan əsas 
bacarıqları öyrənmək, bu tələbatın kadr ha-
zırlığında nəzərə alınması, eləcə də univer-
sitet – sənaye işbirliyinin yaradılması, tədris 
prosesinə sənayedə çalışan mütəxəssislərin 
cəlb olunması, tələbələrin istehsalatda yeni 
meyarlarla təcrübə keçməsi, həmçinin birgə 
layihələrin, elmi-tədqiqat işlərinin aparılma-
sı məqsədilə hazırda BD8 57 dövlət, özəl və 
qeyri-hökumət təşkilatı ilə əməkdaşlıq edir, 
birgə layihələr həyata keçirir. 

BD8-nun 100 illik yubileyindən sonra 
keçən 5 il ərzində bir sıra mühüm layihələr 
həyata keçirilmişdir. Bunlara misal olaraq, 
“Azərbaycan məcburi köçkünlərinin pozul-
muş hüquqlarına dair kompleks beynəlxalq 
hesabat”ı, “Vətən müharibəsi dövründə yer-
li və xarici medianın fəaliyyətinin təhlili”, 
“Azərbaycan Respublikasının tarixi (1991-
2021)“ 2 cildlik kitabının hazırlanması, 
�Heydər Əliyev: dil, ədəbiyyat və incəsənət� 
nəşrinin hazırlanması və s. göstərmək olar. 
Bu layihələr BD8-nun professor-müəllim 
heyəti tərəfindən yüksək peşəkarlıqla yerinə 
yetirilmiş və ictimaiyyətə təqdim edilmişdir. 

Bu gün BD8 kollektivi və tələbələri 
Azərbaycan Respublikasında 2024-cü ilin 
“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” elan 
edilməsi haqqında Prezident İlham Əliyevin 
sərəncamına uyğun olaraq bu istiqamətdə 
öz fəaliyyət istiqamətini müəyyənləşdirmiş, 
“Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” ilə əlaqə-
dar bir sıra tədbirlər, layihələr həyata keçir-
məkdədir. 

Qalib və qüdrətli ölkəmizin gündən-günə 
inkişaf etməsi, elm və təhsildə əldə olunan 
nailiyyətlər BD8 kollektivini və tələbələ-
rimizi doğma universitetimizin 105 illik 
yubileyini yüksək təntənə ilə qeyd etməyə 
həvəsləndirir, hər birimizdə sonsuz qürur 
hissləri yaradır. Əminik ki, möhtərəm Prezi-
dentimizin diqqət və qayğısı ilə əhatələnən 
105 yaşlı BD8 yeni yubileyi ərəfəsində zən-
gin ənənələrini daha da inkişaf etdirəcək. Ali 
məktəb beynəlxalq təcrübədən, dünya elmi-
nin nailiyyətlərindən faydalanaraq, Azərbay-
can xalqına və beynəlxalq ictimaiyyətə elmi 
əsaslara, milli və mədəni dəyərlərə söykənən 
və müasir dövrün tələblərinə cavab verən 
kadrlar hazırlamaq missiyasını uğurla davam 
etdirəcək. 

BD8-nun 105 illik yubileyi münasibətilə 
universitetimizin kolektivini, məzunlarımızı 
və çoxsaylı tələbələrimizi səmimi təbrik edir, 
onlara fəaliyyətlərində yeni uğurlar arzulayı-
rıq.
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Azərbaycan ali təhsilinin bayraqdarı
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Ermənistan–Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsinin mövcud olduğu 
vaxtlarda beynəlxalq təşkilatların fəaliyyəti, daha doğrusu, fəaliyyətsizliyi 
ölkəmizin ictimaiyyəti tərəfindən hər zaman tənqidinə səbəb olub. Özünün 
səriştəsizliyi üzündən tənqid hədəfinin əsas ünvanına, sözsüz ki, ATƏT-in 
Minsk qrupu çevrilmişdi.

Bunun da çox ciddi səbəbləri var idi. 
Məsələ ondadır ki, Minsk qrupu 1992-ci 
ildə məhz bu münaqişənin həllinə nail ol-
maq məqsədilə yaradılmışdı. Ancaq onlar 
28 il ərzində heç bir nəticəyə nail ola bil-
mədilər. Daha doğrusu, bunu istəmədilər. 
Azərbaycan cəmiyyəti həmsədrləri və 
ATƏT-in fəaliyyətdə olan sədrinin şəxsi 
nümayəndəsini haqlı olaraq “bölgəyə turist 
səfəri edən şəxslər” adlandırırdı. Həmsəd-
rlərin təmsil etdikləri dövlətlər isə BMT 
Baş Assambleyasında ərazi bütövlüyü-
müzlə bağlı keçirilən səsvermədə hər za-
man əleyhimizə səs verirdilər.

İşğalçı qoşunların zəbt etdikləri yer-
lərdən dərhal çıxarılmasına dair 4 məlum 
qətnamə qəbul etməsinə rəğmən, onların 
icra olunmamış qalması BMT TŞ-nin də 
tənqid hədəfinə çevrilməsində az rol oy-
namırdı. Təhlükəsizlik Şurasının dünyanın 
bir sıra regionlarında hərbi əməliyyatların 
keçirilməsi ilə bağlı qətnamələri dərhal, 
necə deyərlər, mürəkkəbi qurumamış icra 
olunurdu. Azərbaycanla bağlı 1993-cü ildə 
qəbul olunan qətnamələr isə yerinə yetiril-
məmiş qaldı. Nəhayət, dövlətimiz özü on-
ları təkbaşına icra etdi.

Münaqişənin mövcud olduğu dövr-
də haqlı tənqid olunan təşkilatlardan biri 
də Beynəlxalq Qırmızı Xaç Komitəsi 
(BQXK) idi. Heç kəsə sirr deyil ki, komitə 
həm Birinci Qarabağ müharibəsi zamanı, 
həm torpaqlarımız işğal altında olduğu 
dövrdə, həm də 44 günlük Vətən mühari-
bəsi dövründə Azərbaycana münasibətdə 
qətiyyən obyektiv mövqe tutmayıb. Mü-
naqişənin mövcud olduğu zamanlarda da 
bu təşkilatın fəaliyyəti ətrafında kifayət qə-
dər müəmmalar dolaşırdı. Xüsusilə, azər-
baycanlı əsir və girovlarla bağlı BQXK-
nin sərgilədiyi mövqe həmin insanların 
taleyinin faciəli sonluqla bitməsində az 
rol oynamayıb. Keçmiş münaqişə zama-
nı əsir və girov götürülmüş 4 min nəfərə 
yaxın azərbaycanlının aqibəti Ermənis-
tanla yanaşı, məhz BQXK-nin yarıtmaz, 
məsuliyyətsiz, qeyri-şəffaf fəaliyyəti nə-
ticəsində bu günə qədər də məlum deyil. 
Halbuki, Ermənistanın təslimolma aktını 
imzalaması ilə başa çatan İkinci Qarabağ 
müharibəsindən sonra BQXK qısa vaxt ər-
zində 1700 nəfər erməni hərbçisinin cəsə-
dini toplayıb qarşı tərəfə təhvil vermişdi. 
Ermənilərin yolunda özünü, necə deyərlər, 
oda-közə vuran BQXK 1995-ci ildə 54 
nəfər Azərbaycan vətəndaşının əsirlikdə 
saxlanıldığını müəyyənləşdirmişdi, onla-
rın məktublarını da təqdim etmişdi. Lakin 
təşkilat işini axıra qədər görmədi, həmin 
şəxslərin sonrakı taleyi ilə maraqlanmadı. 

BQXK bütün bu müddət ərzində Azər-
baycan mərkəzi hakimiyyətinin etirazına 
rəğmən, ölkəmizin suverenliyini pozaraq, 
Qarabağdakı separatçılarla gizli əməkdaş-
lıq edən təşkilatlardan biri oldu.

Ancaq təşkilat özünü heç o yerə qoy-
mur. Bugünlərdə Ermənistandakı Qarabağ 
klanına bağlı olan “Nyus.am” saytında 
dərc edilmiş “Azərbaycan Dağlıq Qara-
bağın blokadası zamanı “Qırmızı Xaç”ın 
işinə necə mane oldu?” sərlövhəli məqalə-
də əksini tapan fikirlər bunun göstəricisi 
hesab oluna bilər. Yazıda Ermənistan tərə-
findən Azərbaycanın Rusiya sülhməramlı 
kontingentinin müvəqqəti mövcud olduğu 
ərazilərində təbii sərvətlərimizin qanunsuz 
istismarına etiraz əlaməti olaraq 2022-ci il 
dekabrın 12-dən etibarən qeyri-hökumət 
təşkilatları nümayəndələrinin, ekofəalların 
Laçın–Xankəndi yolunun Şuşa ərazisindən 
keçən hissəsində başladıqları və 138 gün 
davam etmiş dinc etiraz aksiyası ilə bağlı 
məsələlər tamamilə təhrif olunur. Həmçi-
nin, 2023-cü il aprelin 23-də baş vermiş 
növbəti tarixi hadisə – Laçın rayonunda, 
Azərbaycan–Ermənistan şərti sərhədində 
sərhəd nəzarət-buraxılış məntəqəsinin qu-
rulması, bununla da ölkəmizin ərazi bü-
tövlüyünün tam bərpası prosesinin başa 
çatması fərqli şəkildə yozulur. Ermənis-
tanın Laçın yolundan sui-istifadəsinə, si-
lah və sursatların daşınmasına və digər 
qanunsuz əməllərinə son qoyulması böl-
gənin “blokadaya alınması” kimi qələmə 
verilir. Guya, bu “blokada” yeddi ay da-
vam edib. Məqalə Azərbaycana qarşı hər 
zaman qərəzli mövqeyi ilə seçilən OCCRP 
(Mütəşəkkil Cinayətkarlıq və Korrupsi-
ya Araşdırma Mərkəzi) adlanan qurumun 
hesabatı əsasında hazırlanıb. Bildirilib ki, 
guya, aylar ərzində Qarabağda hər kəsin 
yeganə şansı BQXK-nın konvoylarından 
birində oturmaq və əhatəli tibbi yardım 
almaq olub. OCCRP-nin hesabatında iddia 
edilir ki, BQXK-nın işi praktikada ciddi 
şəkildə məhdudlaşdırılıb.

OCCRP-nin qərəzi ilə bağlı ilk növ-
bədə qeyd etmək lazımdır ki, Azərbay-
candan Ermənistana gedən yeganə yol 
boyunca ölkəmizin müvafiq qurumları 
maneəsiz hərəkəti təmin ediblər. 2023-cü 
il aprelin 23-dən etibarən Azərbaycandan 
Ermənistana keçid dünyada qəbul edilmiş 
normalara uyğun şəkildə tənzimlənib. Sa-
dəcə, bundan öncə ərazilərimizə qanun-
suz şəkildə girib-çıxanların yolu kəsildiyi 
üçün onlar çığır-bağır salmağa başlayıblar. 
Hətta, yazıda da qeyd olunur ki, BQXK-
nın konvoyları “mühasirə” adlandırılan 
2023-cü ilin aprelindən sentyabr ayınadək 

təxminən 1500 nəfəri, o cümlədən 800-dən 
çox xəstəni Qarabağdan çıxarıblar. Guya, 
ehtiyac daha böyük imiş.

BQXK-nın keçmiş yüksək vəzifəli rəs-
misi bildirib ki, Azərbaycan getdikcə daha 
çox maneələr yaratdığı üçün proses çətin-
ləşib. “Hər bir karvan sərhəd nəzarət-bu-
raxılış məntəqəsindən əvvəlkindən daha 
çətin keçirdi” – deyə təşkilatın əməkdaşı 
bildirib.

Məqalə bu cür cəfəng fikirlərlə dolu-
dur. Onların hər birinə yer ayırmaq fikrin-
dən uzağıq. Yada salmaq yerinə düşər ki, 
hələ 2000-ci illərin əvvəllərində BQXK 
nəinki Azərbaycanla razılaşdırmadan, heç 
ona xəbər vermədən Xankəndidə ofisin 
açılması ilə bağlı keçmiş separatçı rejimlə 
saziş imzalamışdı. Rəsmi Bakının təkidlə-
rinə baxmayaraq, komitə “konfidensiallıq” 
bəhanəsi altında sazişin mətnini heç vaxt 
ölkəmizlə bölüşməmişdi. Bütün bu illər 
ərzində Xankəndi ofisi BQXK-nın Bakı 
ofisinə yox, İrəvan və Cenevrə ofislərinə 
tabe olmuşdu.

Vətən müharibəsindən sonra ölkə-
miz dəfələrlə BQXK qarşısında Xankən-
di ofisinin Bakı ofisinə tabe etdirilməsi 
məsələsini qaldırmasına baxmayaraq, 
onlar bundan imtina etmişdilər. Bunu belə 
əsaslandırmağa çalışmışdılar ki, BQXK 
“müstəqil, qərəzsiz və bitərəf” təşkilat-
dır. Halbuki, BQXK heç vaxt müstəqil 
təşkilat ola bilməz. Komitənin qəbule-
dilməz yanaşmasını görən Azərbaycan 
tərəfi 2023-cü il fevral ayında BQXK-ya 
rəsmi nota ünvanlamaq məcburiyyətində 
qalmış, Xankəndi ofisinin birbaşa Bakı 

ofisinə tabe edilməsi və bu məqsədlə 
konkret vaxt cədvəlinin təqdim olunması-
nı tələb etmişdi. Notaya cavab verilməsi 
ilə bağlı ölkəmizin təkrar sorğularından 
ötən təxminən iki ay yarım sonra – 2023-
cü il may ayında təqdim etdiyi cavab no-
tasında komitə aşağıdakıları bildirmişdi: 
“BQXK-nın Qarabağda fəaliyyətinin əsa-
sını onun özünün hüquqi qiymətləndirmə-
si təşkil edir və bu mənada təşkilat hesab 
edir ki, Azərbaycan və Ermənistan ara-
sında silahlı münaqişə hələ də bitməyib. 
BQXK işlədiyi konkret yerə “de-fakto nə-
zarət edənlər”lə təmas qurmalıdır. BQXK 
2025-ci ildən sonra yarana biləcək yeni 
reallıqda bu məsələni yenidən nəzərdən 
keçirə bilər”.

Ancaq məlum olduğu kimi, onların bu 
təkəbbürlü davranışı heç bir nəticə vermə-
di və 2024-cü il aprelin 7-də BQXK-nın 
Xankəndi ofisi bağlandı. Nümayəndəlik 
Bərdəyə köçürüldü və komitənin Azərbay-
can nümayəndəliyinin tabeliyinə verildi. 
Güman etmək olar ki, BQXK indi Ermə-
nistan mediasında bu cür yazılar dərc et-
dirməklə həmin hadisə ilə bağlı hiddətini 
bildirir.

Onu da bildirək ki, BQXK-nın ya-
rıtmaz fəaliyyəti avqustun 30-da – Bey-
nəlxalq İtkinlər Günündə bir daha yada sa-
lındı. Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi 
– Prezident Administrasiyasının Xarici si-
yasət məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət 
Hacıyevin “X” platformasında paylaşımın-
dakı fikirlər diqqəti cəlb edir.

H.Hacıyev bildirib ki, torpaqlarımızın 
işğaldan azad edilməsi itkin düşmüş şəxslə-

rin taleyinin müəyyənləşdirilməsi prosesinə 
böyük təkan verib: “Prezident İlham Əliye-
vin tapşırığına uyğun olaraq, aşkar edilmiş 
insan qalıqlarının DNT analizi əsasında 
Əsir və itkin düşmüş, girov götürülmüş 
vətəndaşlarla əlaqədar Dövlət Komissiyası 
və müvafiq dövlət qurumu tərəfindən indiyə 
qədər Birinci Qarabağ müharibəsi zamanı 
itkin düşmüş 149 nəfərin şəxsiyyətini müəy-
yənləşdirmək və ailələrinə məlumat vermək 
mümkün olmuşdur. 30 ildən sonra onların 
tapılması, milli adət-ənənələrə uyğun və 
hərbi təntənə ilə dəfn edilməsi Prezident 
İlham Əliyevin hər bir Azərbaycan vətənda-
şına olan şəxsi qayğısı və diqqətinin növbəti 
təzahürüdür. 30 il Ermənistan–Azərbaycan 
münaqişəsi kontekstində beynəlxalq hu-
manitar hüquqa uyğun olaraq itkin düşmüş 
şəxslərimizin taleyini müəyyən etməli olan 
Beynəlxalq Qızıl Xaç Komitəsi kimi təsisat-
ların fəaliyyətini qənaətbəxş hesab etmirik. 
Əfsuslar olsun ki, bu gün BQXK öz nizam-
naməsinə və beynəlxalq humanitar hüquqa 
zidd olaraq Ermənistanın pullu sifarişi ilə 
hesabat yazan şəxslərə yalan məlumatlar 
ötürməklə məşğul olur və qərəzli anti-Azər-
baycan təbliğat kampaniyasında yer alır”.

H.Hacıyev onu da qeyd edib ki, Azər-
baycan dövləti özü itkin düşmüş şəxslərin 
taleyinin müəyyənləşdirilməsi üçün bun-
dan da sonra əlindən gələni əsirgəməyə-
cək, onların ailələrinin həsrət və iztirabla-
rına son qoymaq üçün bununla bağlı olan 
ardıcıl tədbirlərini davam etdirəcəkdir.
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Qərbi Azərbaycanda soydaşlarımız çoxluq təşkil edirdilər 
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Qafqazın Rusiyadan ayrılaraq, 
müstəqil bir dövlət olmaq planlarını ön-
ləmək məqsədiylə bolşevikler, erməni 
əsilli Stepan Şaumyanın Bakını zəbt etmə-
sinə şərait yaratdı. Lenin tərfindən Bakıya  
fövqəladə komissar, rəhbər təyin olunan 
S.Şaumyan buranı da ermənilərin vətəni 
etmək üçün zorakılıqlara, qırğınlara rəvac 
verdi. Şaumyan Bakının hakimi olmaq 
niyyətilə Daşnaksütyunun quldur dəstələri 
ilə birləşərək, 31 mart və 1 aprel 1918-ci il 
tarixlərində yalnız Bakıda 25 mindən çox 
Azərbaycan türkünü “pantürkist və inqilab 
əleyhdarı”  iddiaları ilə qətl etdirdi. Belə 
geniş  miqyaslı qırğınlar yalnız Bakıda 
deyil, Gəncə, Şamaxı, Göyçay, Lənkəran, 
Quba, Zəngəzur, İrəvan, Basarkeçər və 
Azərbaycanın digər bölgələrində də icra 
edilmiş, öldürülənlərin sayı 60 min nəfərə 
çatmışdı.

Həmin dönəmdə İrəvan, Zəngəzur 
və Göyçədə yaşayan Azərbaycan türklə-
ri üçün də böyük təhlükə ortaya çıxdı. 22 
Aprel 1918-ci ildə “Qafqaz Müstəqil Fe-
deral Dövləti” elan olundu, amma tərəflər 
arasında çəkişmələrin davam etməsi nəti-
cəsində  Ermənistan  Mayın 28-də ayrıca 
müstəqilliyini elan etdi. 

Ermənilərin Qafqazda qonşusu olan 
gürcülərlə olan əlaqələrində erməni millət-
çiliyinin və bu ölkəyə torpaq iddialarının 
izlərini tapmaq mümkündür. Erməni mil-
lətçiləri gürcü torpaqlarını qədim erməni 
vilayətləri olaraq adlandırır və Gürcüsta-
nın böyük bir hissəsi ilə birlikdə Tiflisin də 
qədim zamanlardan ermənilərə aid olduğu-
nu iddia edirdilər. 

Gürcü yazıçısı Çavçavadze, öz tarixlə-
rinin təhrif edilməsinə kəskin narahatlığı-
nı “Erməni alimləri və fəryad edən daş-
lar” adlı əsərlə dilə gətirmişdi. 8zun illər 
Qafqazda jurnalistlik  edən V.L.Veliçko 
bölgənin siyasi və ictimai vəziyyətini araş-
dıraraq ərsəyə gətirdiyi “Qafqaz” adlı əsə-

rində ermənilərin “Böyük Ermənistan” və 
ya “Dənizdən dənizə Böyük Ermənistan” 
ideayasının əsassız olduğunu göstərmişdir. 
Bu qatı millətçi ideologiyanın başa düşül-
məsi  mənasında Veliçkonun kitabının ol-
duqca böyük əhəmiyyəti vardır. 

Belə ki, Ermənistan deyilən ölkədən 
digər xalqların çıxarılması planlarının 
hələ o zamanlar mövcud olduğunu bu 
kitabla ortaya qoyan Veliçko ermənilə-
rin əsil simasını açıb göstərir. O yazırdı: 
“Bütün qafqazlılar bilirlər ki, ermənilər 
burada köklü xalq kimi mövcud olma-
mış, Türkiyə və İran qaçqınları kimi XIX  
yüzilliyin birinci yarısında görünməyə 
başlamışlar”.  

Veliçko sonra qeyd edir ki, buna qədər 
isə İrəvan xanlığı ərazilərində Azərbay-
can türkləri böyük çoxluq təşkil etmişlər. 
Və bununla bağlı çox sayda araşdırma və  
tədqiqatlar vardır. Erməni araşdırmaçıları-

nın özləri də bu faktları inkar edə bilmir-
lər. Birinci Dünya müharibəsindən sonra 
bölgədə olan qeyri-sabit siyasi durum və 
hərbi vəziyyət erməniləri bir dövlət ya-
ratmaq fikrinə gətirmişdi. Ermənilər Cə-
nubi Qafqazda bir dövlət qurmaq üçün 
etnik qırğınlar törətmək siyasətinə üstün-
lük verdilər. İrəvan xanlığı ərazilərində 
ədalətsizcəsinə dövlət elan edən ermənilər 
insanların öz dədə-baba torpaqlarından 
zorla  çıxarılma siyasətini dövlət siyasətinə 
çevirdilər. 

1918-ci ildə sentyabr ayından etibarən 
Zəngəzur üzərinə hücumlar yenidən başla-
dı. Njdenin quldur dəstələri qısa müddətdə  
burada 32 kənd yandırdılar. 1918 sonların-
da isə Azərbaycan türklərinin yaşadığı 115 
kənd dağıdıldı. Burada ümumi 7739 adam 
olmaq üzrə 3257 kişi, 2276 qadın və 2196 
uşaq öldürülmüşdür. Andranik, Dro və Ha-
mazaspın quldur silahlı dəstələri yüzlərlə 

kəndləri yandırmış, insanları öldürmüş və 
ya zorla köç etdirmişdi. 

1918-ci ilin avqustunda İğdır və Eçmi-
adzində 60 kənd Dronun silahlı dəstələri 
tərəfindən yağmalandı. 1918-1920-ci illər 
ərzində daşnak iqtidarı zamanı Ermənistan-
da yaşayan 575 min Azərbaycan türkünün 
565 mini qətlə yetirilmiş və ya zorla  köç 
etdirilmişdi. Bəzi erməni araşdırmaçıları 
da bu məlumatları təsdiq edirlər: “1920-ci 
ildə Sovet hökuməti zamanı Daşnakların 
icra etdiyi siyasət nəticəsində burada 10 
min nəfərdən bir az çox türk-müsəlman  
qalmışdı. 1922-ci ildə  60 min qaçqın geri 
qayıtdıqdan sonra Azərbaycan türklərinin 
sayı 72.596 nəfər olmuşdur”. 

Türklərin  toplu halında yaşadıqları 5 
qəzadan – Aleksandropol,  Yeni Bayazid, 
Eçmiədzin, İrəvan, Şərur-Dərələyəz qə-
zalarından başqa, Yelizavetpol quberni-
yasına daxil olan Zəngəzur qəzası (sonra-
lar Qafan, Sisyan, Gorus, Meqri adlanan 
bölgələr), Qars elinə daxil olan Ağbaba 
bölgəsi (sonralar Amasiya bölgəsi), Tbili-
si quberniyasına daxil olan Lori-Pembək 
bölgəsi (sonralar Alaverdi, Stepanavan, 
Kalinino, Noyamberyan bölgələri), Ye-
lizavetpol quberniyası, Qazax qəzasının 
Dilican dərəsi (sonralar Şəmsəddin, İce-
van, Dilican rayonlarının ərazisi, həmçinin 
Krasnoselsk bölgəsi və Akstafa (Gedikçay 
hövzəsinin azərbaycanlılar yaşayan kənd-
ləri) birləşdirilərək Ermənistan Sovet Sosi-
alist Respublikası elan edildi. 

1918–1920-ci illərdə  bu bölgələrdə ya-
şayan Azərbaycan türklərinin qətl edilməsi 
və ya zorla evlərindən çıxarılması 1905-ci 
il qırğınının davamı idi. Bu müddət ərzində 
ermənilər ciddi bir təşkilatlanma prosesinə 
girmiş, silahlanmış və təbliğat fəaliyyət-
lərini genişləndirmişdilər. İki illik (may 
1918 – noyabr 1920) daşnak hakimiyyəti 
zamanı  burada yaşayan Azərbaycan türk-
lərinin 60 faizi öldürüldü. 

Ermənistanda azərbaycanlılara qar-

şı 1918–1920-ci illərdə soyqırımı və  
1930–1938  illərdə sürgünün həyata keçi-
rilməsinə baxmayaraq, Ermənistanın Tür-
kiyə və İran, Azərbaycan və Gürcüstan sər-
hədləri boyunca yenə də azərbaycanlılar 
yaşayırdı. İrəvan şəhərinin ətrafı, ən məh-
suldar torpaqlar sayılırdı və bu  rayonlarda 
azərbaycanlılar əksəriyyət təşkil edirdi.  
1926-cı il siyahıyaalmasında göstərilmişdi 
ki, bu bölgədə 84,5 min nəfər azərbaycanlı 
əhali yaşamışdır. Bunların 60 min  nəfəri 
1920-ci ildən sonra əvvəlki yurdlarına  geri 
qayıdanlar idilər. 

Ermənilərin 1918–20-ci  illərdə İrəvan 
quberniyasında etdikləri soyqırımı Zəngə-
zur qəzasından və digər bölgələrdən də yan 
keçməmişdi. Hayların  planlı olaraq həyata 
keçirilən genosid siyasəti nəticəsində azər-
baycanlıların itkisi 260 min nəfərdən çox 
olmuşdur. Göstərilən rəqəm və faktlardan  
aydın olur ki, həqiqətən də müasir  Ermə-
nistan sərhədləri içində o zaman müsəlman  
əhali 280 min adam azalmışdır. Bunu heç 
kim, hətta ermənilər də inkar etmirlər. Er-
mənistan rəsmi məlumatlarında bu azalma 
başqa yerə yozulur, göstərilir ki, əhalinin 
bu qədər azalması “1918-1920-ci  illərdə 
türk birliklərinin və başıpozuq qrupların 
təşkil etdikləri yeni qırğının nəticəsində 
meydana gəlmişdir”.

Bu, absurddur. Bu gün “Ermənistan” 
deyilən qədim İrəvan xanlığında bir adam 
belə türk-müsəlman  qalmamışdırsa, bu, 
qatı erməni millətçiliyi siyasətinin  nəti-
cəsidir. Təkzibolunmaz tarixi faktlar or-
tadadır, ermənilərin törətdikləri soyqırımı 
və qırğınların, barbarlıq və deportasiya və 
anti-insani hərəkətlərin nəticəsində insan-
lar öz dədə-baba torpaqlarını tərk etmək 
məcburiyyəti qarşısında qalmışlar. İndi isə 
Ermənistan  yalnız ermənilərin yaşadığı 
monoetnik dövlətə çevrilmişdir.
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Aqrar sığorta maldarları da  
ziyandan qoruyur

Ölkəmizdə dövlət dəstəyi ilə tətbiq olunan aqrar sığorta mexanizmi əkin 
sahələri ilə yanaşı, kənd təsərrüfatı heyvanlarını da çoxsaylı risklərdən 
qoruyur. Müxtəlif səbəblər üzündən heyvandarlığa dəymiş ziyana Jörə 
ödənilən sığorta haqqının yarısını dövlət qarşılayır.  

Aqrar Sığorta Fondunun məlumatına 
görə, qurumun bölgələrdəki filialları və di-
gər bölmələri əhalini aqrar sığorta, o cüm-
lədən bitkiçilik və heyvandarlıq sığortası 
barədə məlumatlandırmaq üçün çoxsaylı 
təsərrüfatlara baş çəkir, fermerlərlə vax-
taşırı görüşlər keçirirlər. Görüşlərdə fer-
merlərə bitkiçilik və heyvandarlıq sığortası 
qaydaları, aqrar sığortanın üstünlükləri, 
sığorta şərtləri izah olunur, təsərrüfaların 
aqrar riskləri xatırladılır.

Aqrar Sığorta Fondunun Quba, Cəli-
labad, Şəki, Göyçay, Göranboy və Şəmkir 
filiallarının əməkdaşları ilin ötən dövründə 
heyvandarlıq sığortasının təbliğatı məqsə-
dilə ölkənin müxtəlif rayonlarını əhatə 
edən təsərrüfatlara baş çəkiblər. Sığorta 
ekspertləri Qubanın  Vladimirovka, Qo-
naqkənd, Zərdabi, Vəlvələkənd  və Am-
sarqışlaq, Şəmkirin Dəllər Cəyir və Mo-
rul, Göyçayın Çərəkə, Hüngütlü, Çaxırlı, 
İmişlinin Murquzalılı, Şəkinin Baltalı, 
Bərdənin Türkan və Qaradəmirçi, Ağca-
bədinin Qaravəlli, Tərtərin Bəyimsarov, 
Hacıqabulun Meyniman, Goranboyun Ba-
lakürd, Qusarın Köhnə Xudat və Qazma-
lar, Şamaxının Quşçu, Çarxan kəndlərində 
və digər ərazilərdə fermerlərlə çoxsaylı 

 görüşlər keçiriblər. 
Görüşlərdə fermerlərin sığorta şərtləri 

ilə bağlı təklifləri dinlənilib, gələcəkdə bu 
təkliflərin araşdırılması və növbəti islahat-
lar zamanı dəyərləndirilməsi nəzərdə tutu-
lub. Həmçinin fondun əməkdaşları tərəfin-
dən heyvandarlıq sığortasının üstünlükləri, 
şərtləri, sığorta haqları, təklif olunan sı-
ğorta zərfləri barədə fermerlərin sualları 
cavablandırılıb.   

Xatırladaq ki, aqrar sığorta mal-qaraya 
yoluxucu xəstəliklər, zəhərlənmə, vəhşi 
heyvan hücumu, ilan və ya həşərat sanc-
ması, yanğın və 3-cü şəxslərin hərəkəti, 
qəza və s. hallarda dəyən zərəri qarşılayır. 
Aqrar Sığorta Fondundan bildirdilər ki, 
indiyədək ölkədəki sığortalı və sığorta-
sız təsərrüfatlarda çoxsaylı belə hadisələr 
baş verib və fermerlərə xeyli ziyan dəyib. 
Heyvandarlıq sahəsində çalışan fermerlər 
isə cüzi məbləğ ödəməklə təsərrüfatlarını 
bu risklərdən sığortalaya bilərlər. Belə ki, 
1000 manat dəyərində iribuynuzlu heyva-
na görə ödənilməli olan 52 manatlıq sığor-
ta haqqının yarısı dövlət tərəfindən qarşı-
lanır. Bu, o deməkdir ki, fermer cəmi 26 
manat ödəməklə heyvanı sığortalaya bilər. 
300 manatlıq qoyunun birillik sığortası isə 

50 faiz dövlət güzəşti ilə fermerə cəmi 8 
manata başa gəlir. 

Beləliklə, fermer və təsərrüfatlar aqrar 
sığorta vasitəsilə südlük və ətlik mal-qara-
nı çoxsaylı risklərdən sığorta edə bilərlər. 
Dövlət dəstəyi sayəsində sığorta haqqının 
azlığı və sığorta şərtlərinin sərfəli olması 
səbəbindən isə heyvandarlıq sığortası üçün 
müraciət edənlərin sayı ildən-ilə artır. Bu-
nunla yanaşı, sığorta hadisəsi nəticəsində 
zərər görmüş fermerlərə ödənişlərin də 
məbləği getdikcə çoxalır. Müxtəlif ha-
disələrdən heyvanlar tələf olduqda fermer-
lərə dəymiş zərər isə Aqrar Sığorta Fondu 
tərəfindən qarşılanır.

Aqrar Sığorta Fondunun məlumatına 
görə, qurum ötən müddətdə fermerlərə 
təkcə heyvandarlıq sığortası üzrə 2,5 mil-
yon manat ödəniş həyata keçirib. 2021-ci 
ildə bu rəqəm 118 min manat, 2022-ci ildə 
710 min manat, 2023-də isə 910 min manat 
təşkil edib. Cari ilin yanvar-iyul  ayların-
da tələf olmuş heyvanlara görə fermerlərə 
722 min manat ödəniş edilib. Baş vermiş 
sığorta hadisələri arasında yoluxucu xəstə-
lik, yemdən zəhərlənmə, ilansancma, vəhşi 
heyvan hücumu daha çox diqqət çəkib.  

Məlum olduğu kimi, kənd təsərrüfa-
tı heyvanlarının sığortalanması zamanı 
təsərrüfatlara baxışın keçirilməsi, eləcə 
də hadisə baş verdikdə onun səbəblərinin 
müəyyən edilməsi aqrar sığorta ekspertlə-
ri tərəfindən həyata keçirilir. Bu xidmətin 
müqabilində isə Aqrar Sığorta Fondu tərə-
findən ekspertlərə xidmət haqqı ödənilir. 

Sonda qeyd edək ki, Aqrar Sığorta Fon-
dunda heyvandarlıq sığortası üzrə müstəqil 
ekspert sertifikatı almaq istəyən namizəd-
lər üçün təlimlərə başlanılıb. Fonddan 
verilən məlumata görə, ölkənin müxtəlif 
bölgələrindən olan baytar, zootexnik və 
başqa əlaqəli ixtisasa sahib beş namizəd 
təlimlər zamanı heyvandarlıq sığortası, sı-
ğortanın əhatə etdiyi predmetlər və risklər, 
sığorta hadisəsi baş verdikdə dəyən zərərin 
hesablanması və sair mövzular üzrə bilik-
lərə yiyələnəcəklər. Təlimlər Aqrar Sığorta 
Fondunun heyvandarlıq sığortası ekspert-
ləri tərəfindən keçirilir. Qaydalara əsasən, 
Aqrar Sığorta Fondunda təlimlərdə iştirak 
etmiş namizədlər Dövlət İmtahan Mərkəzi 
tərəfindən keçirilən imtahanda iştirak edə-
cəklər. İmtahandan uğurla keçən namizəd-
lər müstəqil aqrar sığorta eksperti sertifika-
tını alaraq fəaliyyətə başlayacaqlar.

Xankəndinin su şəbəkəsi 
tam bərpa edilib

Dövlət Su Ehtiyatları AJentliyinin yaydığı məlumatda Xankəndi işğaldan 
azad edildikdən sonra düşmənin viran qoyduğu sukanal sahələrində bərpa 
işlərinin aparıldığı və şəhərdə su təsərrüfatının bərpa olunduğu bildirilib. 

Qeyd edilib ki, Xankəndidə 2 sutə-
mizləyici qurğu kompleksi fəaliyyətdədir.  
1 saylı kompleksin içməli su mənbəyini 
Xəlfəli çayı, 2 saylı kompleksin su təchi-
zatını isə Cəmilli və Ballıca kəndlərindən 
keçən çaylar təşkil edir. Şəhərdə 10  subar-
tezian quyusu mövcuddur. Fəaliyyəti bərpa 
olunan 1 saylı sutəmizləyici qurğu vasitə-
silə gündəlik 8 min kubmetr su təmizlənir. 

 Bunun nəticəsində şəhər fasiləsiz su ilə 
təmin edilir.

Su təmizləyici qurğular vasitəsilə su-
yun təmizlənərək Xankəndi şəbəkəsinə 
nəqli həyata keçirilir. Şəhər ərazisində su 
təsərrüfatı sahəsində təmir-bərpa işlərini 
sukanal sahəsinin peşəkar mühəndisləri və 
ustaları icra edirlər.

“Qobustan” GES-lə  
bağlı hərrac keçiriləcək

Avropa <enidənqurma və İnkişaf %ankının (A<İ%) dəstəyi ilə reallaşdırılan 
³Qobustan´ *ünəş Elektrik Stansiyası üzrə elan edilmiş hərracda 
iştirakçılardan daxil olmuş təkliÀərə baxılması, ixtisas uyğunluğunun 
müəyyənləşdirilməsi və qalibin seçilməsi məqsədilə yaradılmış komissiyanın 
üçüncü iclası keçirilib.

 Bərpa Olunan Enerji Mənbələri Döv-
lət Agentliyinin direktoru Cavid Abdulla-
yev ölkəmizdə ilk dəfə “yaşıl” enerji hər-
racının keçirilməsi prosesi barədə ümumi 
məlumat verib. O, layihə çərçivəsində 
təkliflər sorğusu mərhələsinin tələblərinə 
uyğun olaraq bu ilin sentyabr ayında hər-
racın təşkil ediləcəyi əraziyə (Bakı şəhəri, 
Qaradağ rayonu, Pirsaat qəsəbəsi ərazisin-
də yerləşən 300,77 hektar sahə) iştirakçı 
şirkətlərlə birgə səfərin və layihə ilə bağ-
lı konfransın nəzərdə tutulduğunu deyib. 
Eyni zamanda, konfransda layihə çərçi-
vəsində müzakirələr aparılacaq və hərrac 
komissiyasının üzvləri, o cümlədən məs-
ləhətçi şirkət nümayəndələri iştirakçıların 
suallarını cavablandıracaq.

Daha sonra hərrac komissiyasının 
sədri Kamran Hüseynov çıxış edərək təd-
birlə bağlı ötən iclasdan sonrakı dövrdə 
görülmüş işlərə dair komissiya üzvlərinə 

ətraflı məlumat verib. O, hərracın ilk mər-
hələsinin (ixtisas uyğunluğunun müəyyən-
ləşdirilməsi) icra qrafikinə uyğun olaraq 
uğurla başa çatdığını və 8 şirkətin ixtisas 
tələblərinə uyğun hesab edilərək növbəti 
mərhələyə (təkliflər sorğusu) keçdiyini ic-
las iştirakçılarının diqqətinə çatdırıb. Ko-
missiya sədri təkliflər sorğusu mərhələsi 
üzrə ötən dövr ərzində şirkətlər tərəfindən 
layihəyə dair daxil olmuş müxtəlif sorğula-
rın məsləhətçi şirkətin iştirakı ilə cavablan-
dırıldığını vurğulayıb.

Görüşdə AYİB və “Synergy” məsləhət-
çi şirkətinin nümayəndələri təkliflər sor-
ğusu mərhələsi üzrə hərracda iştirak edən 
şirkətlərə təqdim edilmiş sənədlər və hər-
racın təşkili üzrə icra qrafikinə dair ətraflı 
məlumat veriblər.

Sonda komissiya üzvləri layihə çərçi-
vəsində qarşıda duran məsələlərə dair mü-
zakirələr də aparıblar.  

Dövlət standartlarının 
tətbiqi 6 dəfə çoxalıb

İqtisadiyyat 1azirliyi yanında Antiinhisar və İstehlak %azarına 1əzarət 
Dövlət Xidmətinin rəisi Məmməd Abbasbəyli ³X´ sosial şəbəkəsindəki 
hesabında 2023-cü ildə Azərbaycanda dövlət standartlarının tətbiqinin  
2020-ci illə müqayisədə � dəfə artdığını bildirib.  

Onun sözlərinə görə, son illərdə ölkə 
iqtisadiyyatının müxtəlif sektorların-
da standartların tətbiqinin genişlənməsi 
məhsul istehsalı və xidmətlərin müasir 
tələblərə uyğun təşkil olunmasına, iqtisa-
di fəaliyyətlərdə innovativ texnologiyalara 
üstünlük verilməsinə, insanların həyat və 
sağlamlığının mühafizəsinə, məhsul, eləcə 
də xidmətlərin keyfiyyətinin yaxşılaşdırıl-
masına geniş imkanlar yaradır.

Geoloji qazma gəmisi kəşfiyyata qayıdıb
³Azərbaycan Xəzər Dəniz 

*əmiçiliyi´ QS&-nin Xəzər 
Dəniz 1eft Donanmasına 
məxsus ³Məmməd Süleymanov´ 
JeoloMi kəşfiyyat qazma Jəmisi 
³%ibiheybət´ *əmi Təmiri 
=avodunda əsaslı təmir edilib.

QSC-dən qəzetimizə  verilən məlumata 
görə, təmir müddətində gəminin baş mü-
hərriki, braşpil və şpil qurğuları, su-yağ 
soyuducuları, müxtəlif ölçüdə boru sistem-
ləri, köməkçi sükan qurğularının elektrik 
mühərrikləri təmir olunub, 3 ədəd yeni 
dizel-generator, 1 ədəd hava kompressoru 
və yağ seperatoru quraşdırılıb, xilasedici 
qayığın kran-balkasının sınaq işləri aparı-
lıb, mexanizm və elektrik avadanlıqlarının 
elektrik idarəetmə və qorunma, gəmi üzrə 
işıqlandırma sistemləri təmir edilib.

Gəmidə rabitə və elektroradionaviqasi-
ya sahəsi üzrə 2 ədəd müasir tipli stasio-
nar VHF radiostansiya Furuno FM-8900S, 
Radar Koden MDC-7912, Avtomatik İden-
tifikasiya Sistemi TR-8000 MKII, GPS 
GP-170, ümumi istifadə üçün televiziya 
antenası quraşdırılıb. Bütün qəza vasitələri 
EPİRB, SART, VHF (GMDSS) yeni nəsil 
avadanlıqlarla əvəzlənib. Həmçinin giro-
kompas, ucadandanışan komanda – yayım 
qurğusu təmir edilib.

İşçi heyətin yaşayış şəraitini yaxşılaş-
dırmaq üçün yeməkxana, sanitar qovşaqla-
rı, istirahət otağı və kayutlarda lazımi işlər 
görülüb, geoloji kəşfiyyat işçiləri üçün 
yeni konteyner hazırlanaraq quraşdırılıb.

Tərsanə təmiri zamanı gəminin göv-
dəsinin sualtı, suüstü hissələri tam olaraq 
abraziv qumla təmizlənib, hərəkət-sükan 
kompleksi, dib-yan armaturları, protektor 
qurğuları təmir edilib. Gövdənin sualtı və 
suüstü hissəsində, daxili bölmələrdə zə-

dələnmiş sahələr dəyişdirilib və gəmi üzrə 
rəngləmə işləri yerinə yetirilib.

Təmirdən sonra gəmi dəniz sınağına 
çıxarılıb, uğurla başa çatan sınaqdan son-
ra gəmi Registr təsnifatı nümayəndələrinə 
təhvil verilib.

Bildirilib ki, “Məmməd Süleymanov” 
geoloji kəşfiyyat qazma gəmisi dənizdə 
150 metr dərinlikdə kəşfiyyat işlərinin 
aparılması, dənizin dibindən süxurlardan 
nümunələr götürülməsi kimi işlərdə istis-
mar olunur.

Bölgələrdə toxum sərgi-satış yarmarkaları  

Kənd Təsərrüfatı 1azirliyinin Aqrar İnnovasiya Mərkəzinin təşkilatçılığı 
ilə mövsümün növbəti toxum sərJi-satış yarmarkası və Aqrar %iznes )estivalı 
Ağsu və =ərdab rayonlarında keçirilib.

Nazirliyin məlumatına görə, yarmarka-
larda Mərkəzi Aran və Dağlıq-Şirvan iqti-
sadi rayonlarından olan toxumçu fermerlər 
və toxum istehsalı və satışı ilə məşğul olan 
şirkətlər iştirak edərək öz məhsullarının 

nümayiş və satışını həyata keçiriblər. Yar-
markalarda əkin materialı kimi sertifikatlı 
toxumlara üstünlük verməyin vacibliyi, 
yerli şəraitə və torpaq xüsusiyyətlərinə 
uyğun toxum seçimi, məhsuldarlığın ar-

tırılmasında aqrotexniki qulluğun önəmi 
barədə iştirakçılara məlumat verilib.

Aqrar İnnovasiya Mərkəzinin direkto-
ru Anar Cəfərov ötən ildən fərqli olaraq 
Mərkəzin təşkilatçılığı ilə bu il toxum sər-
gi-satış yarmarkalarının 9 iqtisadi rayon 
üzrə 13 bölgədə keçiriləcəyini bildirib. A. 
Cəfərov fermerlərin aqrar innovasiyalara 
və maliyyə mənbələrinə çıxışını əlçatan 
edən bu festivallarda əməkdaşlıq imkan-
larının geniş olduğunu, ötən il 7 iqtisadi 
rayonu əhatə etməklə 8 toxum sərgi-satış 
yarmarkasının keçirildiyini vurğulayıb.  

Ağsu və Zərdab rayonlarında keçirilən 
tədbirlər çərçivəsində fermerlər üçün kre-
dit yarmarkası da təşkil olunub. Fermer-
lərə müxtəlif kredit məhsulları təklif olu-
nub və informasiya materialları təqdim 
edilib. Xatırladaq ki, toxum sərgi-satış 
yarmarkalarının müxtəlif regionlarında 
keçirilməsində məqsəd toxum bazarının 
daha da inkişafına nail olmaq, fermerlərin 
sertifikatlı toxumlara əlçatanlığını təmin 
etməkdir.
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Respublikamız 2030-cu ilə qədər istilik e൵ekti yaradan qazların 
emissiyasının 3� faiz azaldılması, 20�0-ci ildə isə bu hədəfin �0 faizə 
çatdırılacağına dair öhdəliyi təsdiqləyib. Azərbaycan hökuməti 201�-ci ildə 
qəbul edilən 3aris Sazişi üzrə öhdəlikləri yerinə yetirmək vəzifəsini prioritet 
istiqamət kimi daim diqqət mərkəzində saxlayıb. 

hmumiyyətlə, bu məsələyə xüsusi 
önəm verilməsi hmumdünya Meteoro-
logiya Təşkilatının (hMT) hesabatında da 
öz əksini tapıb. Sənəddə diqqət istixana 
qazlarının konsentrasiyasının artması, də-
niz səthində temperaturun yüksəlməsi və 
dəniz səviyyəsinin qalxması və Antarkti-
dada dəniz buzlaqlarının sahəsinin ən aşa-
ğı həddə düşməsi üzrə rekord göstəricilərə 
yönəldilib. 

Birləşmiş Millətlər Təşkilatının (BMT) 
Baş katibi Antonio Quterreşin bildirib ki, 
dünyada son onilliklər baş verən yanğın, 

daşqın hadisələri ilə və qızmar istilərlə 
yadda qalıb. BMT-nin Baş katibi  hmum-
dünya Meteorologiya Təşkilatının iqlim 
hesabatını müşayiət edən videomesajında 
dünya liderlərini iqlim dəyişikliyi ilə bağlı  
təcili tədbirlər görməyə çağırıb. A.Quterreş 
daha sonra deyib: “Bizim qlobal tempera-
tur artımını 1,5 dərəcə Selsiyə qədər məh-
dudlaşdırmaq və iqlim xaosunun ən pis 
təsirlərindən yayınmaq üçün yol xəritəmiz 
var. Lakin iqlimlə bağlı fəaliyyət planla-
rının növbəti raundunda aydın gözləntilər 
müəyyənləşdirmək və onları gerçəkləşdir-

mək zəruridir. Bu zaman əsas məqsəd isə 
1,5 dərəcə Selsi limitini qorumaq və qa-
zıntı yanacaqlarını mərhələli şəkildə ləğv 
etməkdir”. 

Mütəxəssislər bildirirlər ki, istiləşmə-
nin gələcəkdə də davam edəcəyi gözləni-
lir. Bu dəyişiklik isə əsrlərdən minilliklərə 
qədər zaman miqyasında geri dönməz pro-
sesdir. Okeanların istiləşmə sürətinin son 
20 ildə, xüsusilə, davamlı şəkildə artması 
da bunun bariz ifadəsidir. 

Ətraf mühitin və ekoloji tarazlığın 
qorunmasına həssaslıqla yanaşan Azər-
baycan bununla bağlı qoşulduğu bir sıra 
beynəlxalq sazişlərin tələblərinə daim 
ciddi şəkildə riayət edir. Bu baxımdan 
BMT-nin İqlim Dəyişikliyi üzrə Çərçivə 
Konvensiyasını və Paris Sazişini xüsusi 
qeyd etmək lazımdır. 2016-cı ilin aprelin-
də imzalanan və həmin il oktyabrın 28-də 
Milli Məclis tərəfindən ratifikasiya olunan 
adıçəkilən sazişə əsasən, respublikamız 
indiyədək əldə etdiyi yüksək nəticələri 
sözügedən  konvensiya katibliyinə təqdim 
edib. Ölkəmiz qlobal iqlim dəyişmələrinə 
təsirlərin yumşaldılması təşəbbüslərinə 
özünün töhfəsi olaraq baza ili ilə (1990-cı 
il) müqayisədə 2030-cu ilədək istilik ef-
fekti yaradan qaz emissiyalarının 35 faiz 
azalma səviyyəsində saxlanılmasını hədəf 
kimi götürüb. 

Hazırda ölkəmizdə atmosferə atılan 
istixana qazların azaldılması və dekarboni-
zasiya sahəsində mühüm layihələr həyata 
keçirilir. Bu baxımdan  Azərbaycan Res-
publikasının sosial-iqtisadi inkişaf Strate-
giyasında respublikamızın təmiz ətraf mü-
hit və “yaşıl artım ölkəsi”nə çevrilməsi ilə 
bağlı çoxsaylı tədbirlərin reallaşdırılması 
nəzərdə tutulur. 

Sənəddə qeyd olunduğu kimi, 

yaxın illərdə ölkəmizdə təbii resurslardan 
dayanıqlı və davamlı istifadə təmin oluna-
caq, tullantıların səmərəli idarə olunması 

sistemi inkişaf etdiriləcək. Bunun da nəti-
cəsində tullantıların təkrar emalı prosesi-
nin əhatə dairəsi ölkə üzrə 20 faizə, region-
larda isə 10 faizə çatdırılacaq. 

BMT qlobal istiləşməni  
1,5 dərəcə məhdudlaşdırmağa çağırır

Ekspert rəyi

2rxan KƏRİM=ADƏ, 
Elm və Təhsil 1azirliyi yanında
İctimai ùuranın üzvü,  
ADA 8niversitetinin müəllimi 

İqlim dəyişikliyi mövzusunda qlobal 
temperaturun 2100-cü ilə qədər 2�C al-
tında saxlanılması bəşəriyyətin gələcəyi 
üçün mühüm önəm daşıyır. Paris İqlim 
Sazişi ilə razılaşdırılan həmin hədəf  
dünyadakı bütün ölkələrin diqqət mərkə-
zindədir. Bu məqsədə nail olmaq üçün 
qlobal səviyyədə fəaliyyətlər intensivləş-
dirilməli və hökumətlər, korporasiyalar, 
qeyri-hökumət təşkilatları ilə yanaşı, fər-
di vətəndaşlar da həmin prosesi dəstək-
ləməlidirlər. Ancaq həmin hədəfin niyə 
vacib olduğunu və sadə vətəndaşların 
həyatına necə təsir göstərə biləcəyini ay-
dınlaşdırmaq çox mühümdür.

Bəzi insanlar üçün iqlim dəyişikliyi 
abstrakt problem kimi görünür. Bununla 
belə, 2�C hədəfinin niyə bu qədər əhə-
miyyətli olduğunu başa düşmək, həm 
fərdi, həm də kollektiv səviyyədə daha 
çox addım atmağa sövq edə bilər. Qlo-
bal temperatur 2�C-dən yuxarı qalxarsa, 
ekstremal hava hadisələri, o cümlədən 
daşqınlar, quraqlıqlar, məhsul itkisi və 

digər ciddi iqlim problemləri də artacaq. 
Bu, yalnız ekosistemlər üçün deyil, həm 
də iqtisadiyyat üçün böyük təhdidlər ya-
radacaq. Su ehtiyatları tükənə, qida təh-
lükəsizliyi pozula, bir çox regionlarda 
isə məcburi köçkünlük halları arta bilər. 
Həmin problemlərin qarşısını almaq 
üçün qlobal temperaturun 2�C altında 
saxlanılması məqsədi strateji və zəruri 
addımdır.

Bu istiqamətdə sadə vətəndaşların 
məlumatlandırılması və maarifləndiril-
məsi çox vacibdir. İqlim dəyişikliyinin 
təsirlərini azaltmaq üçün hər bir insanın 
rolu olduğunu vurğulamaq, onlara ener-
ji səmərəliliyi, su ehtiyatlarının qorun-
ması, tullantıların azaldılması və təkrar 
emal kimi gündəlik fəaliyyətlərdə iştirak 
etməyin əhəmiyyətini izah etmək lazım-
dır. Bununla yanaşı, iqlim dəyişikliyinə 
uyğunlaşmaq və davamlılıq yaratmaq 
üçün milli səviyyədə strategiyalar ha-
zırlanmalı, enerji sektorunda təmiz tex-
nologiyaların istifadəsi genişləndirilməli 
və istixana qazı emissiyalarının balansını 
gerçəkləşdirmək üçün daha səmərəli təd-
birlər görülməlidir.

İqlim dəyişikliyinin təsirlərinə qarşı 
davamlılığı yaratmaq, yalnız hökumətlər 
və böyük təşkilatların üzərinə düşən bir 
məsuliyyət deyil. Bu, cəmiyyətin hər bir 
fərdinin dəstəkləyəcəyi kollektiv səydir. 
Qlobal istiləşməni 2�C altında saxlamaq 
üçün beynəlxalq əməkdaşlıq, texnoloji 
inkişaf və sosial dəyişikliklər lazımdır. 
Bu hədəfin əhəmiyyətini başa düşmək və 
sadə vətəndaşların gündəlik həyatlarında 
həmin məqsədlərə uyğun hərəkət etmələ-
ri uzunmüddətli olaraq iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizədə qələbə qazanmağın aça-
rıdır.

Yeni nəsil günəş panelləri daha 
mötəbər və məhsuldar olacaq

İqtisadi inkişaf enerMiyə tələbatın artması ilə birbaşa əlaqədardır. Sənaye 
istehsalı, kənd təsərrüfatı, nəqliyyat da daxil olmaqla müxtəlif xidmət sahələrində 
elektrik enerMisi istehlak edilir. %u enerMinin böyük hissəsi dünyanın bir çox 
ölkələrində mədən yanacaqlarının, ilk növbədə, kömürün yandırılması hesabına 
əldə olunur. %u zaman karbon qazı (&22) və bir çox diJər zərərli maddələr əmələ 
Jəlir və onlar da havanı, torpağı, yeraltı və yerüstü suları çirkləndirir, iqlim 
dəyişikliyini şərtləndirir.

Biz onun dağıdıcı nəticələrini, məsələn, 
daşqınların və qasırğaların tezliyinin artma-
sı, qütblərdə buz örtüyünün əriməsi və ya bir 
çox bitki və heyvan növlərinin yox olmasına 
təsir edən havanın pisləşməsi, eləcə də  qlobal 
istiləşmədə görürük. Bunun qarşısını almaq 
üçün ayrı-ayrı hökumətlər, beynəlxalq təş-
kilatlar, o cümlədən COP bərpaolunan enerji 
mənbələrindən istifadəni təklif edirlər. Çünki 
alternativ mənbələrdən istifadə edildikdə at-
mosferdəki qeyri-təbii karbon dioksidin səviy-
yəsi azalır, bu da iqlim dəyişikliyinin sürətini 
ləngidir. Eyni zamanda, bu enerji növləri təbii 
sərvətləri qoruyur, ekosistemlərin davamlılı-
ğını dəstəkləyir və iqlim dəyişikliyinə qarşı 
mübarizədə əhəmiyyətli bir addım olaraq qiy-
mətləndirilir.

Azərbaycan Texniki 8niversitetin müəl-
limi, professor *üləhməd Talıbov söhbət 
zamanı bu barədə dedi�

– Ölkəmizdə bərpaolunan enerji mənbəyi 
kimi günəş enerjisi önə çıxarılır. Günəş panel-
ləri həm qızmar günəş altında, həm də soyuq 
bölgələrdə eyni dərəcədə uğurla istifadə olu-
nur və etibarlı şəkildə işlədilir. Məsələn, bu-
ludlu bir gündə belə, günəş panelləri ilə elekt-
rik enerjisi istehsal olunur. Bu, fotovoltaik 
texnologiya əsasında həyata keçirilir. 

Ölkəmizdə də bu texnologiya geniş tətbiq 
edilir. Nəticə də müsbətdir. Məsələn, bu ilin 
birinci yarımilində günəş elektrik stansiyala-
rının elektrik enerjisi istehsalı 286,6 milyon 
kVt-saat təşkil edib. Bu da ötən ilin müvafiq 
dövrü ilə müqayisədə 254,3 milyon kVt-saat 
və ya 8,8 dəfə çoxdur. Yeni texnologiyaların 
tətbiqi ilə bu göstəricilər yaxın illərdə daha 
sürətlə dəyişəcək və istehsal olunan elektrik 
enerjisinin dəyəri aşağı düşəcək. 

– )otovoltaik elementlər bazarında 
silisium Jünəş batareyaları üstünlük təş-
kil edir. 2nlar 2 növdə–monokristallik və 
polikristallik olur. %u panellər arasındakı 
fərq nədir?

– Son illərdə bir sıra texnoloji yeniliklər 
günəş enerjisinin gələcəyi üçün maraqlı pers-
pektivlər açır. Daha ucuz materiallardan is-
tehsal proseslərindən istifadə etməklə günəş 
batareyalarının maya dəyərini aşağı salmaq, 
düşən işığın udulmasını artırmaqla batareya-
ların səmərəliliyini gücləndirir. 

Hazırda fotovoltaik elementlər bazarında 
monokristallik və polikristallik silisium günəş 
batareyaları üstünlük təşkil edir. Həm monok-
ristal, həm də polikristal günəş enerjisini tutur 
və onu elektrik enerjisinə çevirir. Hər iki növ 
ümumi və davamlı material olan silikondan 
istifadə edir, lakin onlar müxtəlif texnologiya-
lardan istifadə olunmaqla  hazırlanır. Monok-

ristal panellər təmiz silisium kristalından, po-
likristal panellər isə silisium da daxil olmaqla 
bir neçə silikon fraqmentindən yaradılır. Onlar 
görünüşünə görə də fərqlənir. Monokristal pa-
nellər, adətən, qara rəngdədir və vahid, hamar 
bir görünüşə malikdir, polikristallar isə mavi 
rəngdədir və istehsalda istifadə edilən çox-
saylı silikon kristallara görə ləkəli görünüşə 
malikdir. 

Bu panellər effektliyinə görə də fərqlənir. 
Monokristal panellərdə təmiz silisium istifadə 
edildiyindən daha səmərəlidir və faydalı iş 
əmsalına (kommersiya məhsulu kimi, adətən, 
15 faiz, laboratoriya şəraitində isə 25 faizə 
qədər) malikdir. Bu cür batareyalar bahalıdır, 
belə ki, onlarda ifrat təmiz yarımkeçiricidən 
istifadə olunur. Onun digər üstünlüyü  az yer 
tutması və xərclərini ikinciyə nisbətən tez 
çıxarmasıdır.

Polikristallik batareyalar ucuzdur, qey-
ri-mütəmadi kristallik strukturuna malik 
olması  isə faydalı iş əmsalını kifayət qədər 
aşağı salır. Onun səmərəliliyi 13 faizdən 16 
faizə qədər qiymətləndirilir. Hazırda günəş 
panellərinin maya dəyərini aşağı salmaq üçün 
alternativ olaraq bir çox müxtəlif üzvi və qey-
ri-üzvi mənşəli materiallar işlənmə mərhələ-
sindədirlər. 

– %u sahədə yeni texnoloJiyalar haqqın-
da məlumat verərdiniz. 

–Yeni texnologiyadan biri almaz günəş pa-
nelləridir. Cihaz enerji yığımı baxımından bö-
yük üstünlüklərə malikdir, perspektivli pero-
vskit günəş batareyalarının, eləcə də ənənəvi 
silikon elementlərin səmərəliliyini üstələyir. 
Yeni batareyanı bu qədər faydalı edən əsas 
səbəblərdən biri yüksək istilik keçiriciliyidir. 
Bu, özlüyündə günəş batareyaları üçün böyük 
bir üstünlükdür. Çünki onlar bir çox zərərli 
amillərə davamlı və son dərəcə sərt kompo-
nent olan almazdan istifadə sayəsində istiliyi 
daha yaxşı ötürmək qabiliyyətinə malikdir. 

Almaz fotovoltaik elementləri cızıqlardan, 
əyilmələrdən və digər mexaniki zədələrdən də 
qoruya bilir. Hətta bu almaz günəş panelləri-
nin işıq spektrinin daha geniş diapazonunu ud-
maq və öz növbəsində çevirmək qabiliyyətinə 
malikdir. Söhbət bənövşəyi və ultra bənövşəyi 
şüaları udmaq qabiliyyətindən gedir. Bu da 
onların effektivliyini artıracaq digər bir üstün-
lükdür.

Yeni məhsulun bəzi çatışmayan cəhətlə-
ri də var. Məsələn, qiymətləri ildən-ilə aşağı 
düşən silikon analoqları ilə müqayisədə baha-
lıdır. Fakt budur ki, yüksək keyfiyyətli sintetik 
almazların istehsalı bahalı və texniki cəhət-
dən mürəkkəbdir. Hazırda bu problemi həll 
etmək üçün daha qənaətcil istehsal üsulunu 
tapmaq məqsədilə geniş araşdırmalar aparılır. 
Bu günəş panellərinin gətirə biləcəyi faydaları 
inkar etmək olmaz, çünki onlar enerji sənaye-
sində böyük bir irəliləyişi təmsil edir. Yaxın 
illərdə onun tətbiqi gözlənilir.

Bu sahədə ikinci bir yenilik qəzet kimi 
çap edilə bilən və sabit perovskit günəş bata-
reyalarıdır. Yeni günəş batareyaları gündəlik 
1000 ədəd qəzet çapına bənzər sürətlə kütləvi 
istehsal oluna bilər. Perovskit fotoelementləri 
və üzvi maddələrin  tandemində batareya 500 
saatlıq əməliyyatdan sonra səmərəliliyinin 90 
faizdən çoxunu saxlayır. Onlar elastik və şəf-
fafdırlar. Bu da panelləri pəncərələr üçün işıq 
uducu şüşə kimi istifadə etməyə imkan verir. 
Bu yolla günəş panelləri çoxmərtəbəli binala-
rın yerləşdiyi şəhərlərdə tətbiq oluna bilər.

Göründüyü kimi,  yeni texnologiyaların 
tətbiqi günəş panellərinin böyük gələcəyindən 
xəbər verir. Geniş araşdırmalar nəticəsində 
əldə olunan uğurlar maya dəyərini də aşağı 
salacaq. Bununla yanaşı, “yaşıl” enerji tex-
nologiyalarının inkişafı enerji təhlükəsizliyini 
yaxşılaşdıracaq, iqtisadiyyat üçün yeni iş im-
kanları yaradacaq. 

3�nhan Ə)ƏNDİ<(9  
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Dünən COP29-a Ev Sahibliyi  
Sazişi imzalanıb  

Azərbaycanla %MT-nin İqlim Dəyişiklikləri üzrə Konvensiyası 
&232�-un müəyyən edilmiş 3rezidenti Muxtar %abayev və %MT-
nin İqlim Dəyişiklikləri üzrə dərçivə Konvensiyasının  icraçı katibi 
Saymon Stil arasında  Ev Sahibliyi Sazişi imzalanıb. 

COP29-un rəsmi “X” hesabın-
dakı paylaşımda qeyd edilib ki, bu, 
noyabr ayında Azərbaycanda keçi-
riləcək COP29-nun müvəffəqiyyətlə 
həyata keçirilməsi üçün hazırlığın 
son mərhələsidir: “Ev Sahibliyi Sa-

zişi Azərbaycanın bütün tərəflərin 
ehtiyaclarını və prioritetlərini əks 
etdirən, bütün səslərin eşidiləcəyi əl-
çatan, inklüziv və şəffaf bir konfrans 
təşkil etmək öhdəliyini vurğulayır”, 
– deyə paylaşımda bildirilib.

İqlim maliyyəsi COP29-un  
önəmli hədəfidir

Azərbaycan dünya ölkələrini bu ilin noyabrında %akıda 
keçiriləcək &232�  sessiyasına qədər İkiillik ùə൵aÀıq +esabatlarını 
(%TRs) təqdim etməyə çağırır. &232� prezidenti Muxtar %abayevin 
iqlim dəyişikliyi üzrə konfransın tərəÀərinə ünvanladığı məktubda 
bu barədə qeyd edilir� ³+ər bir ölkənin başlanğıc şərtlərindəki 
fərqləri tanıyaraq  %TRs-in erkən təqdimatı şə൵aÀığa kollektiv 
sadiqliyimizin Jüclü nümayişi olacaq´. 

M.Babayevin sözlərinə görə, 
COP29 sədrliyi davamlı siyasi qarşı-
lıqlı əlaqəni təmin etmək, əməkdaşlı-
ğı gücləndirmək məqsədilə tərəflərin 
konfransın özündə və gələcəkdə şəf-
faflıq üzrə kollektiv öhdəlikləri ye-
rinə yetirə bilmələri üçün qətiyyətli 
addımlar atır.

Məktubda qeyd olunub ki, fəaliy-
yətlərin şəffaflığının artırılmasına tə-
kan vermək üçün 3 sentyabr  2024-cü 
il tarixində COP29 sədrliyi çərçivə-
sində yüksək səviyyəli dialoq keçi-
riləcək: “Yüksək səviyyəli dialoq 
üzrə tədbir zamanı COP29 sədrliyi 
özünün əsas təşəbbüsü olan İqlim 
sahəsində Şəffaflıq üzrə Bakı Qlobal 

Platformasının icrasının başlandığını 
rəsmi olaraq elan edəcək”.

M.Babayev onu da xatırladıb ki, 
COP29 sədrliyinin baxışı iki paralel 
və bir-birini tamamlayan sütun (am-
bisiyaların artırılması və fəaliyyətlə-
rin stimullaşdırılması), eləcə də əsas 
prioritet istiqamət olan iqlim maliy-
yəsi ətrafında cəmlənib. 
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Xocalının xoşbəxtlik simfoniyası
Erməni işğalından azad 

edildikdən sonra qısa müddətdə 
dağılmış evləri tikilən, yolları 
çəkilən, abadlaşan Xocalıya 
yenidən həyat qayıdıb. İlk 
sakinlərini bağrına basmış şəhərin 
32 illik ağrı-acısı canından çıxır. 
1��2-ci ili 2� fevral zülmətində 
Xocalının qanına bələnməsinə, 
oda qalanmasına soyuq Jöz yaşı 
axıtmış Qarqarçay indi Jecələr 
həzin şırıltısı ilə şəhər sakinlərinə, 
sanki, layla çalır.

Artıq şəhidlərinin ruhları dinclik tapıb, 
şəhər yeni, əbədi həyatına qovuşub. Doğ-
ma yurduna dönən ailələrin çoxillik həsrə-
tinə son qoyulması illər boyu qaysaq bağ-
lamayan yaralara məlhəm olub. Müqəddəs 
torpağımızdan mənfur yağının murdar iz-
ləri təmizlənib, xocalıların çal-çağırı qali-
biyyət simfoniyası kimi səslənir.

İlk sakinlərinin qayıdışı ilə qonaq-qara-
sı da artıb Xocalının. Küçələrində çoxsaylı 
maşınlar şütüyür. Bir tərəfində bərpa-quru-
culuq işlərinin davam etdiyi şəhərin o biri 

hissəsində sakinlər yeni evlərində gündə-
lik qayğıları ilə yaşayır, həyət-bacalarda 
əkin-biçin, abadlıq işləri görürlər. Doğma 
şəhərə növbəti səfərimdə həmin sakinlərlə 
görüşüb onların güzaranları, indiki duy-
ğu-düşüncələri ilə maraqlandıq. 

Qonağı olduğumuz Mahir Hümbətov, 
həyat yoldaşı Zeynəb Sadıqova və oğulları 
Davud Xocalıya qayıtmaq xoşbəxtliyi nə-
sib olmuş ilk sakinlərdəndirlər. 8zun illər 
məcburi köşkün kimi Bakının Binəqədi 

qəsəbəsində məskunlaşmış ailə bu il mayın 
28-də daimi yaşamaq üçün ata-baba yur-
dunda yeni tikilmiş evlərinə köçüb. 

Mahir bildirdi ki, Xocalıda Jəldik-
ləri birinci Jecə sevinclərindən yata bil-
məyiblər. İndinin özündə də bu xoşbəxt-
lik, sanki, şirin yuxu təsiri bağışlayır�

– Xocalının gecəsi də, gündüzü də, 
havası da, suyu da əzəli qidamız kimi ca-
nımıza sinir, bizə ikiqat rahatlıq gətirir. 
Özümüzü anadan yeni doğulmuş kimi 

hiss edirik. İnsan mayasının yoğrulduğu 
torpaqdan uzaqda nə qədər rahat, qayğısız 
yaşasa da ruhu dinclik tapmır. Dünyaya 
gəldiyin, ayağını ilk basdığın, ətrini duy-
duğun torpaq səni həmişə ahənrüba kimi 
özünə çəkir. 

Biz də doğma torpağımıza qovuşmu-
şuq və bu mənada, özümüzü çox xoşbəxt 
hiss edirik. Bu hissləri sözlə ifadə etmək 
asan deyil. Allah şəhidlərimizə rəhmət elə-
sin. Sevimli Prezidentimiz İlham Əliyevin 
uzaqgörən, qətiyyətli siyasəti ölkəmizdə 
elə bir vətənpərvər nəsil yetişdirdi ki, on-
ların qəhrəmanlığı bizə öz Xocalımıza 
qovuşmağı nəsib etdi. Vətən müharibəsi 
yalnız ölümsaçan cəbhələrdə deyil, siyasət 
dolaylarında da gedirdi. Müzəffər Ali Baş 
Komandanımız hər iki meydanda zəfər 
çaldı. O vaxt Prezidentimizin 44 gündə 
gecəli-gündüzlü yaşadığı gərginlik bizim 
32 ildə məcburi köçkün kimi çəkdikləri-
mizdən artıq oldu. Allah Prezidentimizi 
qorusun� Onun rəhbərliyi ilə rəşadətli or-
dumuz Qarabağı xalqımıza, bizi Qarabağa 
qaytarıb. 

Evinin açarlarını dövlət başçısından 
almağın onun üçün ömür boyu qürurve-
rici xatirə olacağını deyən Xocalı sakini 
şəhər əhalisinin qayğılarının da dövləti-
mizin diqqətində olduğunu bildirdi�

– Oğlum Davudun işlə təmin edilməsi 
ilə bağlı müraciət etmişdik. Qısa müddətdə 

xahişimizə baxıldı və o, sürücü kimi işə 
götürüldü. Belə həssas yanaşmaya görə 
Prezidentin yerli nümayəndəliyinə təşək-
kür edirik.

Daha bir evin qapısını döydük. %izi 
Jülərüzlə qarşılayan ev sahibi, ³Xocalı 
soyqırımını tanıtma´ İctimai %irliyinin 
sədri &eyran Əzizova da doğma yurdu-
na ilk dönənlərdəndir. 2, ürəyindəki xoş 
düyğuları bölüşərək dedi�

– Həyat yoldaşım Vasif Əzizov Birinci 
Qarabağ müharibəsi zamanı Xocalıda şə-
hid olub. Özümə söz vermişdim ki, onun 
ruhu narahat olmasın deyə, Xocalıya qa-
yıdanda kövrəlməyəcəyəm, düşmənin 
acığına məğrur dayanacağam. Belə də 
oldu, nisgillərimə üstün gəldim. İlk iki-üç 
gün eləcə 32 il əvvəlki yerində olan ətraf 
dağlara, Qarqarçaya baxmaqla aşıb-daşan 
həyəcanımı əritdim. Xocalıya qayıdanda 
fikirləşirdim ki, xatirələrlə yeni həyat ara-
sında bir boşluq olacaq. Lakin yurd həmin-
ki oduğundan, sanki, heç 32 il bu yerlərdən 
aralı düşməmişəm, öz evimdə, ocağımda 
olmuşam. Elə bil yatıb, qorxulu bir yuxu 
görmüşəm. 

İlk günlər mənə elə gəlirdi ki, Vasif 
gəlib pəncərədən evimizə, yenidən yanan 
işıqlarımıza baxır. Bu gün onun da, bütün 
şəhidlərimizin və günahsız Xocalı qurban-
larının da ruhları şaddır, çox şükür� Bi-
rinci vitse-prezidentimiz Mehriban xanım  

Əliyeva evimizin açarını bizə təqdim edən-
də xeyir-dua verərək dedi ki, bu evdə xoş-
bəxt yaşayın. İnşallah, elə də var – övlad-
larım, nəvələrim azad Xocalımızdakı yeni 
evimizdə xoşbəxt yaşayırlar.

&eyran xanım şəhər sakinlərinin 
dövlətimizin hərtərəÀi diqqət və qayğısı 
ilə əhatə olunduğunu xüsusi qeyd etdi�

– Fürsətdən istifadə edib Xankəndi 
şəhərində, Ağdərə və Xocalı rayonlarında 
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin 
xüsusi nümayəndəliyinin “Bakı Abad-
lıq Xidməti” MMC-nin rəhbərliyinə və 
əməkdaşlarına, eləcə də evimin tikintisini 
aparmış şirkətin işçilərinə təşəkkür edirik. 
Onlar hamımızı, xüsusən məni bir gün də 
tək qoymayıblar, qayğılarımızla, problem-
lərimizlə maraqlanıblar, ehtiyacımızı öy-
rənib kömək ediblər. Belə münasibət bizi 
məmnun edir�

...Xocalının təmiz havasını udmaq, saf 
suyundan hazırlanmış çay içmək, Qarqar-
çayın daşlı-çınqıllı sahilində dolaşmaq, 
üstəlik, gecə Xocalıda qonaq qalmaq artıq 
bu yerləri 16 yaşında od-alov içində tərk 
etmiş 48 yaşlı bir yazar üçün əlçatmaz 
arzu, xəyal deyil, şirin gerçəklidir. Doğma 
yerlərlə sağollaşanda da əmin olduq ki, hər 
növbəti gəlişdə Xocalını daha da gözəlləş-
miş, abadlaşmış, sakinlərinin sayının art-
mış olduğunu görəcəyik. 

Günün gerçəyi isə budur: Xocalı-
nın çal-çağırından ahəng alan xoşbəxtlik 
simfoniyası bu yerlərin illər boyu simlə-
miş nisgillərini ürəklərdən silir, yeni ar-
zu-diləklərə qol-qanad taxır.

0ahir RƏ6ULOĞLU�  
³XalT Tə]HWi´nin QaraEa÷ m�[Eiri 

Xocalı

Qayıdışın akkordları

Sosial xəbərlər
�00 şəhid ailəsi və qazi 

üçün biznes

ƏməN və Əhalinin 6Rsial 0�dafiəsi 
Na]irli\inin |]�n�məú÷XllXT SrRTramÕ 
əsasÕnda D�n\a BanNÕnÕn mali\\ə dəsWə\i 
ilə icra RlXnan ³0əú÷XllX÷a dəsWəN la-
\ihəsi´ oəroivəsində ilin əvvəlindən ��� 
úəhid ailəsi �]v� və Ta]i �o�n NioiN Ei]-
nHslər \aradÕlÕE. 

Bu barədə nazirlikdən XQ-yə verilən 
məlumatda bildirilir ki, məşğulluq imkanı 
qazananların 90 nəfəri şəhid ailəsi üzvləri, 
qalanları keçmiş döyüşçülərdir.

Biznes fəaliyyətinə cəlb edilənlər üçün 
ilkin olaraq təlimlər təşkil olunub. Sonra 
onlar seçdikləri fəaliyyət istiqaməti üzrə 
kiçik bizneslərini qurmaları üçün zəruri 
vasitələrlə təmin ediliblər. 

�� min əlilə xidmət 
D|vləW 7iEEi-6Rsial (NsSHrWi]a və RH -

aEiliWasi\a AJHnWli\i EX ilin � a\Õnda �� 
min əlilə rHaEiliWasi\a [idməWləri J|sWə -
riE.

Onlardan 34 mini ambulator, 17 mini 
stasionar və icma əsaslı, digərləri səyyar 
və onlayn formada sosial-psixoloji, ippote-
rapiya və reabilitasiya xidmətləri ilə təmin 
edilib. Agentliyin reabilitasiya mərkəzlə-
rində ənənəvi üsullarla yanaşı, qabaqcıl 
dünya təcrübəsinə uyğun reabilitasiya me-
todları – robotik və sosial-psixoloji reabi-
litasiya, yoqa, ippoterapiya, dance ability 
(rəqs terapiyası) və digər xidmətlər tətbiq 
edilir.  

8 min bərpa vasitəsi 
AJHnWliN� həmoinin \anvar±i\Xl a\la-

rÕnda əlillərə �� min rHaEiliWasi\a vasiWəsi 
vHriE. 

Onlardan 4 min 500-ü təkərli oturacaq 
(o cümlədən 148-i mühərrikli təkərli otura-
caq), 1434-ü aşağı və yuxarı ətraf protezi, 
1527-si eşitmə aparatı, 1602-si qoltuqaltı 
və dirsəkaltı ağac olub. Həmçinin əlillərə 
2 min 106 cüt protez ayaqqabı, 3 min 581 
cüt ortopedik ayaqqabı,  51 korset və digər 
reabilitasiya vasitələri təqdim olunub. 

Qurum 7 ayda  8 min 500 nəfər əlili 
reabilitasiya vasitəsi ilə təmin edib. 

��� laçınlı üçün məşğulluq
B|\�N Qa\ÕdÕú SrRTramÕ �]rə J|r�lən 

iúlər oəroivəsində LaoÕn úəhərinə� =aEX[  
və 6Xs Nəndlərinə N|o�r�lən saNinlə-
rin fəal məú÷XllXT SrRTramlarÕ ilə əhaWə 
RlXnmasÕ davam Hdir.

 Dövlət Məşğulluq Agentliyi ilk mər-
hələdə həmin sakinlərin məşğulluq im-
kanlarını qiymətləndirir və onların hansı 
proqrama cəlb olunacaqlarını müəyyən 

edir. Agentlikdən XQ-yə bildirdilər ki, 
Laçına köçürülən sakinlərdən artıq 954 
nəfərin məşğulluğu təmin olunub. 32 nəfər 
özünüməşğulluq proqramının dəstəyilə ki-
çik təsərrüfatlar  qurub. 39 sakin üçün isə 
peşə hazırlığı kursları təşkil edilib. Hazırda  
255 sakinin də məşğulluğunun təminatına 
dəstək işləri aparılır. 

Laçına qayıdan sakinlərin məşğulluq 
xidmətlərinə əlçatanlığının artırılması  
məqsədilə Dövlət Məşğulluq Agentliyinin 
Şərqi Zəngəzur Regional Məşğulluq filia-
lının Laçın xidmət şöbəsi də açılıb. 

� ayda � milyard  
manat sosial ödəniş

6Rsial |dəniúlərə \|nəldilən vəsaiWlər-
də arWÕm dinamiNasÕ ����-c� ilin � a\Õn-
da da davam HdiE. Cari ilin \anvar±i\Xl 
a\larÕ ər]ində SHnsi\a� m�avinəW� WəTa�d 
və �nvanlÕ d|vləW sRsial \ardÕmlarÕ �]rə 
əhali\ə � mil\ard 11� mil\Rn manaW və-
saiW |dəniliE.

Bu da ötən ilin müvafiq dövrünə nis-
bətən 468 milyon 700 min manat və ya 
10,1 faiz çoxdur.

=ərifə BƏùİRQI=I 
XQ

Oftalmoloqlar Laçında
İşğaldan azad olunan ərazilərə ³%öyük qayıdış´ proqramı 

çərçivəsində Səhiyyə 1azirliyinin və Akademik =ərifə Əliyeva adına 
Milli 2ftalmoloJiya Mərkəzinin təşkilatçılığı ilə Səyyar avtomobil 
klinikası /açın şəhərində ikiJünlük oftalmoloMi aksiya keçirib. 
Mərkəzin elmi məlumat, tədris və təşkilati-metodik bölməsinin müdiri  
<azJül Abdıyeva  otalmoloqların /açın səfəri ilə bağlı bildirdi�

– Səyyar oftalmoloji müayinələrin 
məqsədi vətəndaşların operativ şəkildə 
müayinəsi, görmə qabiliyyətinin zəifləmə-
sinin qarşısının alınması, görmə patologi-
yasının erkən diaqnostikasının aşkarlan-
ması və müalicələrin təyinidir.

Laçında keçirdiyimiz tibbi aksiyanın 
ilk günündə 100-ə yaxın sakin oftalmolo-
ji müayinədən keçdi. Müayinələr əsasında 
vətəndaşlarda quru göz sindromu, allergik 
konyunktivit, refraksiya patologiyası, mio-
pik astiqmatizm və digər xəstəliklər aşkar-
landı. 

Laçında göz xəstəlikləri ilə bağlı ümu-
mi monitorinqlər də aparıldı və əldə edilən 
nəticələr müzakirə olundu. Həmçinin ciddi 
problemlərlə üzləşən və çətin əməliyyat 
tələb olunan pasiyentlərin Milli Oftalmo-
logiya Mərkəzinə gəlmələrinə şərait ya-
radıldı. hmumilikdə, iki gün davam edən 
oftalmoloji aksiyada 200-ə yaxın Laçın sa-

kini müayinədən keçdi. Sakinlər göstərilən 
xidmətdən razı qaldıqlarını bildirdilər.

Aksiya zamanı qeyd olunub ki, bəzən 
göz xəstəliklərinin simptomları diqqətdən 
kənarda qala bilər. Buna görə, sakinlərə il-
kin mərhələdə göz patologiyasını müəyyən 
etmək üçün mütəmadi olaraq ümumi oftal-
moloji müayinələrdən keçmələri tövsiyə 
olunub. Sonra aksiya iştirakçılarını maraq-
landıran suallar cavablandırılıb.

Sakinlərin müayinəsini  həkim Lamiyə 
Həsənzadə və rezident Nuranə Ələkbəro-
va aparıblar. Aksiyada Milli Oftalmologi-
ya Mərkəzinin direktor müavini  Ceyhun 
Nəzərli, səyyar klinikanın baş həkimi El-
çin Həsənov, mühəndis Tural Hüseynov, 
təşkilat şöbəsinin əməkdaşı Leyla Qurba-
nova iştirak ediblər.

=.Hh6(<NO9A 
XQ
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Gəncə səhnəsinin 
unudulmaz aktyoru
Deyirlər, elə insanlar var ki, dünyaya Jələndə istedadları da onlarla bərabər  

doğulur. %u kimi insanlar elə öz istedadlarının sayəsində zamanın və dövrün 
tanınmış simalarına çevrilə bilirlər. *əncə Dövlət Milli Dram Teatrının istedadlı 
aktyorları sırasında bu Jün də adı tez-tez xatırlanan, mərhum Əməkdar 
artist Qurban Abbasov da həmin şəxsiyyətlərdən, istedadı ilə sevJi qazanan 
sənətkarlardan olub.   

Onun sənət yolu bir teatrın yaradıcılıq 
yoludur, səhnəyə gətirdiyi yeniliklər bir 
teatrın yenilikləridir. Yaratdığı obrazlar 
epizodik olsa belə, tamaşaçının yaddaşına 
əbədi həkk olunub, xalqının milli sərvətinə, 
teatr tarixinin parlaq səhifəsinə çevrilib.    
Əlbəttə, hər bir tamaşaçı teatra öncə bir-iki 
sevimli aktyorunun yaradıcılığına, isteda-
dına görə gəlir. Hər zaman olduğu kimi, 
tamaşaçını ən çox maraqlandıran   məhz 
aktyor oyunu olur. Sadə dramatik rollarda, 
tipik-xarakterik personajların təqdimatında 
uğur qazanan, maraqlı lirik-psixoloji qəh-
rəman obrazları ilə yaddaşlarda yaşayan 
Qurban Abbasov özü işıqlı bir obraz kimi 
gözlər önündə canlanır.    

Qurban Məmiş oğlu Abbasov  
1944-cü ildə Göyçə mahalının Qarabağlar 
kəndində dünyaya gəlib. 1949-cu ildə ailə-
si ilə birlikdə Bakıya köçüb. Valideyinləri-
ni vaxtsız itirdiyindən qardaşının himayə-
sində böyüyüb. 1951-ci ildə Keşlə qəsəbəsi 
S.Vurğun adına orta məktəbə daxil olub 
və 1958-ci ildə yeddiillik  təhsilini biti-
rib. Daha sonra Göycay Kənd Təsərrüfatı 
Texnikumunda oxuyub və  1962-ci ildə 
oranı bitirib. 1963–1968-ci illərdə Mirzağa 
Əliyev adına Azərbaycan Dövlət İncəsənət 
İnstitutunun “Dram və kino aktyorluğu” 
fakültəsində ali təhsil alıb. Sonra təyinatla 
Gəncə Dövlət Milli Dram Teatrına göndə-

rilib və 30 il yalnız bu teatrın səhnəsi ilə   
bağlı olub.

Onun yaradıcılığına nəzər salarkən ən 
kəskin dramatik vəziyyətlərdə belə  daxili 
təmkinini böyük ustalıqla saxlaya bilmə-
sinin şahidi olursan. Səhnədə hər zaman 
obrazın psixoloji duyumunda həssas akt-
yorluq qabiliyyətinin olması ilə yanaşı, ifa 
etdiyi personajın daha xarakterik cəhətləri 
və cizgilərini qabarıq    göstərdiyini də gör-
məmək mümkün deyildi. Qurban Abbasov 
Gəncə Dövlət Milli Dram Teatrında milli 
klassik dramaturgiyamızın, çağdaş Azər-
baycan müəlliflərinin müxtəlif janrlı, həm-
çinin tərcümə əsərlərində səhnəyə qoyulan 
tamaşalarında müxtəlif səpkili obrazlar qa-
lereyası yaradıb. 

Professor Bağır Bağırov onun yaradı-
cılığı haqqında yazırdı: “Yusif Əzimzadə-
nin 1975-ci ildə Gəncə Dövlət Milli Dram 
Teatrının səhnəsində hazırlanan “8nut-
mayın” pyesində Qurban Abbasovun akt-
yorluq məharəti ilə yaratdığı Əli Dadaşov 
surəti öz daxili temperamenti, nitq mədə-
niyyəti, obrazın xarakterini açmaq üçün 
tapılan cizgilər və digər fərqli çalarlarda 
seçilirdi”. 

Aktyorun Əbdürrəhim bəy Haqverdi-
yevin “Bəxtsiz cavan”da Fərhad, İ. İbrahi-
movun “Anaların divanı”nda Yusif  İdris, 
Cəfər Cabbarlının “1905-ci ildə”əsərin-
də Eyvaz, “Aydın”da Surxay, “Yaşar”da 
Toğrul, “Oktay Eloğlu”da Aslan bəy, Sa-
bit Rəhmanın “Xoşbəxtlər”ində Sadıq, 
“Əliqulu evlənir”də Azad, “Küləklər”də 
Əlibala, Səməd Vurğunun “Fərhad və Şi-
rin”ində Şiruyə obrazları   onun uğurlu  
rolları silsiləsinə daxildir. 

Müasirlərinin dediklərinə görə, Əmək-
dar artist Qurban Abbasov hər zaman səh-
nədə roldan-rola inkişaf edən, bir qədər 
də narahatlıqla hər bir mizanı və  obrazın 
daxili aləmini dərindən öyrənməyə ciddi 

səy göstərən bir yaradıcı şəxs olub. Onun 
Xalq artisti Vaqif Şərifovun quruluşun-
da   tənqidçi-estet İslam İbrahimovun 
“ Anaların  divanı” faciəsində yaratdığı Yu-
sif İdris  obrazı maraqla baxılan surətlərin-
dən idi.  

Qurban Abbasov, həmçinin xari-
ci müəlliflərin əsərlərində yaddaqa-
lan  rollar oynayıb. 8ilyam Şekspirin  
“III  Riçard”ında IV Eduard, Qabrielya 

Zapolskayanın “Xanımın əxlaq dərsi”ndə 
Zbışko, Mustay Kərimin “Aygül  diyarı”nda 
Kənar adam, Otar İoselianinin “Araba hələ 
aşmayıb” pyesində Buxuti, Maksim Qorki-
nin “Qoca”sında Pavel, Eduard Radzinski-
nin “Sokratla söhbətlər”ində Sokrat, Dias 
Valeyevin “Vicdan məhkəməsi” dramında 
Qarif kimi səhnə personajlarını hər zaman 
tamaşaçılar hərarətlə qarşılayıblar.

Görkəmli teatr və kino aktyoru, Xalq 
artisti Məmmədrza Şeyxzamanov aktyor 
haqqında yazırdı: “Gəncə Dövlət Dram 
Teatrının yaşlı nəslə mənsub aktyorları ilə 
gənc qüvvələr arasında möhkəm yaradı-
cılıq ünsiyyəti vardı. Belə gənc aktyorlar 
sırasında Qurban Abbasov xüsusi olaraq 
diqqəti cəlb etməklə, böyük sənət məktə-
bindən hər zaman bəhrələndiyini və inki-
şaf etdiyini göstərə bilir. Bu cür inkişaf və 
yaxınlıq yaradıcılıq baxımından etibarlı 
zəmindir”.

1980-ci ildə Gəncə şəhərinin “Alim-
lər evi”ndə təşkil edilən Xalq teatrı ciddi 
planda tamaşaların hazırlanmasında böyük 
səylər göstərirdi. Məhz bu teatrın uğurlu 
fəaliyyətində bədii rəhbər olaraq Qurban 
Abbasovun fəaliyyəti diqqət mərkəzində 
idi. Onun fəaliyyəti nəticəsində Rövşən 
Musayev, Mehriban Atayeva, Rövşən Əli-
yev, Namiq Tahirov, Rauf Həsənov, Arif 
Qulami, Elnur Məmmədov, Murad Əliyev, 
Rəşid Nağıyev, Rüstəm Abdullayev kimi 
gənc istedadlar peşəkar aktyorlar olaraq 
yetişmişlər.  

Aktyorun səhnə fəaliyyəti 1981-ci ildə 
Əməkdar artist fəxri adı ilə  dəyərləndiri-
lib. Qurban Abbasov 5 dekabr 1998-ci ildə 
Gəncədə vəfat edib. Amma cismani yoxlu-
ğu onun mənəvi varlığını əsla unutdurma-
yıb. Ruhu şad olsun�

Anar  ƏrWR÷rXl BURCƏLİ<(9,  
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Qurban Abbasov – 80

*öyçaydakı +eydər Əliyev Mərkəzində ali 
məktəblərə yüksək nəticələrlə qəbul edilmiş tələ-
bələrlə Jörüş keçirilib.

Rayon icra hakimiyyəti başçısının müavini Zivər 
Zeynalova  universitetlərə qəbulda qazanılan uğuru 
diqqətə çatdıraraq bildirib ki, bu il 384 nəfər göyçaylı 
məzun tələbə adına layiq görülüb. Onlardan 29-u 600 
baldan yuxarı, 86-sı isə 500 baldan yuxarı nəticə əldə 
edib. 

Göyçay Rayon İcra Hakimiyyətinin başçısı Natiq 
Ağayev gəncləri  tələbə adına layiq görülmələri mü-
nasibətilə təbrik edib, onlara yeni uğurlar arzulayıb. O, 
gənclərin vətənpərvər ruhda böyüməsinin əhəmiyyəti-
ni xüsusi vurğulayıb. Rayon rəhbəri tələbələrə ali mək-
təbi bitirdikdən sonra dövlətə və dövlətçiliyə sədaqətlə 
xidmət etməyi, bilikli mütəxəssislər kimi yetişərək, 

səmərəli fəaliyyət göstərməyi tövsiyə edib.    
Şəhid atası Akif Kərimov, rayon təhsil sektorunun 

müdiri Rauf Məmmədov, Dövlət İmtahan Mərkəzi 
Göyçay Regional Bölməsinin müdiri Elnur Qədirov, 
rayon üzrə ən yüksək nəticə – 692 bal toplayan tələbə 
Əkrəm Xəlilzadə, 690 bal toplayan Maarif Eyvazov, 
660 balla tələbə adını qazanmış Paşa Sultanlının anası 
Səbinə Sultanlı tədbirin təşkilinə və tələbələrə göstə-
rilən diqqətə görə rayon icra hakimiyyətinə öz təşək-
kürlərini bildiriblər. 

Sonda tələbələrə hədiyyələr təqdim edilib və xatirə 
şəkli çəkdirilib. 

İ.0U6AOĞLU�  
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*öyçay

384 göyçaylı gənc tələbə adı qazanıb

Laçın sevgisinin  
min bir ünvanı...

%u Jün 30 illik işğal dövründən sonra azadlığına qovuşan, yenidən üzü 
Jülən    /açının çal-çağırlı Jünləri hər birimizi fərəhləndirir. Ən duyğulu 
anları isə, təbii ki,   doğma yurd-yuvasına qayıdan laçınlılar yaşayırlar. Elə 
avqustun 2�-da dağlar qoynunda keçirilən möhtəşəm ³ùəhər *ünü´ndə də 
bunun bir daha şahidi olduq.

Böyük Laçın sevdalı soydaşlarımızdan 
biri də bu rayonda müxtəlif vəzifələrdə 
çalışmış, 10-larla kitabın, 1000-dən çox 
məqalənin müəllifi olan yazıçı-publisist 
Faiq İsmayılovdur. Onun ata ocağı haqqın-
da yazdığı “Laçın: həqiqətlər, mülahizələr, 
tarixi dəyərlər” toplusu ən dəyərli kitabla-
rından biridir. Müəlliflə söhbətimizin əsas 
mövzusu doğma yurdu ilə bağlı apardığı 
araşdırmalar oldu.   

Kitabda Laçının tarixi, bu əraziyə aid 
olan toponimlər, yerli  mədəniyyət örnək-
ləri, burada aşkar edilmiş mədəni irs nü-
munələrinin   siyahısı, tayfalar, adlı-sanlı 
bəylər və digər görkəmli adamları barədə 
faktlar toplanaraq, dolğun şəkildə və sev-
gilərlə əks etdirilib. Faiq müəllim təkcə 
Laçının deyil, Dağlıq Qarabağ torpaqları-
nın əksər toponimlərinin, tarixi yer-yurd 
adlarının dəyişdirilərək erməniləşdirilmə-
sindən söhbət açdı. Elmi əsərlərdə, viki-
pedik məlumatlarda bunun qarşısının alın-
masının vacibliyinə diqqət çəkərək dedi 
ki, əks təqdirdə, bu yerlərə səyahət edən 
hər hansı bir əcnəbi qonaq qeyri-qanuni, 
birtərəfli qaydada dəyişdirilmiş yer adları-
nı bölgənin həqiqi toponimləri kimi qəbul 
edər və çaşqınlıq yaradar. Artıq bu yöndə 
zəruri addımların atılması sayəsində tarixi 
ədalət bərpa olunur və əzəli toponimlər 
sənədlərə və leksikona qayıdır. 

Müəllif /açın ərazisindəki tarix və 
mədəniyyət abidələri, =ənJəzur böl-
Jəsinin bu rayonundakı Xanım dərəsi, 
Ayıdərəsi, Keçəl dağ və QaraJöl yayla-
Jından Kəlbəcər istiqamətinə uzanan 
ərazidə ibtidai icma dövrünə aid çox 
sayda qaya təsvirlərinin, süMetli oyma-
lar, kurqanlar, at-qoç fiqurlarının olma-
sından da danışdı. 2nun dedikləri�  

– Laçında antik dövr insanlarının möv-
cudluğunu sübut edən faktlar deməyə əsas 
verir ki, hələ min illər öncə ilk insan icma-
larının varlığı üçün burada əlverişli təbii 
şərait mövcud olmuşdur. Eyni zamanda, 
ibtidai daş alətlərin hazırlanması üçün bu 
ərazilər əhəng daşı, dəvəgözü (vulkanik 

şüşə), çaxmaqdaşı və digər xammallarla 
da zəngin olmuşdur. Bu ərazilərdəki qədim 
yaşayış yerlərinin qalıqlarına Pəri çınqılı, 
Qaragöl yaylaqları, eləcə də Mirik, Hoçaz, 
Pircahan, Cicimli və Güləbird kəndləri 
ərazilərində və digər yerlərdə təsadüf edi-
lir. Tədqiqata böyük ehtiyacı olan bu təs-
virlərin yaşı, bəlkə də, Qobustan qayaları 
üzərindəki təsvirlərin yaşı qədərdir. Zaman 
keçdikcə ibtidai insanın şüuru, mədəniyyə-
ti inkişaf edir, hər qəbilənin özünəməxsus 
yeni fəlsəfi düşüncəsi və adət-ənənələri 
meydana gəlirdi. Burada özəl dəfn məra-

simlərinin olmasına   qazıntılar zamanı üzə 
çıxan kurqanlar, küp qəbirlər və. s. dəlalət 
edir.     

Kitabda Azərbaycan mədəniyyətinə 
xas Jözəl xüsusiyyətlərə də ayrıca yer 
verən )aiq müəllim böyüklərə hörmət, 
həyat yoldaşına, dostuna sədaqət və 
düzlük olan bu müsbət xüsusiyyətlərin 
orada yaşayan insanlar arasında pozul-
maz həyat qanunları olduğunu dedi� 

– Mərdlik və kişilik təkcə sözlə ifa-
də olunmazdı. Burada verilən hər bir vəd 
yüksək qiymətləndirilər, sözə əməl etmək 
əsl kişilik sayılardı. Sözlə qan yatırılar, 
düşmənçilik aradan qaldırılardı. Kimsə-
sizə, imkansıza mərhəmət, ağsaqqala, ağ-
birçəyə ehtiram göstərmək insanlıq borcu 
sayılardı ki, bugünkü mental dəyərlərimi-

zin əsasını təşkil edir.   
Laçınlı bəylər cəmiyyətin varlı təbəqə-

si olsalar da, bölgəyə hər hansı bir düşmən 
təcavüzü baş verdikdə, sıravi əsgər kimi, 
hücumu dəf etməyi özləri üçün şərəf işi 
hesab edirdilər. hmumiyyətlə, Laçından 
sayılıb-seçilən dövlət xadimləri, şairlər, 
rəssamlar, din xadimləri, aşıqlar da çıxıb. 
Onlardan Həmzə Sultan, Nəbi bəy, Mur-
tuza bəy, Hacı Axund Molla Şükür, Sarı 
Aşıq, Aşıq Məşədi Dadaş və başqalarının 
adlarını çəkmək olar. 

Müəllif böyük təəssüf hissi ilə onu da 
söylədi ki, bolşevizmin dağlara ayaq aç-
dığı dövrlərdə laçınlı bəylərin də böyük 
hissəsini müxtəlif bəhanələrlə tutdurub 
ölümə məhkum edib, yaxud da Sibirə əsir 
düşərgələrinə sürgünə göndəriblər. İşgən-
cələrdən və təqiblərdən cana doyan bəylə-
rin ailə üzvləri sonrakı dövrlərdə özlərinin 
bəy nəslindən olduqlarını danmağa məc-
bur olublar. Hətta analar yeni doğulan öv-
ladlarına bəy adı qoymağa ehtiyat ediblər. 
Bəy şəcərələrinə aid sənədləri, digər yazı 
nümunələri və əşyaları öz əlləri ilə məhv 
edib, ya da torpağa basdırıblar... 

Qeyd edək ki, maraqla oxunan kitabı 
Azərbaycan Respublikasının Preziden-
ti yanında Qeyri-Hökumət Təşkilatlarına 
Dövlət Dəstəyi Şurasının vəsaiti hesabı-
na, “Müharibədən zərər çəkən vətəndaş-
ların sosial və mədəni hüquqlarının Av-
ropa Məhkəməsində müdafiəsi, eləcə də 
problemin həlli ilə bağlı digər tədbirlərin 
beynəlxalq səviyyədə təbliği” layihəsi çər-
çivəsində Azərbaycanın İşğal Olunmuş 
Ərazilərindəki Tarix və Mədəniyyət Abi-
dələrini Müdafiə Təşkilatı İctimai Birliyi 
çap etdirib.   

)idan 6AL0ANO9A 
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Marmaris və Antalyada Azərbaycan mədəniyyəti

Türkiyədəki Azərbaycan səfirliyinin nəzdindəki Mədəniyyət Mərkəzinin 
layihəsi ilə qardaş ölkənin bölJələrində milli mədəniyyətimiz, tariximiz, 
ədəbiyyatımız, Azərbaycan dilinin təbliği, habelə mədəni əlaqələrimizin daha 
da möhkəmləndirilməsi istiqamətində Jərəkli addımlar atılır. Marmaris və 
Antalya şəhərlərində təşkil olunan ³Azərbaycan mədəniyyəti və sənəti Jünü´ 
də bu sıradandır.    

Tarixi turizm şəhəri olan Marmarisdə 
açıq havada, qədim amfiteatr səhnəsində 
keçirilən “Elvedasız şarkılar” adlı möh-
təşəm konsert proqramı təqdim olunub. 
Yerli sakinlərin və turistlərin iştirak etdiyi 
mərasimdə öncə Azərbaycan mədəniyyə-
tinə dair videomaterial nümayiş etdirilib.

Marmaris valisi Nurullah Kaya və 

Azərbaycan Mədəniyyət Mərkəzinin di-
rektoru Samir Abbasov əsl sənətin bay-
ramına çevrilmiş məşhur musiqi layihəsi 
“Elvedasız şarkılar” proqramı haqqında 
danışıb, Azərbaycan musiqi sənəti ilə 
yaxından tanışlıq baxımından bu kimi təd-
birlərin əhəmiyyətini qeyd ediblər. Sonra 
6 min nəfərlik qədim amfiteatr səhnəsində 

məşhur sənətçi Bora Gencerin təşkilatçılı-
ğı   ilə keçirilən “Elvedasız şarkılar” adlı 
konsert təqdim olunub. Səhnəni hər iki 
ölkə sənətçiləri bölüşüblər. Azərbaycandan 
proqramda Xalq artisti Gülyanaq Məmmə-
dova, Azərbaycanın Əməkdar artistləri Ra-
mil Qasımov, tarzən Sahib Paşazadə, gənc 
azərbaycanlı müğənnilər Aynur İsgəndərli, 
Vüsalə Əskərova,  habelə Azərbaycan Mə-
dəniyyət Mərkəzinin Xalq Rəqsləri An-
samblı yer alıb.   

Mərkəzdən müxbirimizə verilən məlu-
mata görə, layihə Türkiyədəki səfirliyimi-
zin və Antalya–Azərbaycan Mədəniyyət və 
Həmrəylik Dərnəyinin dəstəyi ilə reallaşıb.  
Eyni təqdimat Antalya şəhərində Nazim 
Hikmət Mədəniyyət və Konqre Mərkəzin-
də “Azərbaycanın təsviri sənəti” adlı sər-
gisinin açılışı ilə baş tutub. Sərgidə Azər-
baycandan “FR Collection” kolleksiyasına 
aid gətirilən qadın baş geyimi –  qədimi 
kəlağayılar və digər milli geyimlərimiz nü-
mayiş olunub, eyni zamanda,   Azərbaycan 
qadın rəssamlarının əsərlərindən ibarət sər-
gi tədbir iştirakçılarında böyük maraq do-
ğurub. Nümayəndə heyətimiz – incəsənət 
ustalarımız Antaliya televiziya kanalının 
da qonağı olub, Azərbaycan–Türkiyə qar-
daşlığına həsr edilən musiqili verilişdə mə-
harətlərini göstəriblər.    

Layihə üzrə, Antalyadakı Akdeniz 8ni-
versitetində Azərbaycanşünaslıq Mərkəzi-
nin təşkili məsələləri də müzakirə olunub, 
kitabxanalara Azərbaycana dair nəşrlər hə-
diyyə edilib.   

XQ
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Daşların sirli aləmi
Mineroloq-Jemmoloq 1azir 1ağıyev 10 ildən çoxdur ki, 

qiymətli daş-qaş və zərJərlik əşyalarının ekspertizası ilə məşğul 
olur. 2, bu sahə üzrə ölkəmizdə ən yaxşı mütəxəssislərdən sayılır. 
1. 1ağıyev ilə söhbətimiz qiymətli daşların sirləri və insanın 
səhhətinə müsbət təsiri barədədir.  

– 1azir bəy, qiymətli daşlar deyən-
də, ilk növbədə, nə nəzərdə tutulur?

– Qiymətli daşlar kainatın yaradılı-
şı sirlərlə doludur. Onlar sanki Tanrının 
yaratdığı ən qeyri-adi canlılardır. Təbii 
daşlar sirli bir aləmdir. Onlar mənim üçün 
şəxsən keçmişi gələcəklə bağlayan bir 

körpü rolunu oynayır. 
Bu daşlara təkcə zinət əşyaları kimi 

baxmaq olmaz. Təbii daşlar insanlar üçün 
çox faydalıdır. O qədər daşlar var ki, çətin 
müalicə edilən xəstələrə şəfa verir. 

Mənə bəzən sual verirlər ki, təbii daş-

lar necə yaranır? Diqqət yetiirsəniz görər-
siniz ki, daşların üzərində göy qurşağının 
əsas rəngləri əks olunub. Fikrimcə, bu 
qeyri-adi təbiət hadisəsinin daşlarla əlaqə-
si çoxdur. Bir sözlə, təbii daşlar təbiətin 
özü kimi  rəngarəngdir, bənzərsizdir. 

Göy qurşağından yarpaqlara düşən 
şeh damcıları torpağa qarışır və şüalan-
ma nəticəsində torpağın alt qatında nəm-
lənmə yaranır. Nəticədə, torpağın altında 
kimyəvi maddələr reaksiyaya girir. Təbii 
reaksiyadan formalaşan daşlar daha ener-
jilidir. 

Təbii daşlar istifadə zamanı rəngini 
dəyişir. Rəng dəyişimi daşın tərkibində 
olan metalların zəngin olmasından asılı-
dır. Məsələn, tərkibində titan qarışığı olan 
yaqut sapfirə çevrilir və müxtəlif rəng 
çalarları əmələ gətirir. Daşın yaddaşı var. 
İnsanın yaxşı və ya pis əhvali-ruhiyyədə 
olduğunu hiss edir. Ona görə də rəngini 
ovqata dəyişə bilir.        

– Deyirlər ki, daşların enerMisi var. 
%u, həqiqətdir?

– Tamamilə doğrudur� Daşların hər 
birinin spesifik enerjisi var. Bunu duy-
maq, hiss etmək hər kəsə nəsib olmur. 

Hər bir mineralın da öz sinqoniya-
sı var. Məsələn, yaqut, turmalin daşları 
triqonal (üçkünc) sinqoniyadır. hmumiy-
yətlə, daşların bu və ya digər xüsusiyyət-
lərinə bələd olmaq üçün fizika, həndəsə, 
kimya, torpaqşünaslıq və geologiya elm-
lərini dərindən bilmək lazımdır. 

– Təbii daşları saxta daşdan necə 
ayırmaq olar?

– İlk növbədə, daşın kimyəvi tərkibi-
nin nədən ibarət olduğu araşdırılmalıdır.  
Bundan başqa, onların yerin altında nə cür 
və hansı şəraitdə yaranması təxmin edil-
məlidir. 

Məlumatı olanlar yaxşı bilirlər ki, 
kəhrəba şam ağacının şirəsindən hazır-
lanır. Ağac şirəsini torpağa tökür və nə-
ticədə, kəhrəba daşı əmələ gəlir. Əlbəttə, 
bunun üçün uzun illər, qərinələr lazımdır. 

Hazırda bəzi “mütəxəssislər” kəhrə-
banı plastmasla qarışdırırlar. Ondan saxta 

bəzək əşyaları düzəldirlər. Onu, üstəlik, 
dəyərindən xeyli baha qiymətə satırlar. 
Burada vicdan məsələsi xüsusi önəm da-
şıyır. Əslində, qiymətləndirmə daşın tər-
kibinə görə aparılmalıdır. Yalnız yüksək 
peşəkar mütəxəssislər həmin daşa baxan-
da deyə bilirlər ki, bu təbiidir, yoxsa yox.

Təbii daş alarkən, onun üzərində olan 
vulkan yanmalarına xüsusi fikir vermək 
lazımdır. Eyni zamanda, daşın soyuqluq 
dərəcəsi də nəzərə alınmalıdır. Elə daş var 
ki, onun çəkisinə və kütləsinə nəzər yetir-
mək lazım gəlir. Daşın çəkisinin yüngül 
və ya ağır olması onun kristollaqrafik qu-
ruluşundan asılıdır. 

– Təbii daşların insan sağlamlığına 
faydası varmı?

– Əlbəttə, var� Dahi alim-mütəfəkkir 
İbn Sina əhali arasında kütləvi ölümlərə 
səbəb olan vəbanın müalicəsində təbii 
daşlardan faydalanırdı. Hətta onu da qeyd 
edim ki, dövrümüzdə xərçəng xəstəliyinin 
müalicəsində opal daşından istifadə edilir. 
Bu daş bir çox ağır xəstəlikləri sağaltmaq 
üçün bioenergetik xüsusiyyətlərə malik-
dir. 

Məlumdur ki, insanın dərisində mə-
samələr var. hstümüzdə gəzdirdiyimiz 
daşın enerjisi həmin dəliklər vasitəsilə 
bədənimizə daxil olur. Enerji bədənimizə 
yayılaraq öz təsirini göstərir. 

Məsələn, kəhrəba istifadə edən insa-
nın ürəyi həmişə sağlam olur. Tərkibində 

yod və şam ağacının şirəsi çox olan kəh-
rəbalar var ki, ürək və zob xəstəliklərinin  
müalicəsində  əhəmiyyətli dərəcədə müs-
bət təsirə malikdir. 

Kəhrəbanın ən bahalı forması “yağ-
bal” adlanır. Qədimdə Bakının Maşta-
ğa, Şüvəlan, Nardaran kimi kəndlərində 
kəhrəbaları müxtəlif cür – “daş yağbal”, 
“mərcanı”, “şirə daş yağbal” adlandırır-
dılar. 

Böyük alim Nəsirəddin Tusi bir çox 
xəstəliklərin müalicəsi zamanı kəhrəba-
nın tozunu çaya və ya suya qataraq iç-
məyi məsləhət görürdü. Çinlilər kəhrəba 
tozunu şirniyyat, çay və digər məhsulla-
rın tərkibinə qataraq istifadə edirlər. Ona 
görə də Çində xəstəliklərin sayı daha az-
dır. Yaşlanmanın faizi isə olduqca aşağı 
səviyyədədir. 

)idan 6AL0ANO9A� 
(lúən AĞALARO9 (fRWR) 
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Serbiya Fransadan “Rafale” alır

)ransa prezidenti Emmanuel Makron %elqradda serbiyalı həmkarı 
Aleksandr 9uçiç ilə danışıqlardan sonra bir sıra mühüm əməkdaşlıq 
sazişinə imza atdı. %unlardan başlıcası Serbiyanın )ransa istehsalı 
olan ³Rafale´ döyüş təyyarələrini almasıdır. Makron səfəri ərəfəsində 
%elqradı ³Rusiyaya qarşı vahid cəbhənin saxlanması´nda iştirak 
etməyə çağırsa da, cənab 9uçiç ölkəsinin Rusiya ilə yaxın münasibətdən 
əl çəkmək niyyətində olmadığını açıqladı.

Aleksandr Vuçiç Parisə gəldikdən beş ay 
keçməmiş Emmanuel Makron  Belqrada iki 
günlük səfərə gəldi. Bu müddət ərzində pre-
zidentlər daha iki dəfə – Paris Olimpiadası 
zamanı və Avropa Siyasi Birliyinin iyulda 
Böyük Britaniyada keçirilən sammitində 
görüşmüşdülər. Buna görə də təsadüfi de-
yil ki, hər iki ölkədə qarşılıqlı münasibətlər 
“güclü və mehriban” kimi xarakterizə olu-
nur. Politoloqların sözlərinə görə, Makro-
nun cümə günü başa çatan səfəri bu 
tendensiyanı möhkəmləndirdi. İki 
prezident arasında aparılmış danı-
şıqlar nəticəsində tərəflər arasında 
11 əməkdaşlıq müqaviləsi imzalan-
dı və onların arasında əsas olan 12 
ədəd Fransa istehsalı olan “Rafale” 
qırıcı təyyarəsinin Serbiya tərəfin-
dən alınmasına dair razılaşma oldu. 
Müqavilənin dəyəri 2,7 milyard 
avrodur. Aleksandr Vuçiç bu razı-
laşmanı ötən il elan etmişdi və aprel 
ayında Parisə səfəri zamanı bununla 
bağlı prinsipial razılıq əldə olun-
muşdu. Cümə axşamı isə  Belqradda 
rəsmi olaraq tamamlandı.

Makron “Rafale” təyyarələri 
barədə müqaviləni “tarixi hadisə” adlan-
dırdı. -urnalistlərin “Serbiyanın fransız qı-
rıcılarını alması Belqradın siyasətində Ru-
siyadan Qərbə doğru dönüş deməkdirmi?” 
sualına Fransa prezidenti dedi ki, bu, Serb 
siyasətində “strateji dəyişiklik” və “onun 
Avropa ruhunun sübutudur”: “Bir çox in-
sanlar Serbiyanı Rusiya və ya Çinlə tərəf-
daşlıq etməkdə günahlandırırlar, lakin indi 

o, Fransa ilə tərəfdaşlıq qurur və bu, böyük 
dəyişiklikdir”. Fransa lideri Belqrada uç-
mazdan əvvəl Serbiyanın “Politika” nəşri 
üçün yazdığı məqalədə vurğulamışdı ki, va-
hid anti-Rusiya cəbhəsini saxlamaq vəzifəsi 
indi təcili olaraq bütün avropalıların, o cüm-
lədən, serblərin qarşısındadır. 

-urnalistlərin eyni sualını cavablan-
dıran Aleksandr Vuçiç isə daha ehtiyatla 
cavab verdi. “Rafale” təyyarələrinin alın-

masını Serbiya üçün “böyük hadisə” adlan-
dıraraq, Belqradın Moskva ilə münasibət-
lərlə bağlı “mövqeyini dəyişməyəcəyini” 
də açıqladı. “Bilirəm ki, Emmanuel bizim 
Rusiyaya qarşı sanksiyalar tətbiq etməyi-
mizi istərdi, lakin biz bunu etmədik və bun-
dan utanmırıq”. “Qərb jurnalistləri həmişə 
deyirlər ki, Serbiyadan şübhələnirlər, onlar 
ruslarla birgə nəsə etmək istəyirlər. Bunun 

üçün üzr istəməyəcəyəm. Mən Serbiyanın 
siyasətindən və BMT Nizamnaməsinə hər 
zaman hörmətlə yanaşmağımızdan qürur 
duyuram, xüsusən də söhbət Serbiyanın 
ərazi bütövlüyündən gedirsə, bunu bir çox  
Qərb ölkələri haqqında demək mümkün 
deyil”, – deməklə serbiyalı lider ölkəsinin 
ərazi bötüvlüyü məsələsində ikili standart-
lara məruz qaldığına da ehyam vurdu.

“Rafale” ilə yanaşı, Fransa və Serbi-
ya arasında potensial strateji əməkdaşlığın 
başqa mühüm mövzusu da var. Söhbət ilk 
Serbiya atom elektrik stansiyasının fransız 
şirkətləri tərəfindən tikilməsi imkanından 
gedir. Belqradda bu mövzu da müzakirə 
olundu və hətta imzalanmış müqavilələrdən 
birində öz əksini tapdı, lakin bu məsələdə 
hələ irəliləyiş yoxdur. Bununla belə, Serbi-
yada əksəriyyət bunun zaman məsələsi ol-
duğuna inanır. Aleksandr Vuçiç artıq açıq 
şəkildə bəyan edir ki, Belqrad enerji sekto-
rundakı problemləri, o cümlədən iri və ki-
çik atom elektrik stansiyaları tikməklə həll 
etmək niyyətindədir. Bundan sonra iqtidar-
yönlü Serb Tərəqqi Partiyası parlamentdə 
AES-lərin tikintisinə qoyulmuş 35 illik qa-
dağanın götürülməsi təşəbbüsü ilə çıxış etdi. 
Belqradda şübhə etmirlər ki, bu qadağanın 
götürülməsi Fransa şirkətlərinin Serbiyaya 
yolunu açacaq.

Fransa ilə hərbi-texniki sahədə, gələcək-
də isə nüvə enerjisində strateji qarşılıqlı fəa-
liyyət artıq Belqrada real siyasi dividendlər 
gətirir. Belə ki, cənab Vuçiçin aprel ayında 
Parisə səfərindən sonra Belqrad gözlənil-
məz siyasi dəstək almışdı: Kosovoya vəd 
edilmiş Avropa Şurasına üzvlük verilmədi. 
Belqrada hazırkı səfəri zamanı Makron da 
Kosovo probleminə Serbiyaya uyğun ya-
naşma nümayiş etdirdi. Fransa prezidenti 
Belqradın 2023-cü ildə Avropa İttifaqının 
himayəsi altında Priştina ilə münasibətlərin 

normallaşdırılması haqqında sazişə 
münasibətini alqışladı. Baxmayaraq 
ki, Avropa İttifaqı Serbiyanın onun 
bir sıra əsas müddəalarına əməl et-
mədiyini etiraf edir, Makron belə 
bəyant verməklə ölkəsnini maraqla-
rını daha üstün tutduğunu göstərdi. 
Hətta Makron Priştinanın “pis siqnal 
göndərən” “birtərəfli addımların-
dan” narahatlığını ifadə etdi, həm-
çinin Belqradın uzun müddətdir və 
israrla dəstəklədiyi Kosovoda Serb 
Bələdiyyələri Birliyinin yaradılması 
təklifinə razılığını da təsdiqlədi.

Serbiya politoloqları bildirirlər 
ki, Fransa prezidentinin mövqe-
yi və qırıcı təyyarələrinin alınması 

cənab Vuçiçə siyasi dividendlər gətirəcək. 
Belə ki, Aİ-nin aparıcı üzvlərindən birilə 
strateji müqavilələrin imzalanması və Ko-
sovo məsələsilə bağlı serbyönümlü mövqe-
yi Serbiya prezidentinin daxili siyasətinə 
qarşı müqaviməti zəiflədəcək və xaricdəki 
mövqelərini gücləndirəcək.

6.(LA<  
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“Qran-Pri”ni yenə 
Azərbaycan qazandı

Səmərqənddə keçirilən, 80-dən artıq ölkədən 
�00-ə yaxın musiqiçi, nəzəriyyəçi və ekspertin 
iştirak etdiyi ³ùərq təranələri´ musiqi festivalında 
ölkəmizi xanəndə Mirələm Mirələmov, tarzən =əki 
9əliyev, kamançaçalan Elnur Mikayılov, nağaraçı 
Kamran Kərimov, udçalan İdris +üseynov və 
balabançı Anar 9əlizadədən ibarət ³Simurq´ 
muğam ansamblı təmsil edib. 

Azərbaycanın Əməkdar artisti, Beynəlxalq Muğam Mərkəzinin 
direktoru, tarzən Sahib Paşazadənin rəhbərlik etdiyi beynəlxalq mün-
siflər heyəti sonuncu gün qalibləri elan edib. 

Xatırladırıq ki, 1997-ci ildə keçirilən I festivalda “Qran-Pri”ni 
Azərbaycana xanəndə Simarə İmanova, 2017-ci ildə keçirilən XI fes-
tivalda isə tarzən Sahib Paşazadə  qazandırmışdılar.

QXlX .ƏNGƏRLİ�  
XQ-nin [�sXsi m�[Eiri

Daşkənd-Səmərqənd

Türküstanın yeni intibahına doğru 
Daşkənd və Səmərqənddə ³%öyük 

əcdadların irsi – hçüncü İntibahın 
təməli´ 9,,, beynəlxalq konqresinin 
açılış mərasimi olub.

Konqresdə 35 ölkədən 300-ə yaxın 
alim, mütəxəssis və tədqiqatçı iştirak edib.  
İştirakçılar arasında İslam tarixi, İncəsənət 
və Mədəniyyəti Beynəlxalq  Tədqiqat 
Mərkəzinin (IRCICA), İslam Dünya-
sı Təhsil, Elmi və Mədəniyyət Təşkilatı 
(İCESCO), Beynəlxalq Türk Mədəniyyəti 
(ThRKSOY), AL-Furqan Xeyriyyəçiliyi 
Vəqfi, Dünya Müsəlman Liqası və digər 
beynəlxalq təşkilatların nümayəndələri 
olub.

Açılış mərasimində çıxış edən Bey-
nəlxalq Türk Akademiyasının prezidenti, 
akademik Şahin Mustafayev Orta Asiyanın 
zəngin tarixi və mədəniyyətini araşdırma-
ğa həsr olunmuş konqresin elmi cəmiy-
yətin birləşdirilməsi üçün əsas platforma 
rolunu oynadığını vurğulayıb.

Konqresdə geniş elmi və mədəni proq-
ram, o cümlədən plenar seanslar, seminar-
lar, sərgilər, turlar və �Şərq təranələri� bey-
nəlxalq musiqi festivalında iştirak da daxil 

olmaqla hərtərəfli elmi və mədəni proqram 
təqdim edilib. Bundan başqa, Səmərqənd-
dəki Beynəlxalq Musiqi Festivalının açılı-
şında, Özbəkistan Prezidenti Şavkat Mirzi-
yoyev iştirak edib.

Tədbirdə akademik Şahin Mustafayev 
çıxış edərək konqresin elmi biliklərin dərin-
ləşməsinə, qardaş xalqlar arasında mədəni 

əlaqələrin qurulmasına və türk mədəni ir-
sini öyrənməyə həsr olunmuş müəssisələr 
arasında əməkdaşlığın gücləndirilməsinə 
zəmin yaradacağına əminliyini bildirib.

Şahin Mustafayevin rəsmi səfəri za-
manı Beynəlxalq Türk Akademiyası və 
Özbəkistanda İslam Sivilizasiyası Mərkəzi 
arasında əməkdaşlıq memorandumu imza-
lanıb. 

Təbiət və biz

Turan dünyası
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Paralimpiyaçılarımız  
3-cü medalı qazanıblar 

3aris <ay 3aralimpiya 2yunlarında 
Azərbaycanın parataekvondo komandası 
tarixi nəticə əldə edib. 

Yarışın 2-ci günündə finaladək bütün rəqibləri-
ni mübarizədən kənarlaşdıran İmaməddin Xəlilov 
(K44, 70 kq) həlledici mərhələdə Türkiyə təmsilçi-
si Fatih Çəliklə qarşılaşıb. Əzmkar mübarizə nəti-
cəsində rəqibə 15:2 hesabı ilə qalib gələn idmançı-
mız parataekvondo tarixində ilk dəfə paralimpiya 
çempionu adını qazanıb. Bu, həm də komandamı-
zın mötəbər yarışda ilk qızıl medalı olub. 

Növbəti gün – avqustun 31-də komandamızın 
daha 4 üzvü –paraüzgüçülər Raman Salei, Könül 
Süleymanova, parataekvondoçu Əbülfəz Abuzərli 
(K44, 80 kq), paraatıcı Aybəniz Babayeva müba-
rizəyə qoşulublar. 

Azərbaycanın ən titullu paraüzgüçüsü Ra-
man Salei S12 kateqoriyasında 100 metr mə-
safəyə arxası üstə üzmə yarışında qüvvəsini 
sınayıb. Finişə 1 dəqiqə 1,29 saniyə ilə birinci 
çatan paraüzgüçü finala vəsiqəni təmin edib. 
Bu mərhələdə isə idmançımız 1:00.67 nəticə ilə  

gümüş medal qazanıb. 
Onun komanda yoldaşı Könül Süleymanova 

S2 kateqoriyası üzrə 50 metr məsafəyə arxası 
üstə üzməkdə mübarizə aparıb. Könül Fransa 
paytaxtında ikinci cəhdində 1:52,64 dəqiqəlik 
göstərici ilə qrupda 5-ci, yekun siyahıda 11-ci 
olub. Bununla da Süleymanova Fransa paytax-
tında çıxışını başa vurub. O, eyni kateqoriya və 
üsulla 100 metr məsafəyə üzməkdə öz qrupunda 
5-ci olub.

Dünən parataekvondoçu Əbülfəz Abuzərli 1�8 
final çərçivəsində ilk qarşılaşmada Allain Qana-
pinə (Filippin) 12:9 hesabı ilə qalib gələrək 1�4 
finala yüksəlsə də növbəti görüşlərdə uduzaraq 
çıxışlarını dayandırıb.

Azərbaycan millisinin daha bir üzvü –  

paraatıcı Aybəniz Babayeva (P2) isə 10 metr mə-
safəyə atəşaçma yarışında məharətini nümayiş 
etdirib. 542 xal toplayan təmsilçimiz təsnifat mər-
hələsində 14-cü yeri tutub. Finala vəsiqə qazanan 
8 iştirakçı arasına düşə bilməyən idmançımız mü-
barizəni dayandırıb.

Bununla da, komandamızın qazandığı me-
dalların sayı 3-ə çatıb. Xatırladaq ki, yarışın 1-ci 
günündə parataekvondoçumuz Sabir Zeynalov bü-
rünc medal qazanmışdı. 

Qeyd edək ki, Azərbaycan sentyabrın 8-dək 
davam edəcək yarışda 7 növ üzrə 18 idmançı ilə 
təmsil olunur. 

L e y l a Q U R B A N O V A   
XQ

Paralimpiya çempionu: 
Xalqın inamını doğrultdum

³3aris-202�´ <ay 3aralimpiya 2yunlarında qızıl 
medal qazanan Azərbaycan parataekvondoçusu 
İmaməddin Xəlilov tarixi qələbəsi ilə bağlı fikirlərini 
bölüşüb. 

2 bildirib ki, 3arisə Dünya reytinqinin lideri kimi Jetdiyi 
üçün ancaq çempionluq barədə düşünüb� 

– Son yarışların hamısını qalib kimi başa vurmuşdum. Son 
dünya və ikiqat Avropa çempionu idim. Paralimpiya çempion-
luğu da qismət oldu. Özümlə qürur duyuram, çox sevincliyəm. 
Azərbaycanın Paralimpiya çempionu olan ilk parataekvondoçu-
su oldum. 

İdmançı dəstəyə Jörə xalqımıza təşəkkür edib. 9urğula-
yıb ki, qarşılaşmalararası fasilədə yazılan şərhləri oxuyub. 
%u şərhlər ona mənəvi Jüc verib. Xalqın inamını doğrultma-
ğa çalışdım� 

– Yarımfinalda özbəkistanlı idmançıya qarşı ağır döyüşüm 
oldu. Sonuncu dəfə onu Dünya çempionatının finalında məğlub 
etmişdim. Burada yenidən qələbə qazanmağı bacardım. Finalda 
qardaş Türkiyə idmançısı ilə qarşılaşdım. Qardaşlıq qalib gəldi. 

3aralimpiya çempionu hazırlığında dəstək olan *ənclər 
və İdman 1azirliyinə, Azərbaycan Taekvondo )ederasiyası-
na, Milli 3aralimpiya Komitəsinə və klubu ³1eftçi´ İK-ya 
minnətdarlıq edib�

– Ən böyük təşəkkür cənab Prezidentimiz İlham Əliyevə və 
Birinci vitse-prezidentimiz Mehriban Əliyevaya düşür. İdmanı-
mıza göstərdiyiniz qayğı nəticəsində bu gün Parisdə himnimizi 
səsləndirib bayrağımızı dalğalandırdıq.

L .A Z A D   
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Formula 1 həyəcanının addım səsləri

Sentyabrın 13–1�-də dünyanın diqqəti yenidən Azərbaycana yönələcək. Azərbaycan 
paytaxtı 8-ci dəfə dünyanın ən həyəcanlı avtomobil idmanı yarışına – )ormula 1 Qatar 
AirZays Azərbaycan Qran-3risinə evsahibliyi edəcək. 

Dünyanın ən mötəbər avtomobil yarışlarına 
hazırlıqla bağlı Bakı Şəhər Halqası Əməliyyat 
Şirkətinin kommunikasiya şöbəsi “Xalq qəzeti”nin 
ünvanladığı sualları cavablandırıb. 

± <arÕúa ha]ÕrlÕT hansÕ mərhələdədir" 
– Paytaxtımız növbəti Azərbaycan Qran Pri-

sinə 13-15 sentyabr tarixlərində evsahibliyi edə-
cək. Artıq Formula 1 Qatar AirZays Azərbaycan 
Qran Prisi 2024-ə hazırlıq işləri də tamamlanmaq 
üzrədir. Hazırda tikinti-quraşdırma işləri davam 
edir. İşlərin maksimum keyfiyyət və operativliklə 
görülməsi üçün eyni anda 50-dən çox ərazidə iş 
aparılır. Artan azarkeş axınını nəzərə alaraq bu il 
yeni tribunalar quraşdırılıb və oturacaq sayı əhə-
miyyətli dərəcədə artırılıb. Bu da hər kəsin möh-
təşəm yarışı yerində izləyə bilməsi üçün yaradılan 
xüsusi bir fürsətdir.

± <arÕúda nə Tədər N|n�ll� iúWiraN HdəcəN" 
– Bu il könüllü proqramımız inanılmaz ma-

raqla qarşılanıb. Cəmi 4 gün ərzində 16 mindən 
çox namizəd qeydiyyat üçün müraciət edib. Bu da 
Formula 1 tarixində yeni rekorddur. Yarışda iştirak 

edəcək 2 min könüllüdən 100-ü dünyanın fərqli 
qitələrindən müraciət edən xarici ölkə vətəndaş-
larıdır. Ən yaşlı könüllümüz 73 yaşındadır. Digər 
maraqlı fakt isə könüllülərin 69 faizinin məhz qa-
dın olmasıdır. Könüllülərin yarışa hazırlığı yekun-
laşmaq üzrədir. Onlar yarışların müxtəlif sahələ-
rində fəal rol oynayacaqlar – insan resursları, işçi 
qüvvəsi, media əməliyyatları, şəhər və ofis əmə-
liyyatları, hava limanı və qonaqların qarşılanması 
kimi mühüm istiqamətlərdə fəaliyyət göstərəcək-
lər.

± 0arúallarÕn ha]ÕrlÕ÷Õ nHcə JHdir"
– Dünyada keçirilən bütün Formula 1 yarışla-

rının təşkilində və keçirilməsində marşallar böyük 
əhəmiyyət daşıyırlar. Formula 1 yarışını trekə ən 
yaxın yerdən yaşamaq imkanına sahib olan mar-
şallara “Yarış rəsmiləri” də deyilir. Builki yarışda 
1500-ə yaxın yerli və əcnəbi marşal iştirak edəcək. 
Hazırda Bakı Şəhər Halqasının Təlim Mərkəzi 
marşallar üçün təlimləri fəal şəkildə davam etdirir. 
İyul ayından etibarən keçirilmiş təlimlərin 5 mər-
hələsi artıq tamamlanıb. Bu təlimlər marşalların 

müxtəlif vəziyyətlərdə təhlükələri və maneələri 
sürətlə aradan qaldırması və yarışın mükəmməl 
şəkildə idarə olunmasını təmin etmək məqsədini 
daşıyır.

± A]arNHúləri hansÕ \HniliNlər J|]lə\ir"
– Formula 1 Qatar AirZays Azərbaycan Qran 

Prisi 2024 əcnəbi qonaqların axını ilə yeni bir re-
korda imza atacaq. Ölkəmizə 100-dən çox fərqli 
ölkədən azarkeş axını gözlənilir. Ən çox bilet alan 
ölkələr arasında Azərbaycan, Türkiyə, Birləşmiş 
Krallıq, ABŞ, Niderland və Hindistan liderdir. 

Bu ilin həyəcanı yalnız yarışlarla məhdudlaş-
mır – azarkeşləri rəngarəng əyləncə proqramları, 
canlı konsertlər və unikal təcrübələr, bir sözlə, 
möhtəşəm bir şou gözləyir. Sentyabrın 13-də 
“Bakı Kristal Hall”da səhnəyə çıxacaq məş-
hur amerikalı aktyor və musiqiçi :ill Smith və 
Grammy mükafatçısı Black Coffee ilə unudulmaz 
gecə yaşanacaq. Ardınca, 14 sentyabrda dünya 
musiqisinin parlaq ulduzu - Balvin səhnəni alov-
landıracaq. Bu əyləncə proqramları yarış forma-
tının ayrılmaz hissəsidir. Hər il olduğu kimi, bu 
il də azarkeşlər Formula 1 təcrübəsini ən yaxşı 
şəkildə yaşayacaqlar. 
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Abşeronda – isti, 
bölgələrdə – isti  

və külək
EkoloJiya və Təbii Sərvətlər 1azirliyi Milli 

+idrometeoroloJiya Xidmətinin verdiyi məlumata 
əsasən, sentyabrın 1-də %akıda və  Abşeron 
yarımadasında hava yağmursuz keçəcək. 

Şimal-qərb küləyi əsəcək, gündüz cənub-şərq küləyi ilə əvəz 
olunacaq. Gecə 21-26�, gündüz 33-38� isti olacaq. Atmosfer təz-
yiqi 764 mm civə sütunundan 760 mm civə sütununa  enəcək, 
nisbi rütubət gecə 60-70 , gündüz 40-45  faiz  olacaq.

Abşeron çimərliklərində dəniz suyunun temperaturu: Şimal 
çimərliklərində (Sumqayıt, Novxanı, Pirşağı, Nardaran, Bilgəh, 
Zuğulba) 26-27� isti, Cənub çimərliklərində (Türkan, Hövsan, 
Sahil, Şıx) 27-28� isti olacaq. 

Azərbaycanın rayonlarında əsasən yağmursuz keçəcək. Mü-
layim şərq küləyi əsəcək, bəzi yerlərdə arabir güclənəcək. Ha-
vanın temperaturu gecə 19-24�, gündüz  33-38�, dağlarda gecə 
12-17�, gündüz 21-26� isti olacaq.
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